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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد از طریق مناقصه عمومی نسبت به خرید اقلام با مشخصات عنوان 

شده در زیر اقدام نماید. لذا از کلیه شرکت های تولید کننده و فروشندگان در 

این زمینه دعوت بعمل می آید.

موضوع مناقصه:

تهیه حمل ونصب دیوار بتنی مسلح پیش ساخته محوطه تلمبه خانه شماره 

2 فاضلاب شهر کرمانشاه.

محل تامین اعتبار: طرح های عمرانی

مهلت دریافت اسناد: از تاریخ چاپ نوبت دوم حداکثر 10 روز میباشد.

محل دریافت و تحویل اسناد:

www.SETADIRAN.IR)سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد

میزان سپرده شرکت در مناقصه:45/000/000ریال )چهل و پنج میلیون ریال(

برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن:08338233036 امور بازرگانی 

و 08338254930دفتر قراردادها تماس حاصل نمایید.

ضمنا متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه پس از چاپ نوبت 

 http:/iets.mporg.ir:دوم به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی

مراجعه و همچنین نشانی سایت WWW.abfaksh.ir ملاحظه نمایید.

شرکت آب و فاضلاب
 استان کرمانشاه 

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

اگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای )نوبت اول(

ظریف در گفت وگو با روزنامه گاردین:

تحریم  کسی را به میز مذاکره برنمی گرداند

قائم مقام وزیر امور خارجه:

ارقام پولشویی در کشور گسترده است

شایعه استیضاح ظریف تکذیب شد

مجیدانصاری:

جریان های منتقد ظریف بارها 
ضربه های بزرگی به منافع ملی زده اند 

باید برنامه ای جامع و هدفمند برای حل مسایل کارگری تدوین شود 

امنیت شغلی و تأمین معیشت 
چالش های بی پایان کارگران

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در واکنش 
به هجمه های صورت گرفته به ظریف گفت: خود این 
اظهارات  با  بارها  و  بارها  افراطی  جریان های  و  افراد 
بزرگی  ضربه های  ملی  منافع  به  خودشان  اقدامات  و 
از  هستند.  مسئولیت  در  همچنان  و  اند  کرده  وارد 
جمله اقدامات آنها حمله به سفارت عربستان بود که 
به موجب آن بهانه ای به دست بدخواهان ما دادند و به 

منافع ملی لطمه وارد کردند.حجت الاسلام والمسلمین 
مجید انصاری درباره دلایل هجمه به وزیر امور خارجه 
کشورمان گفت: علی القاعده باید کسانی که اقداماتشان 
قانونی و درست است، از هر اقدامی که در جهت مبارزه 
با فساد و در راستای شفافیت در کشور انجام می شود، 
استقبال کنند. مایه تعجب و تأسف است که یک عده 

در برابر این موضوع، موضعی به شدت منفی گرفتند...

جامعه کارگری با چالش های فراوانی همچون نبود امنیت شغلی، تامین معیشت و عدم وصول مطالبات معوق روبرو 
است که برای حل هر کدام از آنها باید اقدامات جامع و کارآمدی را به کار بست زیرا به منظور داشتن اقتصادی پویا 
و توانایی مقابله با بحران ها، نیروی کار کشور باید از جایگاه محکم و باثباتی در حوزه کاری خویش برخوردار باشد.
رویدادهای خبری ماه های اخیر در ایران بیانگر این موضوع است که برخی از کارخانه ها، کارگاه ها و واحدهای صنفی با 
مشکلات عدیده ای در زمینه پرداخت حقوق و مطالبات کارگران و فعالان این نهادها روبرو هستند و در برخی از موارد 
چندین ماه از آخرین پرداختی ها به کارگران می گذرد و این در حالی است که با توجه به نوسانات اقتصادی و هزینه های 

بالای خانوار در سال جاری، این مقوله برای بسیاری از مردم قابل تصور نیست. ..
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: آمارهای اساسی که میزان مصرف مردم 
را نشان می دهد باید برای تامین نیازمندی های استان از جمله اقلام مصرفی و همچنین تصمیم 
گیری های حال و آینده استخراج شود. مهرداد غضنفری عصر سه شنبه در بیست و یکمین جلسه 
کارگروه تنظیم بازار، افزود: دستگاه های اجرایی باید موجودی کالاهای انبار شده استان و همچنین 
میزان مصرف اقلام مختلف توسط مردم استان را بدانند و بر اساس آن درخواست خرید کالاهای 
مختلف را به سازمان های مرکزی ارائه دهند.وی اضافه کرد: سرانه مصرف حال و آینده جمعیت 
ساکن در استان مشخص تا در تامین کالاها با بحران مواجه نشویم.وی با بیان این که آمار به برنامه 
ریزی کمک می کند، ادامه داد: پیش نیاز موضوع و تعیین سهمیه بر اساس اعداد و ارقام استانی 

صورت می گیرد و دبیرخانه تنظیم بازار باید این اعداد را با کمک دستگاه ها استخراج کند...

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم: 

آمارهای اساسی برای تامین 
نیازمندی های قم استخراج شود 

مدیرحج و زیارت استان قم اعلام کرد

دارندگان قبوض ودیعه 
گذاری حج تمتع  نسبت به 
تکمیل اطلاعات اقدام کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: همچنان در بحثهای مفهومی 
اختلاف نظر داریم و دچار آشفتگی و آشوب فکری هستیم. یعنی 
دقیقاً تفاهم نداریم که چه چیزی منافع ملی محسوب می شود و در 
این زمینه اختلافات جدی است. غلامرضا ظریفیان درباره موانع ایجاد 
وفاق ملی گفت: وفاق و انسجام ملی با استاندارد کردن مؤلفه های 
مشترک توسط مردم، احزاب و حاکمیت، ممکن می شود و البته 

احزاب باید به مثابه »دولت در سایه« به مردم کمک کنند و...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: فاصله بین مسئولان و 
مردم بسیار زیاد شده است و این فاصله نه تنها در نوع زندگی بلکه 
گفتمان این دو گروه را نیز با هم متفاوت کرده است.علی تاجرنیا در 
خصوص سایر مولفه های امید به آینده اظهارداشت : مردم امروز فکر 
می کنند نمایندگان مجلس و نمایندگان حاکمیت در نقطه ای جدا 
از آنها قرار گرفته اند. این واقعیت در کشور ما وجود دارد که با نوع 

گزینش ها و نظارت هایی که صورت می گیرد ...

غلامرضا ظریفیان: 

درباره این که چه چیزی منافع ملی 
محسوب شود،  تفاهم نداریم 

علی تاجرنیا :

فاصله بین مسئولان و مردم
 بسیار زیاد شده است 
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در موضوع ظریف و پولشویی 
باید آتش بس اعلام شود 

علاءالدین بروجردی: 

قرار نیست ظریف به خاطر یک جمله استیضاح یا استعفا دهد

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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شناسه آگهی :297431
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ایران منتظر 
هزینه دادن اروپاست 

با خروج ایالات متحده آمریکا از "برجام" ، این توافق 
هسته ای بین ایران و قدرت های جهانی از نظر برخی ناظران 
و تحلیلگران مُرده است؛ اما برخی دیگر معتقدند وجود 

شخصیتی همچون ترامپ در کاخ سفید و مخالفت کم سابقه اروپا با خروج واشنگتن از 
برجام، روزنه های امیدی هستند که می تواند شعله کم فروغ این شمع افسرده را همچنان 
روشن نگاه دارد.اما چطور می شود برجام را زنده و سرپا نگه داشت؟ایران و قدرت های 
جهانی در چارچوب توافق هسته ای موسوم به "برجام" تعهداتی دوجانبه داشته و دارند؛ 
ایران بنا به اذعان آژانس بین المللی انژی هسته ای که مرجع صاحب صلاحیت برای 
قضاوت درباره برنامه هسته ای ایران است، تا کنون به همه تعهدات خود در قالب برجام 
پای بند بوده است؛ اما با خروج یکجانبه آمریکا از برجام و بازگرداندن تحریم های سابق 
آمریکا علیه ایران و حتی افزودن بر آنها، کفه دیگر ترازوی برجام که ناظر بر تعهدات"1+5  
" است، بسیار سنگین شده و تعادل برجام به هم خورده است.طبیعی است که هر قرارداد 
و پیمانی دو طرف دارد و وقتی در یک طرف ماجرا خلف وعده ای صورت می گیرد تعادل 
آن قرارداد به هم خورده و این حق در طرف دیگر قرارداد ایجاد می شود که قرارداد را 
فسخ کند.ایران اما تا کنون از این کار خودداری کرده و تلاش کرده است آمریکا را در میان 
کشورهای موسوم به 1+5 و در صحنه جهانی منزوی کند.اما اروپایی ها که بسیار اصرار به 
حفظ برجام و کارایی آن دارند در ماه های گذشته با حفظ رایزنی های خود با ایران از تهران 
خواسته اند در برجام بماند. آنها به ایران وعده داده اند یک کانال جدید برای ادامه ارتباط 
مالی با ایران ایجاد کنند که به علامت اختصاری کلمات لاتین آن، " SPV " است.اما 
انتقادهای صریح روزهای گذشته مقامات تهران از اروپا به خاطر تعلل در گشایش رسمی 
این کانال و از سوی دیگر پاسکاری های مکرر بین کشورهای اروپایی برای میزبانی از مقر 
و "دفتر و دستک" این موسسه، باعث شده تا ناظران به آینده آن بدبین شوند.حفظ برجام 
تا حدود زیادی به ایجاد این کانال مالی وابسته شده است، چرا که اگر این "آب باریکه" در 
برابر تحریم های همه جانبه آمریکا نباشد، فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم های آمریکا 
به ایران به حداکثر میزان خود خواهد رسید و به طور عملی فایده ای از عمل به تعهدات 
برجامی ایران باقی نخواهد ماند."این دست آن دست " اروپا برای گشایش رسمی کانال 
ارتباط مالی با ایران، تا حدود زیادی ناشی از هراس اروپایی ها از احتمال اعمال تحریم های 
واشنگتن علیه آنها و نشانه ای از این امر است که دولتمردان و سیاستمداران قاره سبز قادر 
و مایل به پرداخت هزینه برای حفظ برجام نیستند.اگر سازوکار ویژه مالی اروپا با ایران به 
فرجام نرسد، برجام دیگر برای ایران حتی از اندک مزیت های متصور خود نیز تهی خواهد 
شد و به احتمال فراوان دولتمردان جمهوری اسلامی راهکارهای دیگری برای آینده 
ترسیم خواهند کرد.البته گروهی معتقدند تعلل اروپایی ها و جدی نبودن آنها در گشایش 
سریع "SPV" به دلیل اطمینان خاطر آنها از باقی ماندن ایران در برجام است. در قالب 
این تحلیل، اروپایی ها بر این گمانند که ایران گزینه های دیگری جز تکیه کردن به برجام 
ندارد و هر گزینه دیگری به جز این، هزینه های سنگینی برای تهران خواهد داشت.شاید 
به همین خاطر بوده است که طی روزهای گذشته لحن مقامات تهران در قبال اروپایی ها 
کمی تندوتیز شده تا به آنها بفهماند این گونه نیست و در صورت تعلل بروکسل در 
گشودن منفذی در برابر تحریم های آمریکا برای اقتصاد ایران، دولتمردان ایران گزینه های 
دیگری خواهند داشت و تا ابد منتظر تعلل اروپایی ها نخواهند ماند. سخنان هشدار گونه 
دیروز عباس عراقچی معاون وزیر خارجه ایران و نیز لحن دریابان شمخانی دبیر شورای 
عالی امنیت ملی در دیدار دیروز با جرمی هانت وزیر خارجه بریتانیا در تهران، حاکی از 
این مساله است.اروپایی ها برای حفظ برجام باید هزینه بدهند و این هزینه در کوتاه و 
میان مدت ایستادگی در برابر دولت ترامپ است. این کاری است که بیشتر اروپایی ها 
دوست دارند انجام دهند اما مشکل از اینجاست که اقتصاد و سیاست الزاما در دو مسیر 
یکسان سیر نمی کنند و وقتی از اقتصاد اروپا سخن می گوییم مراد و منظور شرکت های 
خصوصی هستند که ترجیحات، اولویت ها و منافع اقتصادی خود را ملاک قرار می دهند 
و این شرکت ها به دولت های اروپایی  پاسخگو نیستند و به هیات مدیره خود پاسخگو 
هستند و برای آنها تنها و تنها بیلان سالانه عملکرد سود و زیان مهم و تعیین کننده است.

اما ایران انتظار نداشته و ندارد که اروپایی ها برای مثال " گوش رییس شرکت هایی چون 
زیمنس، پژو، توتال و.. را بکِِشند و آنها را به ایران بازگردانند" بلکه انتظار منطقی تهران 
از اروپایی ها این است که لااقل به اندازه تشکیل یک موسسه فراملی مالی برای ادامه 
ارتباطات مالی و اقتصادی با ایران تحت تحریم های آمریکا، پایمردی نشان داده و قادر 
به پرداخت هزینه باشند.این کمترین کاری است که اروپایی ها برای تشخص سیاسی 
و پرستیژ بین المللی خود باید انجام دهند. سیاستمداران اروپایی هنگام سخنرانی ها و 
اعلام مواضع سیاسی همواره از اینکه در نقش "طفیلی" آمریکا باشند دوری جسته و 
برای خود شانی همسان و همسنگ با یک بلوک قدرت جهانی قایل اند، حالا شاید زمان 
آن رسیده که نخستین قدم محکم خود را برای استقلال از آمریکا - آن هم آمریکای 
ترامپ که مواضع و سیاست های آن حتی برای نزدیکترین متحدان سنتی واشنگتن 
هم "حال به هم زن" شده است- بردارند و "هزینه ای مقدس" در راه استقلال و تشخص 
بین المللی خود به جان بخرند.ایران تا به ابد منتظر اروپا نخواهد ماند و تا اینجای کار هم 
خیلی صبوری به خرج داده؛ شاید مهم ترین دلیل این صبوری این بوده که آمریکای 

ترامپ را از منظر سیاسی در جهان بیش از پیش منزوی کند.

شهروندی منهای دموکراسی 
 این روزها، به اندازه چند مرثیه سرا، آواز دشتی و دیلمان 
توی گلوی همه، کیپ تا کیپ چیده شده است.به جای 
بهانه ای دم دستی، برای سر صحبت باز کردن با غریبه ای 
در پارک یا مترو، با جمله معروف: »چه هوای خوبی!« کافی 
است بگویی: »تورم...« بعد به اندازه شرکت در چند مراسم 

ختم، بغض دست به دست می شود.زمانی مد شده بود و وردی را با تأکید خاص به هم 
می دادند و می گفتند باید به هفت نفر دیگر بدهی و اگر پاره کننده زنجیره این حرکت 
باشی، تاوانی سخت و عقوبتی تلخ دامن گیر تو خواهد شد.انگار نالیدن و ناامیدی حکم 
همان وردها را دارد، باید با حفظ زنجیره و تصاعد دست به دست شود. این وسط بعضی 
ها این نا امید کردن را اثرات دسته بندی انتخابات ریاست جمهوری می دانند و برخی پای 
داماد صدام و... را به وسط می کشند و کسی حواسش به خودی ها نیست.البته سطحی از 
این نگرانی و نا امیدی حق همه است که تا خرخره در گل تورم فرو رفته ایم و سخت می 
گذرد، حتی سخت تر از سخت، اما آخرش چه؟این »آخر« گفتن یک جور نگرانی بزرگ 
تر را با کامیون روی دل خالی می کند و سنگین می شود.یک جور دل وا پسی که نمی 
دانی آن چه دارد اتفاق می افتد، تغییر روند زندگی است و باید سرعت تطبیق خود را بالا 
برد، یا یک جور باختن که تهی می شوی و هیچ...بچگی همه ما با دو دعای موی سپید 
کرده گذشت: »الهی پیر شوی« ، »الهی عاقبت به خیر شوی« اما چه قدر برای این عاقبت 
به خیری جنگیده ایم و تلاش کرده ایم؟این همه کلاه های گشاد که به اسم حفظ ارزش 
دارایی های مشهود و نا مشهود سرهم دیگر می گذاریم که کار بشقاب پرنده ها و قاتلین 
خاشقچی نیست؟تا این جای ماجرا یک سوزن به خودمان زدیم که نگویند آب به آسیاب 
دشمن ریخته اید. هرچند جایی باید به دیواره امید چنگ بندازیم و ختم به خیر شود.

اما جوالدوز، این که اجازه نداشته باشیم پیرامون مباحث اجتماعی با نیروی افکار عمومی 
کژی ها را صاف نگه داریم. چرا نباید نگرانی را بروز دهیم؟ همین خود یک جور نگرانی 
مستتر هم راهش هست.این قید »در صورت لزوم به اطلاع عموم خواهد رسید« آن هم 
در عصر داده های اطلاعاتی و فضای مجازی کمی نمک به زخم است. خط قرمز محرم 
بودن از دانستن دقیقا کجاست که نمی شود نگران شد؟معصومه ابتکار، معاونت امور زنان 
و خانواده ریاست جمهوری در خصوص پرونده »تجاوز به پسران شوشتری« گفته است 
که: »الزامی بالاتر از نگرانی افکار عمومی وجود ندارد.«از میان انبوه جملات بعضا" عجیب 
مدیران اجرایی که مدام می گویند: »جای نگرانی نیست.« این جمله را باید هر روز دست 
به دست کرد که جنس نگرانی مردم پادزهر است و اگر به مقدار کافی و به جا بهره برداری 
شود می تواند تأثیر شگرفی داشت باشد.خود همین نگرانی یک جور وابستگی و دوست 
داشتن هم راهش است که شبیه شیرینی لابه لای ترشی دانه های انار، یک ملسی دل 
چسبی را می سازد و باید به فال نیک گرفت.»آخرش چه می شود؟« این را نمی شود با 
یک جمله سر و تهش را هم آورد. هندوانه دربسته هم با ضربه و صدای » تم، تم« بعضا 
سفید از آب در می آید.اگر زبان و تعاریف هر دو سمت ماجرا یکی باشد و پای کار بیشتر 

بایستند نیازی به پیش گویی نخواهد بود.

شهریاری عضو کمیسیون عمران مجلس: 

بازنشستگان میزهای خود را رها کنند
یک عضو کمیسیون عمران مجلس گفت:  مدیران چند سمتی باید با کناره گیری از 

سمت ها فرصت کسب تجربه و رشد را در اختیار مدیران جوان تر قرار دهند.
سید کمال الدین شهریاری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری 
مبنی بر استفاده از حضور جوانان در سطوح مدیریتی کشور بیان کرد: مجلس با تبعیت از 
رهبری قانون منع به کارگیری بازنشستگان را تصویب کرد و این قانون که مصوبه مجلس 
است باید اجرایی شود و همه کسانی که توسط این قانون مورد خطاب قرار گرفتند مکلف 

به اجرای آن هستند.
نماینده مردم دشتی و تنگستان در ادامه تصریح کرد:  اگر فردی از این قانون سرپیچی 
کند با برخورد دستگاههای نظارتی نظیر دیوان محاسبات، سازمان بازرسی کل کشور و 

مجلس روبرو خواهد شد.

وزیر کشور: 

٢٤ هزارتن اموال تملیکی 
باید به سرعت تعیین تکلیف شود 

وزیر کشور تاکید کرد: ٢٤ هزار تن کالاهای اموال تملیکی بلاتکلیف، اموال بیت 
المال است که باید وزارت امور اقتصادی و دارایی به سرعت آن را تعیین تکلیف کند. 

»عبدالرضا رحمانی فضلی« پیش از ظهر روز- سه شنبه- در یکصد و بیست و 
دومین جلسه ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره ٢٤ هزار تن کالاهای اموال 
تملیکی بلاتکلیف گفت: طبق گزارش اعلام شده ارزش این کالاها ٢3 هزار میلیارد 
تومان است که باید به سرعت تعیین تکلیف شود.وی تصریح کرد: در این زمینه وزارت 
اقتصاد متولی است که باید پیگیری کند تا این اموال بیت المال به سرعت تعیین 
تکلیف شود.وزیر کشور با قدردانی از اعضای ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای سرعت 
بخشی در اجرای امور یادآور شد: همه اعضای این ستاد با توجه به جلسات زمان بندی 
شده باید تا پایان سال اقدامات دستگاه خود را گزارش کنند و اگر گزارش و دلایل 
آنها برای اقداماتی که انجام نشده است قابل قبول نباشد، باید پاسخگو باشند. رحمانی 
فضلی درباره موضوع سوخت خاطرنشان کرد: باتوجه به مصوبه جلسه گذشته ستاد، 
برنامه ریزی لازم صورت گرفته است که در این زمینه هم وزارت نفت متولی است 
و هم دستگاه هایی مانند سپاه و نیروی انتظامی که اقدامات مورد نظر را در مناطق 
مرزی انجام دهند. رحمانی فضلی تصریح کرد: دستگاه هایی هم که به نوعی در موضوع 
سوخت به ویژه بنزین مرتبط هستند باید ماموریت های خود را انجام دهند. وی با بیان 
این که سوخت یکی از کالاهای اساسی است به افزایش قیمت ارز اشاره کرد و گفت: 
قرار شد هفته آینده جلسه مستقلی با تعدادی از دستگاه های مرتبط با موضوع سوخت 
گذاشته شود تا درباره بنزین تصمیمات جدیدی بگیریم.رییس شورای امنیت کشور، 
مبارزه با قاچاق، فساد، رانت و پولشویی را در فرآیند مبارزه با قاچاق کالا توصیف کرد 
و افزود: اگر بتوانیم مبدا، مقصد و مسیر کالاها را کنترل کنیم، می توانیم در این زمینه 
موفق باشیم.رحمانی فضلی همچنین گفت: کنترل مبدا، مقصد و مسیر کالا صرفا به 
معنای کنترل فیزیکی نیست بلکه کنترل به معنای رصد و نظارت بر این فرآیند است 
که از مسیر قانونی خارج نشود، اگر این امر اتفاق بیافتد، قطعا توفیقات بیشتری در 

مبارزه با قاچاق خواهیم داشت.

 علاءالدین بروجردی: 

در موضوع ظریف و پولشویی
 باید آتش بس اعلام شود 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: قرار 
نیست وزیر امور خارجه به خاطر یک جمله استیضاح شود یا استعفا دهد باید در این 

زمینه آتش بس اعلام شود. 
»علاءالدین بروجردی« درمورد اظهارات وزیر امور خارجه درباره پولشویی و واکنش 
منتقدان به این اظهارات، افزود: اگر من بجای دکتر ظریف بودم از چنین جمله بندی 
برای این مساله استفاده نمی کردم، بهتر این بود که این موضوع از زبان وزیر امور خارجه 
مطرح نمی شد. وی در عین حال تاکید کرد: اما قرار نیست که رییس دستگاه دیپلماسی 
به خاطر یک جمله استعفا دهد یا استیضاح شود، ظریف نکته ای را در مجموعه صدها 
و هزاران موضع گیری مطرح کرد بالاخره یک موضع گیری ممکن است چنین بازتاب 
هایی داشته باشد.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یادآور شد: نباید 
بیش از حجم مساله به آن پرداخت، حقیقت این است که ما در معرض تهاجم بسیار 
بدی از طرف کشور همسایه شرقی به دلیل قاچاق مواد مخدر هستیم که طبق گزارش 
های موجود حجم کشت تریاک دو برابر شده است. بروجردی ادامه داد: قاچاقچیان فعال 
هستند و پول قاچاق هم کثیف است و از ایران به عنوان ترانزیت استفاده می کنند و البته 
مجلس شورای اسلامی در خصوص مبارزه با پولشویی قانون تصویب کرده است و این 
قانون برای جلوگیری از این سوء استفاده بسیار محکم است.وی در پاسخ به این سوال که 
هدف این تخریب ها چیست، گفت: در هر صورت وقتی ما جامعه را آزاد و مردم سالار 
می دانیم این گونه رفتارها هم در داخل آن وجود دارد.این نماینده اصولگرای مجلس 
دهم همچنین در پاسخ به این سوال که آیا هدف و نیت منتقدان تضعیف دولت است، 
اظهارداشت: نیت خوانی من ضعیف است و نمی دانم اسم آن را چه چیزی بگذارم اما به 

نظرم در این زمینه باید آتش بس اعلام شود.

وزیر دفاع: 

با سرعت از شرایط تحریم عبور می کنیم 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، شرایط امروز کشور را نسبت به قبل از تحریم 
ها بهتر توصیف کرد و گفت: از شرایط تحریم با سرعت و سهولت بیشتر از گذشته 

عبور می کنیم. 
امیر سرتیپ »امیر حاتمی« در مراسم افتتاح دانشکده دندانپزشکی ارتش اظهارداشت: 
دشمن تلاش می کند تا ما نتوانیم از منابع خود استفاده کنیم اما می بینیم که هر روز 
در کشور کارهای بزرگی در حال انجام است.وی با بیان این که شرایط ما نسبت به قبل 
از تحریم بسیار بهتر است، ادامه داد: آمریکایی ها در جهان منزوی هستند، آنها می 
خواستند ائتلاف سازی کرده و کشورهای دنیا را همراه خود کنند که کسی با آنها همراه 
نشد؛ امروز وجدان های جهانی بیدار شده است.وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
افزود: در سازمان ملل دیدیم که رییس جمهوری آمریکا مورد تمسخر قرار گرفت، وی که 
قصد داشت ایران را در شورای امنیت محکوم  کند، مورد اعتراض قرار گرفت.امیر حاتمی 
خاطرنشان کرد: ما امروز متکی به توانمندی های بومی هستیم و از این تحریم ها با 
سرعت و سهولت بیشتری عبور می کنیم.وی با بیان این که تحریم ها قطعا سختی هایی 
همچون گرانی برای مردم و دستگاه ها خواهد داشت، گفت: آمریکایی ها می خواستند 
مشکلات بیشتری برای کشور ایجاد کنند که به لطف خداوند نتوانستند؛ حتما خداوند 
به این ایستادگی ما برکت خواهد داد. وزیر دفاع افزود: ما برای یاری دین خدا و ثبات و 
آسایش مردم منطقه و دنیا تلاش می کنیم. امیر حاتمی عنوان کرد: دشمنان مدعی 
بودن که انقلاب ایران ٤0 سالگی خود را نمی بیند اما امسال ما به کوری چشم دشمنان 
دهه فجر بسیار خوبی خواهیم داشت؛ کارهای بسیاری انجام شده است که رونمایی می 
شوند. وی ادامه داد: در شرایطی وارد دهه پنجم می شویم که از همیشه آماده تر هستیم 
و مسیر برای ما هموارتر است.وزیر دفاع در بخش دیگری از سخنان خود یادآور شد: ارتش 
امروز در چشم مردم و رهبری یک سازمان مورد اعتماد و عزیز است؛ اسلامی، ولایی، 

مردمی و تدافعی بودن از ویژگی های نیروهای مسلح هستند. 

کمال خرازی:

 روند اجرایی شدن سازوکار مالی اروپا 
ناامید کننده است 

رییس شورای راهبردی روابط خارجی روند اجرایی شدن سازوکار مالی اروپا را 
ناامید کننده خواند و گفت: قصور و ناتوانی اروپا در اجرای تعهدات خود قابل توجیه و 

پذیرش نیست و رافع مسئولیت آن ها در قبال برجام نخواهد بود. 
»سیدکمال خرازی« در دیدار هیئتی از کارشناسان اندیشکده بنیاد برتلزمان آلمان 
درباره ارزیابی ایران از اجرای تعهدات برجامی اروپا، گفت: اگر چه با توجه به مشکلات 
داخلی اروپا، ضعف و ناتوانی اروپا در برابر فشارهای آمریکا قابل درک است، اما قصور 
و ناتوانی اروپا در اجرای تعهدات خود در برجام، قابل توجیه و پذیرش نیست و رافع 
مسئولیت آن ها در قبال برجام نخواهد بود.وی با بیان اینکه حفظ برجام در امنیت 
منطقه و اروپا تاثیرگذار است،تصریح کرد: اروپا در همسایگی غرب آسیاست و امنیت 
اروپا با امنیت در این منطقه ارتباط مستقیمی دارد. خرازی در پاسخ به سوالی درباره 
روابط ایران و ترکیه، اظهار داشت: ترکیه و ایران با وجود برخی اختلاف نظرهای 
سیاسی، از ظرفیت های همکاری وسیعی برخوردارند و ایران از گسترش همکاری ها 
با این کشور همسایه استقبال می کند.وی افزود: برای نمونه، همکاری ایران، روسیه 
و ترکیه در روند آستانه نتایج مفیدی در خصوص بحران سوریه در بر داشته است. با 
وجود فشارهای آمریکا، با توجه به رویکرد رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه، 

می توان به گسترش همکاری های ایران و ترکیه امیدوار بود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

گفت وگو راه حل مشکلات قضایی هنرمندان است 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: می توانیم از طریق گفت وگو و تعامل، بسیاری 

از مشکلات قضایی اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه را برطرف کنیم. 
 سیدعباس صالحی ظهر در دیداری با غلامحسین اسماعیلی رئیس کل دادگستری 
استان تهران با تاکید بر اینکه صیانت از حریم هنرمندان به عنوان قشر فرهیخته و گروه 
مرجع اقتضا می کند که نوع مواجهه با این افراد همراه با کرامت باشد، اظهار داشت: 
ارائه تصویری کارآمد از نظام ضروری است و برای رسیدن به این امر هم افزایی تمام 
ارکان حاکمیتی لازم است.وی با بیان اینکه مردم از شنیدن صدای واحد از کلیت 
نظام خوشحال خواهند شد، تصریح کرد: کاهش نارضایتی ها در گروی تلاش بیشتر 
مسئولان با هدف اعتماد سازی ساختاری و همدلی برای رفع مشکلات است.عضو 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر لزوم تعامل میان بخشی بین حوزه فرهنگی 
و حوزه قضایی کشور، ادامه داد: این تعاملات بدون توجه به رویکردها و الزامات هر دو 
حوزه امکان پذیر نیست که معتقدیم استفاده از ظرفیت های فرهنگی می تواند نقش 

پیشگیرانه در وقوع جرائم داشته باشد و به کاهش پرونده های قضایی منجر شود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
فاصله بین مسئولان و مردم بسیار زیاد 
شده است و این فاصله نه تنها در نوع 
زندگی بلکه گفتمان این دو گروه را نیز با 

هم متفاوت کرده است.
سایر  خصوص  در  تاجرنیا  علی 
اظهارداشت  آینده  به  امید  مولفه های 
: مردم امروز فکر می کنند نمایندگان 
در  حاکمیت  نمایندگان  و  مجلس 
نقطه ای جدا از آنها قرار گرفته اند. این 
واقعیت در کشور ما وجود دارد که با 
نوع گزینش ها و نظارت هایی که صورت 
جمهوری  مسئولان  معدل  می گیرد 
اسلامی معدل مردم جامعه نیست. اگر 
شما برشی از افراد جامعه و یک برش 
اسلامی  جمهوری  مسئولین  از  هم 
داشته باشید، آیا می توان این دو را با 

هم مقایسه کرد.
این نماینده پیشین مجلس افزود : 
فاصله بین مسئولان و مردم بسیار زیاد 
شده است و این فاصله نه تنها در نوع 
زندگی بلکه گفتمان این دو گروه را نیز 
با هم متفاوت کرده است؛ مسئول دولتی 
یا وابسته به نظام در لحن گفتارش هم با 
لحن مردم عادی متفاوت است. مشی و 
نوع زندگی و میزان حضورشان در جامعه 
نیز مردم را بی اعتماد و امید به آینده را 
کم کرده و مهم این است که فاصله ها 
کم شود.وی افزود:  در عین حال مردم 
دغدغه  که  کنند  احساس  دارند  توقع 
اصلی مسئولان حل مشکلات آنها است 
وجود  احساس  این  الان  که  حالی  در 
ندارد. این مساله با مقداری همراهی حل 

خواهد افتاد.

وظایف  از  مجلس  متاسفانه   *
اصلی خود دور شده است

، در خصوص طرح استانی  تاجرنیا 
شدن انتخابات مجلس گفت: متاسفانه 
مجلس در کشور ما از دو وظیفه اصلی 
خود که قانون گذاری و نظارت است به 
شدت دور شده و درگیر مسائل جزئی 
و منطقه ای شده است و بعد نظارت و 
قانون گذاری تحت تاثیر مسائل و مناسبات 
ادامه  است.وی  گرفته  قرار  منطقه ای 
داد: برای مثال اگر یک وزیر استیضاح 
فرخوانده  از دولت  نفر  یا یک  می شود 

می شود عمدتا در بین نمایندگانی که 
شده اند  مجلس  وارد  شهرستان ها  از 
براساس منافع منطقه ای است؛ یعنی اگر 
یک وزیری عملکرد موفقی داشته باشد، 
اما در نصب مسئولان یک شهرستان با 
نماینده هماهنگ نباشد آن نماینده به 
صدر سوال کنندگان و استیضاح کنندگان 
موفق  وزیر  اگر  برعکس  و  می پیوندد 
نباشد اما در عزل و نصب ها با نماینده 
همکاری داشته باشد، شاهد خواهیم بود 
که نماینده در کنار وزیر می ایستد.تاجرنیا 
وظیفه  مهم  بعد  این  بنابراین  افزود: 
مجلس هم تحت تاثیر مسائل منطقه ای 
قرار گرفته است. با توجه به این مسائل 
من فکر می کنم استانی شدن انتخابات 
اینکه ما شخصیت هایی را  می تواند به 
در پارلمان داشته باشیم که نگاهشان 
فراتر از نگاه های منطقه ای و بخشی نگری 
باشد، کمک کند و در واقع نمایندگان 

نگاه کلان و ملی پیدا کنند.

* معایب  و مزایای ستانی شدن 
انتخابات

این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
خود این مساله به تنهایی جایگاه مجلس 
را ارتقا خواهد داد و از تکرار اصلاح قوانین 
و قانون گذاری های جدید که خیلی از 
آنها  نه تنها مشکلات را حل نمی کند 
بلکه مانع حل مشکل می شود جلوگیری 
کند، در نظارت، نگاه کلان ملی جایگزین 
نگاه منطقه ای و منافع منطقه ای خواهد 
شد و از این حیث می تواند کمک کننده 
باشد مضافا بر اینکه نمایندگان مجلس 
می توانند با آرای بسیار بالایی در مجلس 

حضور پیدا کنند.
طرح  این  معایب  با  رابطه  در  وی 
طرح  این  عیب  مهمترین  گفت:  هم 

این است که متاسفانه نظارت ها باعث 
می شود که بخش عمده ای از نمایندگان 
شجاع، شایسته و بادرایتی که با جهت 
گیری های شورای نگهبان موافق نیستند 
این گردونه حذف شوند؛  از  راحتی  به 
بزرگ  شهرهای  در  بیشتر  که  اتفاقی 
شاهد آن هستیم. این مساله بزرگترین 
که  زمانی  تا  و  است  طرح  این  عیب 
نظارت با این شکل موجود باشد انتخابات 
نمایندگان  که  می شود  باعث  استانی 
شاخص و برجسته حذف شده و امکان 
حضور نمایندگان دیگر ایجاد شود.وی 
مشارکت  کاهش  دغدغه  خصوص  در 
مردم در صورت استانی شدن انتخابات 
نیز گفت: بدون شک این مساله حرف 
درستی نیست و افراد کاهش مشارکت 
در انتخابات استانی را بعضا با توجه به 
مطرح  خبرگان  انتخابات  با  مقایسه 
انتخاباتی  خبرگان  انتخابات  می کنند. 
نیست که در معیشت مردم و در زندگی 
مردم تاثیر مستقیم داشته باشد پس به 
همین دلیل به آن کم توجهی می شود 
اما در استان اگر ملاحظات خاص صورت 
بگیرد یعنی چهره های شاخصی حضور 
شمولیت  حال  عین  در  و  کنند  پیدا 
داشته باشند، قطعا نه تنها مشارکت را 
کم نخواهد کرد بلکه مشارکت را تقویت 
خواهد کرده و می تواند نمایندگان را با 

آرای بالا به مجلس بفرستد.

به  را  مردم  استانی  انتخابات   *
سمت انتخاب لیست های انتخاباتی 

سوق می دهد
تاجرنیا گفت: در رابطه با محسنات 
انتخابات استانی این را هم باید بگویم 
که انتخابات استانی مردم را به سمت 
کردن  تشکیلاتی  و  حزبی  گزینش 

انتخابات سوق می دهد و مناسبت های 
موجب  بعضا  که  را  قبیله ای  و  قومی 
ایجاد اختلاف در شهرستان ها می شود 
را کم می کند و سطح رقابت ها را نیز 
و  احزاب  نقش  داد.  خواهد  افزایش 
گروه های سیاسی در این شکل انتخابات 
بسیار برجسته خواهد بود.وی ادامه داد: 
انتخابات پارلمانی با بحث انتخابات بر 
مبنای احزاب و تشکل های سیاسی گره 
این چنین  خورده است و در دنیا هم 
است؛ یعنی گام بعدی ما باید این باشد 
که همزمان با ارتقای سطح انتخابات ها از 
شهرستان به استان تلاش کنیم که بحث 
احزاب، رای به لیست و حزب را افزایش 
دهیم و این با توجه به قانون جدید احزاب 
هم می تواند زمینه ای باشد برای اینکه 
مردم به سمت انتخاب لیست انتخاباتی 
سوق داده شوند. در همین راستا پاسخگو 
کردن احزاب و شخصیت های حقوقی به 
جای افراد و شخصیت های حقیقی شکل 

خواهد گرفت.

به  فقط  نمایندگان  برخی   *
تداوم حضور  برای  پایگاهی  دنبال 

خودشان هستند 
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: 
مردم  که  است  این  هم  بعدی  نکته 
احساس امنیت می کنند که می توانند با 
اطلاع رسانی دقیق بر عملکرد کسی که 
به مجلس شورای اسلامی فرستاده اند، 
را  او  عملکرد  و  باشند  داشته  نظارت 
که  شفافیت هایی  عدم  کنند.  ارزیابی 
چه  و  رای گیری  حوزه  در  چه  امروز 
در  نمایندگان  حضور  میزان  حوزه  در 
سفرهای خارجی و مسائلی از این قبیل 
وجود دارد و مردم به راحتی در جریان 
آنها قرار نمی گیرند، قضاوت در خصوص 
مشکل  و  کم  را  نمایندگان  عملکرد 

می کند.
تاجرنیا ادامه داد:  البته به این ها باید 
مجلس  در  نمایندگان  فعالیت  میزان 
و میزان حضورشان در کمیسیون ها و 
میزان فعالیتشان در موافقت و مخالفت ها 
برخی  که  چرا  کنیم  اضافه  نیز  را 
نمایندگان متاسفانه در مجلس بیش از 
اینکه به فکر مشکلات مردم باشند به 
دنبال پایگاهی برای تداوم حضور هستند.

قائم مقام وزیر امور خارجه در واکنش به برخی جوسازی های انجام شده علیه سخنان 
اخیر ظریف در مورد پولشویی در کشور گفت: مگر اعلام مبارزه با مفسدین اقتصادی 
و ارقام بزرگ کشف شده از این افراد حکایت از شبکه های بزرگ فساد مالی درکشور 
نمی کند؟ حال چگونه از بیان اظهارات در این خصوص به عنوان تضعیف نظام یاد 

نمی شود اما از بیان یک موضوع بدیهی توسط اقای ظریف برخی آشفته می شوند .
مرتضی سرمدی با دفاع از اظهارات وزیر امور خارجه کشورمان مبنی بر وجود فسادی 
به نام پولشویی در کشور و اهمیت مبارزه با آن گفت : آقای ظریف به هیچ وجه نظام و 
یا نهادی را به پولشویی متهم نکرده است بلکه عنوان داشته است که  با توجه به ارقام 
بالای پولشویی در کشور هیچ استبعادی ندارد که بخشی از آن برای فضاسازی جهت 
مخالفت با قوانین ، تدابیر و اقداماتی که علیه پولشویی در جریان است به کار گرفته شود. 
 این دیپلمات افزود: اگر به قانون مبارزه با پولشویی مصوب 11/٢/ 86 مجلس شورای 
اسلامی توجه شود ، در این قانون جرم پولشویی  به صورت خلاصه ، عبارت است از  
" تحصیل ،  تملک،  نگهداری یا استفاده از  عواید حاصل از ارتکاب جرم یا به صورت 
کلی هرنوع  مالی که از  فعالیت های مجرمانه به دست آمده باشد و از طریق اخفاء یا 
پنهان کردن ماهیت واقعی و منشاء  و منبع آن وارد  سیستم مالی کشور گردد. "  حال 
اگر فقط سه مصداق  فعالیت مجرمانه یعنی قاچاق کالا ، قاچاق مواد مخدر  و یا قاچاق 
سوخت را در نظر بگیریم ، براساس آمار موجود،  در سال حدود ده  و یا پانزده میلیارد 
دلار کالای قاچاق وارد کشور می شود، البته این رقم پس از مبارزه بی امان دولت و 
نهادهای  اطلاعاتی ، امنیتی و انتظامی با قاچاق کالا  از مبلغ  ٢5 میلیارد دلار به این 

رقم رسیده است . 
 وی در گفت وگو با ایسنا در همین راستا ادامه داد: اگر از درآمد فروشندگان جزء 
کالاهای قاچاق بگذریم قسمت عمده این مبلغ با پولشویی وارد سیستم مالی کشور 

می گردد. اگر گردش مالی ناشی از قاچاق مواد مخدر نیز به آن اضافه شود  که علاوه بر 
در آمد هنگفت برای قاچاقچیان، شبکه های مالی عظیم دشمنان انقلاب برای آلوده کردن 
جامعه نیز در این فعالیتها سهیم هستند ، متوجه خواهید شد که واقعاً ارقام پولشویی در 
کشور گسترده است و مبارزه با آن نیازمند عزم ملی و بر خورد شجاعانه و قاطع با عاملین 

اصلی این  پدیده مخرب در اقتصاد کشور است .  

* ظریف منتقدان FATF را متهم به پولشویی نکرده است 
قائم مقام وزیر امور امور خارجه تصریح کرد : اگر اعلام مبارزه با مفسدین اقتصادی 
، رانت جویان و دانه درشت ها و ارقام بزرگ کشف شده از این افراد حکایت از شبکه های 
بزرگ فسادمالی در کشور نمی کند چگونه از این اظهارات و تیترهای بزرگ روزنامه ها در 
این  خصوص به عنوان  تضعیف نظام یاد نمی شود بلکه حتی با بزرگنمائی آن که سبب 
هشدار و گله مندی مسئولین عالی نظام شده است  ابائی از اینکه در رسانه های  بیگانه  
و معاند با جمهوری اسلامی ایران  مطرح شود  نداریم ، اما از بیان یک موضوع  بدیهی 
که بخشی ازاین درآمدهای نامشروع می تواند در فضاسازی برای  ناکام گذاشتن مبارزه با 

پولشویی مورد استفاده قرار گیرد، آشفته می شویم . 
سرمدی خاطرنشان کرد : نکته جالب این است که آقای ظریف در ابتدای  مصاحبه 
بیان کرده که اکثر انتقادها دراین زمینه صادقانه است و در ادامه نیز تاکید کرده است که 
با بیان این مطلب به هیچ وجه قصد ندارند پولشویی را به شخص یا نهاد خاصی  منتسب 
کنند.  لذا در این مصاحبه، منتقدان  FATF و حامیان نظام به پولشویی متهم نشده اند . 
با این حال بیان سخنانی جنجالی با عناوین کذب و تحریک آمیزی مانند آقای ظریف :" 
شما نظام را به حمایت از  تروریسم متهم کرده اید " ایجاب می کند که بیش از گذشته 

هوشیار باشیم.

علی تاجرنیا :

فاصله بین مسئولان و مردم بسیار زیاد شده است 

قائم مقام وزیر امور خارجه:

ارقام پولشویی در کشور گسترده است

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

وزیر امور خارجه کشورمان با تاکید بر اینکه تحریم ها 
هرگز سیاست را تغییر نمی دهد، گفت: ایران نه تنها 
از تحریم های آمریکا عبور می کند، بلکه پیشرفت هم 

خواهد کرد.
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران پس از دیدار 
با جرمی هانت همتای انگلیسی اش در تهران در گفت وگو 
با روزنامه گاردین تاکید کرد که جمهوری اسلامی ایران 
نه تنها از تحریم ها اعمال شده از سوی آمریکا عبور خواهد 

کرد، بلکه پیشرفت هم خواهد کرد.
ظریف گفت: ما به فشار و مقاومت در برابر فشار عادت 
کرده ایم. تحریم ها همواره آسیب زا هستند و به مردم عادی 
آسیب می رسانند، اما به ندرت سیاست را تغییر می دهند 
و این مشکلی است که تحریم های آمریکا همیشه با آن 

مواجه بوده است.
وی افزود: این تحریم ها کسی را به میز مذاکره بر 
نمی گرداند. در حقیقت، این تحریم ها عزم آنها را برای 

مقاومت، مصمم تر می کند.
کرد:  تصریح  امورخارجه کشورمان همچنین  وزیر 
به طور قطع از این تحریم ها عبور خواهیم کرد. ما نه تنها 

عبور خواهیم کرد، بلکه پیشرفت هم خواهیم داشت. 
ما تلاش کرده ایم تا تاثیرات این تحریم ها را بر مردم به 
حداقل برسانیم، اما مردم عادی و اقتصاد تحت تاثیر قرار 
خواهند گرفت.ظریف در ادامه مصاحبه خود با گاردین 
گفت که هرچند اقدامات آمریکا به شدت صادرات را 
کاهش داده است اما اطمینان دارد که صنعت نفت ایران 

بازارهای خود را پیدا خواهد کرد.
وی خاطر نشان کرد: همواره برای نفت بازارهایی وجود 
دارد و این به شرایط و قیمت آن بستگی دارد. من معتقدم 

که ایران همیشه نفت خواهد فروخت.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان همچنین ادعای 
مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا را مبنی بر اینکه، این 
تحریم ها شامل تامین نیازهای بشردوستانه مانند غذا و 
دارو نمی شود را به چالش کشید و گفت: آمریکا تحریم های 
مالی علیه ایران اعمال کرده است. وقتی می خواهید پول 
جا به جا کنید، بانک از شما سوال نمی کند که آیا این پول 
برای غذا یا سایر اقلام پرداخت می شود، به همین دلیل 
است که تحریم ها همواره غذا و دارو را هم هدف قرار 
می دهند.ظریف ادامه داد: آمریکا به تعهدات خود عمل 

نمی کند. ما بر این باوریم که تمام تحریم ها غیرقانونی و 
بر خلاف قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل است، 
اما آمریکا حتی نسبت به تعهداتی که خود داده است نیز 

صداقت ندارد.
وی با تاکید بر اینکه ایران از سرعت کند اتحادیه اروپا 
برای کمک به شرکت های اروپایی مایل به ادامه تجارت 
با ایران، مایوس شده است، گفت: چیزی که اهمیت دارد 
این است که اروپا در این زمینه تعهد سیاسی داده اما 
متاسفانه تاکنون در زمینه عملیاتی کردن این تعهدات، 

خیلی کند رفتار کرده است.
)وزیر  هانت  داشت:  اظهار  ایران  امورخارجه  وزیر 
امورخارجه انگلیس( به من اطمینان داد که انگلیس به 
توافق هسته ای باور دارد، با این حال، باید شاهد اقداماتی 

نیز باشیم.
ظریف درباره موضوع یمن نیز با بیان اینکه ایران 
سال ها است برای آتش بس تلاش می کند، گفت: این 
کابوس انسانی نمی تواند ادامه یابد. اگر ائتلاف )تحت 
آماده  یمنی ها  تمام  دهد،  اجازه  عربستان(  فرماندهی 

هستند که پای میز مذاکره بیایند.

ظریف در گفت وگو با روزنامه گاردین:

تحریم  کسی را به میز مذاکره برنمی گرداند

کارشناس مسائل بین الملل با تاکید براینکه حتی 
طرح مساله استیضاح وزیر خارجه در شرایط کنونی 
درست نیست، گفت: مجلس باید شفافیت و مقابله با 
پولشویی را در دستور کار قرار دهد که خواست همه 

مردم ایران است. 
»علی خرم« درباره حواشی ایجاد شده در زمینه 
و  پولشویی  درخصوص  خارجه  امور  وزیر  اظهارات 
امضا  آوری  جمع  برای  نمایندگان  از  برخی  تلاش 
برای استیضاح وی، گفت: همانطور که همه می دانند 
ما اکنون در شرایط معمولی نیستیم، ویترین بایستی 
با تمام تقابل های خارجی از آمریکا گرفته تا اسرائیل، 
عربستان و بقیه که به طرق مختلف به ایران حمله می 

کند، بتواند بایستد، مقاومت کند و بجنگد. 
وی با بیان اینکه عقل سلیم ایجاب می کند در این 
شرایط همه با یک نوع درایت و حکمت برخورد بکنند، 
افزود: از این نظر حتی طرح موضوع هم می تواند به 
تضعیف آقای دکتر ظریف بیانجامد، بنابراین بایستی هم 
اکنون نظام این موضوع را به عنوان تشخیص مصلحت 
نظام ببیند و از این زاویه در حال حاضر وقت طرح 

چنین بحثی نیست و حتما کسانی که متعادل هستند 
این ضرورت را تشخیص می دهند که وقت چنین 
کارهایی نیست.این استاد دانشگاه اضافه کرد: مطالبی 
هم که ایشان گفته اند چیزی نیست که برای اولین بار 
مطرح شده باشد و این مطالب قبلا هم در مجلس و 

دیگر جاها گفته شده است. 
جهانی  سازمان  که  وقتی  کرد:  خاطرنشان  خرم 
شفافیت - که در بازل سوئیس است از همه کشورها 
گزارش می دهد - ایران را از نظر شفافیت و پولشویی در 
میان 1٤7 کشور در رتبه آخر قرار می دهد، این خود 
دلیل محکمی در تایید حرف های آقای ظریف است 
که چنین اتفاقی صورت می گیرد، حال اینکه ما چگونه 

جلوی آن را بگیریم بحث دیگری است.
این دیپلمات سابق کشورمان گفت: مجلس شورای 
اسلامی به جای کارهایی که خودزنی محسوب می 
شود، باید ببیند موضوع را چگونه حل کند. ما اگر 
داستان پولشویی و سایر داستان ها جلوی پایمان نباشد، 
اصولاً نه این سازمان های بین المللی ما را به عنوان 
آخرین کشور قرار می دهند و نه در داخل ما مشکل 

شفافیت  موضوع  کرد:  تصریح  داشت.خرم  خواهیم 
بایستی اکنون در دستور کار باشد این هم چیزی است 
که همه مردم ایران می خواهند و مردم ایران خواستار 
این هستند که شفافیت باشد و درباره هر موضوعی 
درست تصمیم بگیریم. وی یادآورشد: داستان لوایح 
چهارگانه و بحثی که آقای ظریف درباره یکی از آنها 
)یعنی پولشویی( گفتند ایجاب می کند که ما از زاویه 
مصلحت کشور نگاه کنیم.کارشناس مسائل بین المللی 
ادامه داد: شرایط عادی نیست که درباره چنین وزیری 
اینگونه صحبت شود، ایشان بایستی تمام عیار در صحنه 
خارجی بجنگد و طرح چنین مسائلی به صلاح نیست. 
خرم درباره اظهارات ظریف درباره لوایح چهارگانه و 
پولشویی گفت:درباره این لوایح آقای ظریف بعنوان وزیر 
خارجه باید حرف بزنند، اصرار کنند و کاری کنند که 
تصمیمی که به مصلحت کشور است، اتخاذ و عمل شود. 
وی گفت:اگر ظریف درباره اینها حرف نزند چه کسی 
باید بگوید. وزیر آموزش و پرورش و وزیر کشاورزی که 
نمی توانند این حرف ها را بزنند، حتما باید وزیر خارجه 

این حرف ها را بزند.

واکنش کارشناس روابط بین الملل درباره جمع آوری امضا برای استیضاح ظریف: 

مجلس به جای استیضاح مقابله با پولشویی را در دستور کار قراردهد 
روح الله صالحی

مازیار آقازاده
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مدیرکل حمایت از اشتغال و بیمه بیکاری وزارت کار عنوان کرد:

قولپرداختیکماهحقوقکارگران
گروهملیتاهفتهآینده

مدیرکل حمایت از اشتغال و بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 
تا هفته آینده حقوق معوق یک ماه کارگران گروه ملی فولاد ایران پرداخت می شود، گفت: 
مجوزی توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت صادر شده تا تولیدات گروه ملی فولاد ایران 
در بازار به فروش برسد و از محل فروش این محصولات، حقوق کارگران پرداخت و مواد اولیه 

مورد نیاز تولید نیز تامین شود.
کریم یاوری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به حضور در اهواز جهت پیگیری حل مشکلات 
کارگران گروه ملی فولاد ایران اظهار کرد: امروز از ساعت 8 صبح در محل کارخانه گروه 
ملی فولاد در اهواز حضور پیدا کردیم تا مشکلات این شرکت را بررسی و از نزدیک با کارگران 

صحبت کنیم.
وی با اشاره به اینکه پیش از این و بر اساس قانون، محصولات کارخانه گروه ملی فولاد 
تنها در بورس عرضه می شد، افزود: با پیگیری هایی که از سوی معاون اول رییس جمهور 
و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام گرفت، مجوزی توسط وزارت صنعت، معدن و 

تجارت صادر شد تا تولیدات گروه ملی فولاد ایران در بازار به فروش برسد.
مدیرکل حمایت از اشتغال و بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: 
این مجوز به مدیران گروه ملی این اختیار را می دهد تا تولیدات دپو شده خود در کارخانه را 

که ارزش آنها بالغ بر 150 میلیارد تومان است، در بازار به فروش برسانند.
یاوری ادامه داد: مدیران این شرکت می توانند با این مجوز، از محل فروش و پیش فروش 
محصولات تولیدی کارخانه تا هفته آینده حقوق معوق یک ماه کارگران را پرداخت کنند. 

سایر معوقات و مطالبات کارگران نیز پس از فروش محصولات پرداخت خواهد شد.
وی با بیان اینکه "تولید" در اولویت خواسته های کارگران گروه ملی فولاد ایران قرار دارد، 
گفت: با فروش این محصولات تولیدی کارخانه، مدیران شرکت باید مواد اولیه مورد نیاز 
تولید کارخانه را فراهم کنند. امیدواریم مواد اولیه کارخانه از طریق فروش محصولات تولید 

شده تامین شود تا کارگران بتوانند به تولید بپردازند.
مدیرکل حمایت از اشتغال و بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 
کارگران گروه ملی فولاد ایران از شایسته ترین و قانع ترین کارگران کشور هستند، گفت: اینکه 
"تولید" در اولویت نخست درخواست کارگران گروه ملی است، دیدگاه بسیار قابل توجهی 

است و باید از آنها در این زمینه تقدیر کرد.

رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

12میلیارددلارکالادرسال96قاچاقشد
رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز ارزش قاچاق سال 96 را 12 میلیارد دلار ذکر 

کرد و از روند کاهشی قاچاق سوخت خبر داد.
»علی مویدی خرم آبادی« دیروز در حاشیه یکصد و بییستمین نشست اعضای ستاد 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز - که در وزارت کشور برگزار شد - اضافه کرد: قاچاق سوخت 

نسبت به گذشته دو تا سه میلیون لیتر در روز کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه در جلسه امروز اعضای ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به موضوع 
قاچاق سوخت پرداختند، اضافه کرد: یکی از اقدامات جدی برای مقابله با قاچاق سوخت، 
بکارگیری سامانه هاست. رئیس ستاد مبارزه با قاچاق اضافه کرد: وزارت نفت در اقدامات 
زیربنایی برای عدم انحراف در توزیع سوخت توفیقات خوبی داشته اما وزارت اقتصاد در 
جهت راه اندازی ساختارهایش کمترین همکاری را داشته است که ما گلایه مند هستیم؛ 
در نشست امروز نیز نه وزیر اقتصاد و نه مسوولان گمرک و سازمان اموال تملیکی حضور 
نداشتند. مویدی در مورد احیای کارت سوخت نیز گفت: این امر باعث نظم بخشی در 
بهینه مصرف کردن سوخت خواهد شد. وی ادامه داد: احیای کارت سوخت یکی از 
موضوعاتی است که ستاد پیگیری و وزارت نفت دنبال کرده است؛ با این اقدام، شاهد 

انضباط بهتر و استفاده بهینه از این سرمایه ملی خواهیم بود.
* فرصت دو ماهه به دستگاه ها برای عملیاتی کردن زیرساخت های مبارزه با قاچاق
وی اضافه کرد: دستگاه های عضو ستاد باید بر اساس صراحت قانون، سامانه هایی 
را به عنوان زیرساخت مبارزه با قاچاق ارز طراحی و راه اندازی کنند تا در سطح کشور با 
بکارگیری این سیستم های به روز، از قاچاق جلوگیری کنیم. مویدی ادامه داد: در نشست 
امروز گزارش پیشرفت دستگاه ها ارایه شد؛ بعضی دستگاه ها هفت درصد و بعضی دستگاه 
ها 75 درصد پیشرفت داشتند. رئیس ستاد مبارزه با قاچاق افزود: در این نشست، فرصتی 

2 ماهه برای عملیاتی کردن این پروژه ها به دستگاه ها داده شد.
* تعیین تکلیف اموال تملیکی تا پایان امسال

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق در مورد کالاهای مکشوفه قاچاق در انبار سازمان اموال 
تملیکی گفت: اموال مکشوفه در دو، سه سال گذشته روی هم متراکم شده اند که برای 
تعیین تکلیف آنها راهکارهایی را با همکاری دولت ایجاد کرده ایم. وی ادامه داد: اکنون 
وزارت اقتصاد فهرست این کالاها را آماده کرده و قرار شد تا پایان امسال کل اموالی که در 
سازمان اموال تمیکلی نگهداری می شود یا به فروش برسد یا صادر شود یا منهدم شود. 
مویدی اظهار داشت: به زودی سازمان اموال تمکیلی گزارش مشروح پیشرفت کار را ارایه 

می کند.

گزارش تولید انواع خودرو در نیمه نخست سال؛

تولیدسواری16درصدافتکرد

آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از این است که در 6 ماه نخست امسال 
540 هزار و 900 دستگاه خودرو سواری در کشور تولید شده که نسبت به مدت مشابه 

پارسال، 16 درصد کاهش یافته است.
به گزارش ایرنا، در نیمه نخست امسال 27 هزار و 600 دستگاه وانت تولید شد که در 

مقایسه با مدت مشابه پارسال، 15.8 درصد کاهش داشته است.
تولید اتوبوس، مینی بوس و ون در این مدت رشد داشت و با افزایشی 24.7 درصدی 

نسبت به مدت مشابه پارسال، تولید این خودروها به 2 هزار و 193 دستگاه رسید.
در 6 ماه نخست امسال 6 هزار و 185 دستگاه کامیون کشنده، 146 دستگاه کمباین و 
هفت هزار و 294 دستگاه تراکتور تولید شد که در مقایسه با پارسال به ترتیب 10.7 درصد، 

62.4 درصد و 9.5 درصد کاهش داشته است.
* کاهش چهار درصدی تولید تایر

در نیمه نخست امسال، 102 هزار و 300 هزار تن لاستیک خودرو تولید شد که در مقایسه 
با مدت مشابه پارسال چهار درصد کاهش داشته است.

پیش از این وزارت صنعت، معدن و تجارت از تولید 482 هزار و 700 دستگاه خودروی 
سواری در کشور از آغاز امسال تا پایان مرداد ماه خبر داده بود.

جامعه کارگری با چالش های فراوانی همچون نبود امنیت شغلی، تامین معیشت و 
عدم وصول مطالبات معوق روبرو است که برای حل هر کدام از آنها باید اقدامات جامع و 
کارآمدی را به کار بست زیرا به منظور داشتن اقتصادی پویا و توانایی مقابله با بحران ها، 

نیروی کار کشور باید از جایگاه محکم و باثباتی در حوزه کاری خویش برخوردار باشد.
رویدادهای خبری ماه های اخیر در ایران بیانگر این موضوع است که برخی از 
کارخانه ها، کارگاه ها و واحدهای صنفی با مشکلات عدیده ای در زمینه پرداخت 
حقوق و مطالبات کارگران و فعالان این نهادها روبرو هستند و در برخی از موارد چندین 
ماه از آخرین پرداختی ها به کارگران می گذرد و این در حالی است که با توجه به 
نوسانات اقتصادی و هزینه های بالای خانوار در سال جاری، این مقوله برای بسیاری 
از مردم قابل تصور نیست. این عوامل در کنار پیامدهای ناشی از فشار روانیِ مشکلات 
مالی، کارگران را که طیفی وسیع از اقشار جامعه به شمار می روند، بر آن داشت تا برای 

بیان مطالبات خود به اعتراض و اعتصاب روی بیاورند. 
اعتراض ها و اعتصاب های کارگری که در ماه های مختلف در برخی از شهرها شکل 
گرفتند تا اینگونه صدای خود را به گوش متولیان امر برسانند، به گونه ای که دیگر نام 
برخی از نهادهای تولیدی و کارخانه هایی که کارگران آن بر سر پرداخت مطالبات و 
حقوق خود معترض هستند، برای بسیاری از افراد جامعه آشنا است. به همین علت به 

برخی از این موارد در پاییز 1397 خورشیدی نگاهی کوتاه داریم. 
*مجتمع کشت و صنعت نیشکر هفت تپه

 1354 در  نهاد  این  اما  گردد  بازمی  خورشیدی   1340 به  شرکت  این  پیشینه 
خورشیدی به صورت رسمی به ثبت رسید و اینگونه این منطقه از خوزستان به یکی 
از قطب های اشتغالزایی و صنعت تبدیل شد اما این روزها خبرهای خوشایندی از این 
شرکت به گوش نمی رسد و کارگران این نهاد قدیمی در گذر از نیم سده فعالیت آن، 
روزگار خوشی را سپری نمی کنند و باید بستر ایجاد این شرایط را در مدیریت خصوصی 
این مجتمع از 1394 خورشیدی جست وجو کرد. پیش از آن هفت تپه یک بنگاه 
دولتی محسوب می شد که زیر نظر وزارت جهاد کشوری بود و به دنبال اعتراض هایی 
که به دلیل واردات بی رویه شکر در دهه 80 خورشیدی روی داد دولت وقت نظارت بر 

این مجتمع مهم اقتصادی را به وزارت صنایع و معادن سپرد.
اکنون کارگران نیشکر هفت تپه از 14 آبان 1397 خورشیدی پس از انتشار خبرهایی 
در ارتباط با متواری یا دستگیر شدن کارفرمای بخش خصوصی این نهاد، مرحله ای 
تازه از اعتراضات خود را آغاز کردند. کارگرانی که چندین ماه از تاریخ آخرین واریز 
حقوقشان می گذرد. آنها خواستار »خلع ید بخش خصوصی از مالکیت شرکت، 
پرداخت حقوق های معوقه و تعیین وضعیت قراردادهای کارگران هستند زیرا به دلیل 
فساد مالی کارفرمای بخش خصوصی و عدم دریافت حقوق زندگی کارگران به شدت با 
مشکل روبرو شده است. به همین علت کارگران به غیر از انتقال سهام نیشکر هفت تپه 
به بخش دولتی این راه حل را هم پیشنهاد کرده اند که شورای کارگری برای خودگردانی 

کارخانه ایجاد شود. آنها امید دارند تا مقامات مسوول و متولیان امر پاسخگوی مطالبات 
آنها شوند. 

در ادامه اعتراضات در روزهای گذشته جمعی از کارگران مجتمع نیشکر هفت تپه به 
منظور پیگیری معوقات مزدی و نامشخص بودن وضعیت کارخانه در مقابل ساختمان 
فرمانداری شوش حضور یافتند و به بیان مشکلات خویش همچون عدم پرداخت 

حقوق خود و تخلفات اعضای هیات مدیره و سهامداران مجتمع پرداختند. 
در این میان »سیدراضی نوری« نماینده مردم شوش در دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی در زمینه مشکلات کارگران هفت تپه گفته است: به همراه استاندار خوزستان 
با »فرهاد دژپسند« وزیر اقتصاد و دارایی در تهران دیدار داشتیم و گزارشی از وضعیت 
شرکت نیشکر هفت تپه به وزیر اقتصاد ارایه شد و وزیر دستور پرداخت مطالبات معوقه 
مزدی کارگران هفت تپه را صادر کرد. همچنین درخصوص تغییر مالکیت بخش 
خصوصی مجتمع کشت و صنعت هفته نیز با وی بحث و تبادل نظر شد. همچنین به 
وزیر پیشنهاد شد تا زمان ساماندهی وضعیت کارخانه، این شرکت به هیات حمایت از 
صنایع واگذار شود. تمام تلاش ما این است که مطالبات کارگران پرتلاش هفت تپه در 

اسرع وقت پرداخت شود.
کارگران هفت تپه در ادامه اعتراضات خود در روز جمعه به راهپیمایی به طرف مصلی 
این شهر پرداختند و مطالبات خویش را به اطلاع نمازگزاران و امام جمعه رساندند. آنان 

در این روز پیکر این شرکت را در شهر شوش به شکل نمادین تشییع کردند. 
همچنین همسران و فرزندان کارگران نیز به همراهی آنان در اعتراضات پرداختند و 
مقابل فرمانداری شوش تجمع کردند تا نشانگر عمق مشکلات و معضلات آنان باشند. 

آنها با در دست داشتن پلاکاردهایی به بیان مشکلات خویش به پرداخته اند. 
قائم مقام معاونت اقتصادی استانداری خوزستان در گفت وگویی با ایرنا بیان داشت: 
»دولت در تلاش است تا دو ماه از حقوق عقب افتاده کارگران این شرکت طی هفته 

جاری پرداخت شود«.
در ادامه خبرهای مربوط به مجتمع هفت تپه، غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان 
از بازداشت چهار تن خبر دارد و گفت که بقیه موارد را بعدتر به  صورت رسمی اعلام 
می شود. کارگران حق دارند، ما هم پیگیر مسایل و مطالبات آنان هستیم و برای حل 

این موضوع به تهران آمده ام.
کارگران شرکت نیشکر هفت تپه در پانزدهمین روز اعتراضات در شوش راهپیمایی 
کردند و با حضور در مقابل دادگاه این شهرستان، آزادی بازداشت شدگان را خواستار 

شدند.
* کارخانه روغن نباتی جهان

کارخانه روغن نباتی جهان در 1334 خورشیدی در تهران به ثبت رسید و 2 سال بعد 
فعالیت خود را آغاز کرد. این کارخانه در سال های بعد در شهرهای دیگر نیز به کار خود 
ادامه داد و اینک کارخانه روغن نباتی جهان در استان زنجان در این روزها دگربار پس از 

اخباری مبنی بر تعطیلی کارخانه و شروع مجدد فعالیت در سال های گذشته باز هم در 
صدر اخبار رسانه ها دیده می شود. این کارخانه در روزهای پایانی 1395 خورشیدی 
به دلیل وقوع مشکلاتی در زمینه تامین مواد اولیه تعطیل شد و به همین علت کارگران 

آن چندین بار در برابر استانداری زنجان تجمع کردند.
اکنون نیز در طول روزهای گذشته شماری از کارگران کارخانه روغن نباتی جهان در 
اعتراض به معوقات پرداخت نشده و عدم رعایت قانون کار از طرف کارفرما به اعتراض 

پرداختند. 
ابراهیم فتاحی معاون مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری زنجان در این ارتباط به 
ایرنا گفته است: حدود سه ماه پیش مدیریت کارخانه روغن نباتی جهان به دلیل آنچه 
بروز کردن خط تولید عنوان شده بود به مدت 10 روز خط تولید را تعطیل کرد اما این 
موضوع به گفته کارگران این نهاد به حدود 45 روز رسیده است. با پیگیری های صورت 
گرفته و تشکیل جلسه در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای برطرف شدن مسایل 
این کارخانه، کارفرما از ابتدای آبان امسال قرارداد جدیدی با کارگران منعقد کرده و 
متعهد شده است معوقات را در اسرع وقت پرداخت کند ولی دوباره به واسطه بروز 

مشکلاتی کارگران دست از کار کشیدند.
به گفته کارگران این اعتراض ها به دلیل بی توجهی کارفرما به پرداخت مطالبات آنان 
است و اینکه کارگران 10 ماه مطالبات و حقوق عقب افتاده دارند که در ارتباط با سال 

های گذشته و مشخص نبودن وضعیت تولید در کارخانه است.
* گروه ملی صنعتی فولاد ایران

گروه ملی صنعتی فولاد ایران در 1342 خورشیدی با هدف تولید انواع میلگرد ساده، 
میلگرد آج دار و نبشی در اهواز ایجاد شد و در سال های بعد فعالیت خود را گسترش 
داد و در 1388 خورشیدی به بخش خصوصی و به یکی از شرکت های زیرمجموعه امیر 
منصور آریا واگذار شد اما با دست داشتن آریا در اختلاس سه هزار میلیارد تومانی در 
1390 خورشیدی مدیریت آن به به دادگستری رسید و در نهایت در 1395 خورشیدی 

به بانک ملی واگذار شد.
کارگران گروه ملی صنعتی فولاد ایران نیز در روزهای گذشته در اعتراض به پرداخت 
نشدن چهار ماه حقوق و احتمال توقف تولید در این نهاد تولیدی در اهواز به اعتصاب 
پرداختند و در برابر استانداری خوزستان تجمع کردند. کارگران این گروه تولیدی در 
ماه های اخیر چندین مرتبه در زمینه مشکلات صنفی اعتراض کرده و خواستار تحقق 

خواسته های صنفی خویش شده اند.
یک کارگر گروه ملی فولاد ایران در گفت وگو با ایرنا گفته است: مهمترین خواسته ما 
فعال سازی کارخانه با ظرفیت تولید کامل آن است. تعطیل شدن کارخانه سبب بیکار 
شدن چهار هزار کارگرخواهد شد و در نهایت چهار هزار خانوار خوزستانی در این زمینه 

آسیب خواهند دید.
*حمل و نقل پالایشگاه آبادان

عنوان  به  روز  در  بشکه  و 500  با 2 هزار  در 1291 خورشیدی  آبادان  پالایشگاه 
نخستین تصفیه خانه نفت کشور فعالیت خود را آغاز کرد و نقش مهمی در عرصه نفت 
و پتروشیمی ایران بر عهده دارد. در این میان در ماه جاری برخی از کارگران پیمانکاری 
بخش حمل و نقل این پالایشگاه به منظور پیگیری وصول مطالبات مزدی خود به 

تجمع اعتراضی دست زدند. 
آنها دلیل عمده این اقدام را بی توجهی مدیریت پالایشگاه به افزایش دستمزد سال 
جاری کارگران پیمانکاری بخش حمل ونقل بر پایه مصوبه شورای عالی کار عنوان 
کردند و گفتند که بخش دیگری از مطالبات مربوط به مزایای مزدی وعده داده شده به 

حساب کارگران واریز نشده  است.
*فرجام سخن 

عرصه صنعت و تولید نیازمند پویایی و شکوفایی است تا اینگونه با به حرکت در آمدن 
چرخه تولید کارخانه ها و نهادهای تولیدی، ناامیدی و استیصال از چهره خسته 
کارگران رخت بر بندد تا آنها فارغ از نگرانی در زمینه پرداخت مطالبات معوق و حقوق 
ماهیانه خویش، دغدغه اخراج و تعطیلی واحدهای صنعتی را نداشته و اینگونه بتوانند 
یاری بخش توسعه اقتصادی کشور باشند. باید دانست در صورتی که برنامه ای جامع و 
هدفمند برای حل مسایل کارگری اندیشیده نشود، مشکلات این حوزه آنچنان عمیق 
خواهد شد که پیامدهای اجتناب ناپذیری بر جای خواهد گذاشت زیرا مشکلات مادی 
و فشارهای روانی ناشی از آن برای هیچ فردی قابل تحمل نیست. پس شایسته است 
تا با درایت و تدبیر مسیری را پیش روی کارگران قرار داد که حداقل آنان نگران تامین 
حداقل مایحتاج زندگی خانواده های خویش نباشند. در این میان باید گفت تنها توجه 
دولت و متولیان امر به حوزه کار و تولید خواهد توانست پایان بخش چالش های بی 

پایان این حوزه باشد. 

باید برنامه ای جامع و هدفمند برای حل مسایل کارگری تدوین شود 

امنیت شغلی و تأمین معیشت، چالش های بی پایان کارگران

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای سید داود وکیل فرزند سید عبداله دارای شناسنامه شماره 108504 صادره از قم 
به شرح دادخواست به کلاسه 123/1/97 از این شورا گواهی حصر وراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان سید عبداله وکیلی فرزند سید حسن بشناسنامه شماره 1349 
صادره از قم در تاریخ 1397/04/21 در اقامتگاه دائمی خود شهر دستجرد بدرود زندگی 

گفته و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 
1- خدیجه دادور فرزند : غلامعلی شماره ملی 0385779208 صادره از قم - همسر 

متوفی
2- زهرا وکیلی فرزند : عبداله شماره ملی 0383196515 صادره از قم -  فرزند متوفی

3- سید داود وکیل فرزند : عبداله شماره ملی 0381000990 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

4- سید مجتبی وکیل فرزند : عبداله شماره ملی 0384757863 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

5- سید مجید وکیل فرزند : عبداله شماره ملی 0385786506 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

6- سید حمید وکیل فرزند : عبداله شماره ملی 0370243978 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

7- سید امیر وکیل فرزند : عبداله شماره ملی 0386798273 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

8- سید سعید وکیل فرزند : عبداله شماره ملی 0370525183 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

9- سید حسن وکیلی فرزند : عبداله شماره ملی 0371643821 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

10- مریم سادات وکیل فرزند : عبداله شماره ملی 0385786034 صادره از قم -  فرزند 
متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یکماه به این شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . )م الف 16858(
دبیر شورای حل اختلاف بخش خلجستان قم 
مددی

قطعی شدن بازگشت کارت سوخت حالا دیگر به معنای قطعی 
شدن سهمیه بندی بنزین تلقی می شود .

روز دوشنبه با اطلاعیه صادر شده از سوی شرکت ملی پالایش و 
پخش فراورده های نفتی مقرر شد دارندگان خودرو و موتوسیکلت 
نسبت به دریافت کارت سوخت اقدام نمایند چرا که سوختگیری با 

این ابزار از این به بعد انجام خواهد گرفت.
گزارش های رسیده نشان می دهد قوی ترین گزینه در میان 
گزینه های حاضر تعیین سهمیه 60 لیتری برای هر خودرو در ماه 
است اما هنوز توافقی بر سر قیمت مازاد مصرف خودروها حاصل 
نشده است. پیشنهاداتی در خصوص تغییر هر دو نرخ یعنی نرخ 
نبزین سهمیه ای و نرخ بنزین آزاد نیز در دست بررسی قرار دارد. 
گفته می شود در سه هفته پیش رو تصمیم نهایی در این خصوص 

اتخاذ خواهد شد.
* کارت سوخت، تولد دوباره

 سال 1386 بود که کارت سوخت میهمان اقتصاد ایران شد. 
این سوغات را دولت نهم با هدف صرفه جویی در مصرف سوخت 
به دارندگان خودرو پیشکش کرد و با جای گرفتن آن در جیب ها، 
سهمیه های ماهانه هر خودرو در کارت سوخت شارژ می شد تا 

خرید مازاد بر سهمیه با پرداخت بهای آزاد بنزین میسر شود.
بنزین سهمیه ای در سال 1386 قیمتی معادل صد تومان و بنزین 
آزاد یا غیر سهمیه ای قیمتی معادل 400 تومان داشت. این قیمت 
سه سال دوام آورد تا اینکه در سال 1389 قیمت هر لیتر بنزین 
سهمیه ای به 400 و قیمت هر لیتر بنزین غیرسهمیه ای، 700 

تومان اعلام شد. فریز قیمت سوخت این بار چهار سال به طور 
انجامید تا دولت یازدهم، در اولین سال فعالیت خود قیمت بنزین 
یارانه ای را 700 و قیمت بنزین ازاد را هزار تومان اعلام کند. این 
چنین بود که سال 1393، تغییر قیمت بنزین رقم خورد تا اقتصاد 

آماده خداحافظی با کارت سوخت شود.
 هر چند بحث و جدل بر سر قیمت بنزین در قالب گفتگوهای 

بودجه 1394 بسیار داغ بود اما با عدم تغییر قیمت بنزین در این 
سال اتفاق مهمی رخ داد. خرداد ماه بود که شارژ سهمیه در کارت 

سوخت بدون اعلام حذف کارت اتفاق افتاد.
 با توجه به اینکه استفاده از کارت سوخت هیچ مزیت مشخصی 
برای دارندگان نداشت، کم کم صاحبان خودروها استفاده از آن را 
متوقف کردند تا جایی که بدون مصوبه ای مشخص، در سایه بنزین 

خودرو  دارندگان  سوخت  کارت  بدون  سوختگیری  نرخی،  تک 
انجام شد و حالا از پس گذرشت سه سال از اجرای این طرح، بار 
دیگر بنزین کارد را به استخوان اقتصاد رسانده است و بازگشت 
کارت سوخت الزامی برای کنترل این وضعیت است. از شنبه تا 
بیست و یک روز دیگر تقاضا برای دریافت کارت سوخت جدید باید 
ارائه شود تا از پس این مهلت سه هفته ای طرح تازه دولت مردان 

برای بنزین رونمایی شود.
* یکی از ارزان ترین ها

 اگر مولفه قدرت خرید را کنار بگذاریم، ایران پس از ونزوئلا ارزان 
ترین بنزین جهان را به فروش می رساند.  اتفاقا هم اقتصاد نفتی 
ونزوئلا درگیر بحران های فراوانی است هم اقتصاد نفتی ایران. ونزوئلا 
در اشلی از تورم بالا رنج می برد و هم ایران از دیرپایی تورم در عذاب 
است. حالا این دو کشور رتبه اول و دوم ارزان ترین بنزین جهان را 
در اختیار دارند اما برای ایران این همه ماجرا نیست. ارزانی بنزین 
در ایران در کنار قیمت بالای بنزین در عراق و ترکیه و افغانستان و 
پاکستان، قاچاق این فراورده نفتی و دیگر انواع سوخت از ایران را رقم 
زده است. حجم قاچاق به حدی است که نفس اقتصاد را به شماره 
انداخته و حتی طنز تلخ و گزنده وزیر نفت نیز مبنی بر" قاچاق بنزین 
به حمدالله از همه مرزها با موفقیت در جریان است" اندکی از بار 
سنگین آن نمی کاهد. برخی آمارها حجم سوخت قاچاق شده از 
ایران را تا روزی 20 میلیون لیتر برآورد می کنند و این بدان معناست 
که هزینه تخصیص یافته به  بنزین یارانه نه در جیب اتباع ایران که در 

حساب های قاچاقچیان و صاحبان پول کثیف قرار می گیرد.

همه تغییرات قیمت بنزین در 15 سال اخیر

میزانسهمیهوقیمتبنزینیارانهایچقدراست؟

براساس تازه ترین آمار بانک مرکزی

افزایش1۰۰درصدیبدهی
بانکهایخصوصی

بدهی بانک ها و موسسات خصوصی به بانک مرکزی در یکسال گذشته 100 
درصد افزایش یافته که با انتقاد جدی رئیس کل مواجه شده است. براساس 
تازه ترین آمار بانک مرکزی حجم کل بدهی  بانک ها و موسسات اعتباری به بانک 
مرکزی در شهریور امسال به 150 هزار و 650 میلیارد تومان رسیده که در مقایسه 
با شهریور 96 معادل 37.3 درصد و نسبت به اسفند سال گذشته 14.1 درصد رشد 
داشته است. از این میزان 3 هزار و 900 میلیارد تومان بدهی بانک های تجاری 
است که نسبت به شهریور 96 بیش از 64 درصد کاهش نشان می دهد. همچنین 
این میزان بدهی نسبت به اسفند ماه سال گذشته نیز 13.5 درصد افت داشته که 
بیانگر حرکت این دسته از بانک ها به سمت انضباط مالی بیشتر بوده است. بدهی 
بانک های تخصصی دولتی به بانک مرکزی نیز در شهریور امسال 45 هزار و 370 
میلیارد تومان بوده که این میزان بدهی 5.9 درصد نسبت به شهریور سال گذشته 
و 3.9 درصد نسبت به اسفندماه سال 96 کاهش داشته است که نشان می دهد 
اقدامات انجام شده در این بانک ها نیز در جهت اهداف تعیین شده بوده است. 
آمارها نشان می دهد که عمده ترین دلیل افزایش بدهی سیستم بانکی ناشی از 
اضافه برداشت بانک های غیردولتی، خصوصی و موسسات اعتباری است. حجم 
بدهی این بانک ها و موسسات در شهریور به 101 هزار و 380 میلیارد تومان رسید 
که افزایش 100.1 درصدی در مقایسه با شهریورماه سال گذشته داشته است. 
همچنین حجم بدهی این بانک ها و موسسات نسبت به اسفندماه سال گذشته 
26.2 درصد افزایش داشته است. بر این اساس افزایش میزان بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی، ناشی از بدهی بانک ها و موسسات خصوصی بوده و با وجود کاهش 
بدهی بانک های تخصصی دولتی و بانک های تجاری حجم کلی بدهی بانک ها به 
دلیل اضافه برداشت بانک های خصوصی در این مدت افزایش بیش از 30 درصدی 
داشته است. این در حالی است که چندی پیش رییس کل بانک مرکزی ضمن انتقاد 
از عملکرد این دسته از بانک ها با ابلاغ بخشنامه ای، بانک ها را ملزم به تسویه مانده 
اضافه برداشت از حساب جاری نزد این بانک کرد. بر این اساس اعطای تسهیلات 
و یا مصرف منابع تجهیز شده از سوی بانک ها و مؤسسات اعتباری که دارای اضافه 
برداشت نزد بانک مرکزی باشند، تا پیش از تسویه بدهی ها ممنوع اعلام شد.افزایش 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی یکی از مهم ترین عوامل رشد نقدینگی به شمار می رود 
که رشد نرخ تورم را در پی خواهد داشت و کنترل اضافه برداشت بانک ها می تواند 

نقش موثری در کنترل تورم در شرایط کنونی کشور داشته باشد.

معاون توسعه بازرگانی و صنایع کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد

ظرفیتافزایشدوبرابریتولیدلبنیات
در1۰سالآینده

معاون توسعه بازرگانی و صنایع کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی گفت: ایران ظرفیت  
افزایش تولید در حوزه شیلات و لبنیات در 10 سال آینده تا دوبرابر وضع موجود را دارد.
علی اکبر مهرفرد اعلام کرد: ایران در واردات بذور از جمله بذر دانه های روغنی پس 
از خروج آمریکا از برجام با مشکلاتی مواجه شد. ایران در زمینه کشت کلزا توسعه 

بیشتری داده اما برای واردات بذر آنها به مشکلاتی برخورد.
مهرفرد همچنین گفت: ایران ظرفیت افزایش تولید در حوزه شیلات و لبنیات در 10 

سال آینده تا دوبرابر وضع موجود را دارد.
وی در ادامه با اشاره به ظرفیت های بخش کشاورزی در کشور گفت: 22 میلیون تن 
محصولات باغبانی و انواع میوه در کشور تولید می شود. 2 میلیون تن هم محصولات 
شیلاتی در کشور به عمل می آید و 20 هزار واحد صنعتی فرآوری محصولات کشاورزی 
موجود است که امکان فرآوری 150 میلیون تن فرآوری محصولات را دارند، اما برخی 
از آنها با ظرفیت خالی کار می کنند. معاون توسعه بازرگانی و صنایع کشاورزی وزارت 
جهاد در ادامه به راهبرد کشاورزی ایران اشاره کرد و گفت: ایران بهره وری آب، تولید 
میوه و سبزی در گلخانه، استفاده از کشت نشایی و به کارگیری فناوری مناسب آبیاری 

را ادامه می دهد. همچنین تلاش می کند تا تولید در واحد سطح را افزایش دهد.
مهرفرد همچنین گفت: در دولت روحانی 8 میلیارد دلار در حوزه آب سرمایه گذاری 

شده و تلاش می شود، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتر هم بشود.
وی افزود: برنامه ایران حفاظت از منابع آب و خاک است و روی محصولاتی که 

ظرفیت بالقوه ای دارد، بیشتر کار خواهد کرد.
معاون توسعه بازرگانی و صنایع کشاورزی وزارت جهاد در ادامه گفت: علیرغم این 
ظرفیت ها به ویژه در حوزه باغبانی ایران وارد کننده عمده ذرت، سویا و روغن خام است 

که می تواند این را از کشورهای اروپایی وارد کند.
به گفته مهرفرد دلیل اینکه وزارت کشاورزی به توسعه کشت ذرت خیلی توجه نکرده 

آب بری زیاد این محصول است.
در  و  می کند  تولید  را  خود  نیاز  مورد  جو  درصد  ایران 70  گفت:  همچنین  وی 
گوشت 10 تا 15 درصد نیاز به واردات دارد. همچنین در بذرهای کشاورزی، سموم و 
ماشین آلات نیازهای زیادی دارد و یکی از محوری ترین طرف تجارت ما در این حوزه ها 

می تواند کشورهای اروپایی باشد.
معاون توسعه بازرگانی و صنایع کشاورزی وزارت جهاد گفت: ایران در زمینه تولید 

مرغ، تخم مرغ، لبنیات و محصولات شیلاتی مازاد تولید دارد.

استاد اقتصاد دانشگاه تربیت مدرس درباره میزان افزایش دستمزد برای سال 98 گفت: به دلیل 
افزایش نرخ تورم، قدرت خرید به ویژه اقشار ضعیف جامعه کاهش یافته است.

علی قنبری با بیان این مطلب در گفتگو با خبرآنلاین افزود: دولت باید تلاش کند تا کنترل تورم را به 
عنوان یک وظیفه اصلی خود برقرار کند و مانع افزایش قیمت ها به صورت افسارگسیخته شود.

وی تاکید کرد: به اعتقاد بنده حفظ قدرت خرید مردم بهترین راهکار دولت در وضعیت تورمی موجود 
است؛ دولت باید تلاش کند از راه های غیر از افزایش حقوق و از طریق جبرانی کاهش قدرت خرید مردم 
را ارتقا دهد.  وی تصریح کرد: بنابراین با این کار می توان مانع از افزایش مجدد تورم شد. قنبری گفت: 
وقتی دولت بی توجه به مساله و علت بروز تورم؛ افزایش دستمزدها را به عنوان ساده ترین کار در نظر می 

گیرد این اقدام در نهایت باعث افزایش نقدینگی و در نتیجه افزایش تورم خواهد شد. 
وی ادامه داد: بهترین کار این است قدرت خرید مردم از طریق حفظ و کنترل نرخ تورم در حد معقولی 
با توجه به سیاست های پولی اتخاذ شود و همچنین دولت باید با کمک های نقدی کاهش قدرت خرید 
مردم را جبران کند.  وی خاطرنشان کرد: بهترین شکل و چاره کار را می توان حفظ قدرت خرید مردم به 

شمار آورد که با این کار از افزایش تورم جلوگیری خواهد شد. 
این اقتصاددان بیان کرد: بانک مرکزی و مرکز آمار ایران باید نرخ دقیق تورم را اعلام کنند و بر اساس 
آنچه اعلام شده نشان می دهد تورم بالارفته که در این شرایط باید قدرت خرید مردم نیز بالا برود و یا به 
اندازه میزان تورم، قدرت خرید مردم نیز حفظ شود.  وی درباره میزان افزایش حقوق و دستمزدهای سال 
98 توضیح داد: دستمزدها نیز باید مطابق افزایش تورم، بالا رود تا قدرت خرید مردم ثابت و کاستی ها 
جبران شود.  وی ادامه داد:  بانک مرکزی و مرکز آمار، محاسبه میزان تورم را برعهده دارند و اگر تورم بالا 

می رود حداقل باید قدرت خرید مردم به همان میزان کنترل شود.
قنبری درباره اینکه بسیاری از اقتصاددانان و کارشناسان براین باورند که سال 98 همانند امسال سال 
سختی از نظر اقتصادی خواهد بود، گفت: یکی از برنامه هایی که دولت برای سال 98 به آن توجه جدی 
داشته باشد، اجرای اقتصاد مقاومتی است زیرا اکنون شرایط سختی حاکم است و سال 98 هم شرایط 
بسیار سختی از نظر اقتصادی خواهد بود.  وی تصریح کرد: بعید می دانم سال آینده نیسبت به سال 
97 امکانات جدیدی به وجود آید و یا تسهیلات بیشتری ارایه شود بنابراین باید با دید اجرای اقتصاد 
مقاومتی به مسایل نگاه شود و این دیدگاه را مورد توجه قرار داد و در سال 98 به اصطلاح کمربندها را 
محکم تر ببندیم تا بتوانیم از مشکلات و شرایط سخت کنونی عبور کنیم.  قنبری به دولت پیشنهاد داد:  
دولت باید در صورت امکان تحریم ها را دور بزند که خوشبختانه با اجرای بورس نفت توانسته بخشی از 
مشکلات را حل کند و آمریکا نیز کمی در مقابل سیاست به صفر رساندن تولید و صادرات نفت عقب 
نشینی کرده است.  وی تاکید کرد: باید با سیاست  های پولی و مالی درست، کنترل تورم، افزایش نرخ 
رشد اقتصادی و توجه به تولید شرایط را برای پیشرفت و توسعه کشور فراهم کرد. استاد اقتصاد دانشگاه 
تربیت مدرس تصریح کرد: سیاست  هایی که دولت اتخاذ می کند به حتم برای پیشرفت و توسعه کشور 

و اقتصاد در سال آینده بسیار مهم است.

پیشنهاد سه گانه یک کارشناس برای افزایش قدرت خرید

سال9۸سالسختاقتصادبرایایراناست
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کم سن ترین شطرنج باز حاضر در اردوی تیم ملی :

نوجوانی که از رقابت با بزرگان جهان
 هراس ندارد

کم سن ترین شطرنج باز حاضر در اردوی تیم ملی زمانی که از برنامه هایش برای آینده 
سخن می گوید دغدغه شکست بزرگان شطرنج جهان در ذهن دارد و از جایگاه کنونیش 

در ایران نگران نیست.
شاید اگر کسی از نام و نشان این نوجوان بی خبر باشد هیچگاه تصور نکند که وی 
زمانی که در میز مسابقه شطرنج قرار می گیرد پیش روی خود نامدارانی از این رشته می 
بیند که آوازه جهانی دارند؛ نامدارانی که به گفته خودش چند نفر از دارندگان ریتینگ زیر 

صد شطرنج نیز مغلوب وی شده اند. 
از شکست برابر »ایوان سوکولوف« هلندی سرمربی تیم ملی می پرسم، با خنده می 
گوید آن شکست مربوط به 2 سال پیش است و اکنون دانش شطرنجش بیش از گذشته 

شده است. 
دغدغه درس و مدرسه ندارد زیرا معلم و مدیران با این نخبه عالم شطرنج مدارا می 
کنند و بیش از مدرسه در فدراسیون شطرنج و اردوهای تیم ملی حضور دارد. البته وی 
با استخدام معلم خصوصی تمام کاستی های حضور نیافتن در کلاس درس را جبران 

خواهد کرد.
علیرضا فیروزجاه نوجوانی است که با وجود تحصیل در پایه سوم راهنمایی آوازه ای 

جهانی دارد.متن کامل گفت وگو وی با خبرنگار ایرنا به شرح زیر است:
*تا چند روز دیگر فیروزجاه با تیم زیر 16 سال شطرنج ایران عازم رقابت های 

ترکیه می شود میزان آمادگی و سطح مسابقات این دوره را چگونه می بینید؟
در این دوره از مسابقات بهترین های زیر 16 سال حضور دارند و ازبکستان تیم اصلی 
خود را که خیلی جوان است و ریتینگ یک این دوره از المپیاد را دارد، به ترکیه اعزام 
کرده است. تیم ایران در رده بندی اعلام شده بخت پنجم قهرمانی مسابقات به شمار 
می رود زیرا تیم های ازبکستان، روسیه و آذربایجان از لحاظ ریتینگ تیمی بالاتر از ایران 

قرار دارند. 
هر چند که نمی شود انتظار داشت که تیم ایران بتواند افتخارات سال های 2014، 
2015، 2016 و 2017 را تکرار کند اما تمام تلاش شطرنج بازان و اعضای کادر فنی بر 

آن است که جز سه تیم برتر این دوره از مسابقات باشیم.
*شما با حضور در تمام رده های سنی تیم ملی شطرنج با تجربه ترین عضو 

اعزامی به ترکیه به شمار می روید، از نفرات اعزامی دیگر تیم ها شناخت دارید؟ 
در این دوره از مسابقات در میز یک با رقیبان مسابقه خواهم داد و بیشتر ورزشکاران 
تیم های دیگر در این میز را می شناسم. هر چند که تاکنون با آنان مسابقه نداشتم اما 

شناخت کافی نسبت به حریفان دارم.
*در تمامی رده های سنی عضو تیم ملی بوده اید و بدون شک تا چند سال دیگر 
نیز عضو تیم ملی خواهید بود. با این حجم از مسابقه آیا سخت نیست که با تمامی 

بزرگان شطرنج جهان در رده های سنی به مسابقه خواهید پرداخت؟
تمام مسابقات سختی خاص خود را دارند اما در بین رده های سنی مسابقات المپیاد 
بزرگسالان خیلی سخت است چون بهترین ریتینگ های جهان در این مسابقات حضور 

دارند. 
ریتینگ من 2600 است و جزء 300 شطرنج باز برتر هستم اما در میز مسابقه توانسته 
ام حریفانی با رده زیر صد را از پیش رو بردارم. تاکنون نیز در 2 المپیاد جهانی شطرنج 
بزرگسالان باکو و گرجستان شرکت کرده ام. همچنین در مسابقات تیمی بزرگسالان 
قهرمانی آسیا که در شهر همدان برگزار شد با تیم اصلی ایران در سه بخش سریع، رپید و 

استاندارد عنوان قهرمانی را به دست آوردیم.
*اگر مسابقه ای در سطح قهرمانی کشور برگزار شود فیروزجاه از کدام شطرنج 

باز ایرانی حساب می برد؟
- فیروزجاه: تیم اصلی ما که متشکل از چهار نفر است در سطح بالایی قرار دارند و 
مسابقه با آنان سخت است. با پرهام مقصودلو در مسابقات قهرمانی جهان در ترکیه به 
تساوی رسیدم و این تساوی تنها مسابقه ای بود که مقصودلو پیش از کسب قهرمانی در 

آن امتیاز از دست داد.
*نمی ترسید که نخبه ای از ایران بتواند جایگزین شما در این سطح باشد؟

 مسیر پشرفت خود را در مسابقات جهانی جستجو می کنم و به دنبال این هستم 
که جای بزرگان شطرنج جهان را بگیرم. حتی دو سال پیش با ایوان سوکولوف هلندی 
سرمربی تیم ملی در جام ستارگان خزر مسابقه داشتم. هر چند که از این شطرنج باز 
شناخته شده شکست خوردم اما آن شکست مال دو سال پیش است و شرایط کنونیم 

با آن زمان متفاوت است. 
*با این حجم از مسابقه آیا مشکلی برای ادامه تحصیل ندارید؟ 

باید تشکر کنم از مدیران و معلمانم زیرا من بیش از آنکه در کلاس درس باشم در 
فدراسیون حضور دارم و آنان با من مدارا می کنند. البته با وجود مسابقات و برنامه 
ریزی برای آینده از درس غافل نیستم بلکه با استخدام معلم خصوصی تمام کاستی ها 

تحصیلم را برطرف می کنم.
علیرضا فیروزجاه از نخبگان شطرنج ایران است که در سال 1394 با شکست احسان 

قائم مقامی اولین استاد بزرگ شطرنج ایران، عنوان قهرمانی کشور را از آن خود کرد.
ریتینگ وی هم اکنون 2600 و بالاتر از ریتینگ »ماگنوس کارلسن« نابغه شطرنج نروژ 
در این سن است. او جوانترین استاد بزرگ شطرنج ایران به شمار می رود که در چهار سال 

گذشته در تمامی رده های سنی برای تیم ملی به مسابقات جهانی اعزام شده است. 

رییس فدراسیون شطرنج:

نسل طلایی ایران قطار شطرنج را در ریل 
موفقیت قرار داد

رییس فدراسیون شطرنج با بیان اینکه نسل طلایی ایران موفقیت خود را از المپیاد 
جهانی زیر 16 سال شروع کرد، گفت: این نسل که دو عنوان قهرمانی این بازی ها را در 

کارنامه دارد، قطار شطرنج را در ریل موفقیت قرار داده است.
»مهرداد پهلوان زاده« در زمینه حضور شطرنج بازان ایران در المپیاد جهانی شطرنج 
گفت: المپیاد جهانی شطرنج زیر 16 سال جهان برای ایران یادآور آغاز نسل طلایی 
است؛ آغازی که موجب شد تا نخبه های شطرنج ایران مانند »پرهام مقصودلو«، 
»علیرضا فیروزجاه«، »محمد امین طباطبایی« و »شاهین لر پری زنگنه« به شطرنج 
جهان معرفی شوند و این افراد در شرایط کنونی نیز بهترین های ایران در شطرنج 

هستند. 
رییس فدراسیون شطرنج با اشاره به موفقیت های آن تیم اظهار کرد: 2 عنوان قهرمانی 
در سال 2015 و 2016، یک عنوان نایب قهرمانی در 2014 و عنوان سومی 2017 از 
افتخارات ایران در المپیاد جهانی شطرنج زیر 16 سال است و از میان آن تیم فیروزجاه 

همچنان می تواند در رده سنی زیر 16 سال شرکت کند.
پهلوان زاده در ادامه با اشاره برنامه گردش نخبگان شطرنج در ایران گفت: شاید 
زمانی که از چهار شطرنج باز فوق یاد کردم برخی فکر کنند جایگزینی این افراد سخت 
باشد؛ اما در همین یک ماه گذشته »امیررضا پورآقابالا« در شطرنج ایران درخشید که 
می تواند جا پای مقصودلو و فیروزجاه بگذارد. همچنین در بخش بانوان تا چندی پیش 
سارا »سادات خادم الشریعه« در کشور یک نابغه بود، اما در مسابقات جهانی زنان که در 
روسیه برگزار شد »مبینا علی نسب« توانست برای نخستین بار در تاریخ شطرنج ایران به 

دور سوم صعود کند.
وی با اشاره به برگزاری پنج مسابقه اوپن بین المللی تا پایان امسال گفت: استعداد 
و برنامه ریزی دقیق موجب شد تا قطار موفقیت ایران بر ریل قرار گیرد و با سرعت به 
سمت قله های جهانی حرکت کند. قهرمانی جوانان جهان و قهرمانی آسیا از مهمترین 
نمودهای این سیر تحول است. بدون شک با روند کنونی به زودی در سطح دنیا بیشتر 
از ایران خواهیم شنید هم چنانکه با قهرمانی مقصودلو در مسابقات جوانان جهان و تیم 

ملی مردان ایران در آسیا شطرنج ایران با نسل طلایی تاریخ ساز شد. 
موفقیت  مسیر  تسهیل  برای  نهاد  این  های  تلاش  زمینه  در  فدراسیون  رییس 
نخبگان شطرنج تاکید کرد: ما هیچ گاه برنامه گردش نخبگان در شطرنج را کنار 
نخواهیم گذاشت. هر چند که بودجه لازم در زمینه تامین دستمزد نخبگان نداریم، 
اما با برگزاری بازی های بین المللی در ایران به دنبال آن هستیم که شطرنج بازان 
در شرایط مسابقه قرار گیرند و این خود موجب شناخته شدن ایران خواهد شد و 
تاکنون بیش از پنج شطرنج باز ملی پوش ایران نیز به عضویت لیگ های معتبر دنیا 

درآمده اند.
او ادامه داد: شاید برخی شرکت نکردن ملی پوشان در رقابت های لیگ برتر را دلیلی بر 
افت آن بدانند، اما نباید فراموش کنیم که هم اکنون در سطح جهان لژیونرهای شناخته 
شده ای داریم که با کسب تجربه در لیگ های چین و سایر کشورهای صاحب نام در این 

رشته می توانند آینده شطرنج کشور را تضمین کنند.

سید مهدی رحمتی: شفر این تیم را مدعی می کند

باخت استقلال آرزوی برخی به اصطلاح کارشناس است! 

کاپیتان تیم فوتبال استقلال گفت:اسم استقلال با حجازی، پورحیدری،روشن،علی 
جباری، قراب، قلعه نویی و خیلی ها که برای موفقیت این تیم خون دل خورده اند 

عجیین شده ولی یک عده هم هستند که باخت استقلال آرزوی آنها است. 
سید مهدی رحمتی در گفت و گو با فارس در خصوص آخرین شرایط تیم استقلال در 
فصل جاری، حذف آبی پوشان از جام حذفی و همچنین آینده این تیم صحبت هایی 

را انجام داده  است.
از اینجا شروع کنیم که ظاهرا در این تعطیلات خوب تمرین نکردید و در یک هفته 

اخیر فقط یک یا دو جلسه در چمن طبیعی کار تاکتیکی انجام دادید...
بعد از بازی با ماشین سازی که لیگ تعطیل شد و بازی ما عقب افتاد فرصت خوبی 
داشتیم که می توانستیم تمرینات بیشتری انجام بدهیم و به هماهنگی بهتری برسیم 
ولی شرایط جوی تهران باعث شد 4 جلسه از تمریناتمان را در سالن و یا چمن مصنوعی 
کوچک برگزار کنیم ولی با همه این مشکلات هم کادر فنی و هم بازیکنان سعی کردند 
تمرینات خوبی داشته باشیم و تلاش کردیم به نحو احسن از فرصتی که نصیبمان 
شده استفاده کنیم. از روز شنبه هم در چمن طبیعی تمرین کردیم و امیدوارم در آینده 

وضعیت خوبی داشته باشیم.
*با این وضعیت شرایط کلی تیم چطور است؟

فکر می کنم نیازی نیست دوباره توضیح بدهم که امسال چه اتفاقاتی رخ داد.دیدید 
که در ابتدای فصل کار را چگونه شروع کردیم و بعد از بازی با سایپا که از جام حذفی 
کنار رفتیم جمع شدن تیم خیلی سخت بود.مسلما هواداران استقلال خیلی خیلی از 
تیمشان انتظار دارند. باور کنید بازیکنان هم دوست دارند تیم به شرایط خوب برسد و 
نتایجی در خور نام استقلال کسب کنیم و هوادارانمان را سربلند کنیم.در شرایط فعلی 
هم تمرینات خوبی را دنبال کردیم  و حقیقتا  در این مدت سعی کردیم بازیکنان جوان 
تر را با شرایط  کلی تیم آشنا کنیم به شکلی که آنها بدانند پیراهن چه تیمی را پوشیده 
اند. می دانید که تیم ما جوان تر شده و در واقع بازیکنان ما باید نسبت به مردم و تیمی 
که در آن بازی می کنند احساس مسئولیت کنند. این موضوع برای همه تشریح شده 
و همه بازیکنان استقلال توجیه شدند عملکردمان باید به شکلی باشد که مردم از ما 

راضی باشند چون باید پاسخگوی آنها باشیم.
*به عنوان یک بازیکن با تجربه  چرا بازیکنان نسل جدید نمی توانند با هواداران 
یا رسانه ها ارتباط بگیرند. بدون تعارف بازیکنان احساس می کنند اینستاگرام 

حل کننده مشکلات ارتباطی آنها است...
اگر ارتباط بازیکنان با رسانه ها کم شده شاید به خاطر جلوگیری از حواشی است و به 
همین دلیل است که آنها یک مقدار با ترس به سمت رسانه ها می روند.شما می بینید 
کوچکترین حرکت بازیکن در فضای مجازی بازتاب پیدا می کند، مثلا بازیکن استقلال 
با یک اشتباه مورد انتقاد هواداران رقیب قرار می گیرد و بر عکس. این مشکلات باعث 
شده بازیکن بترسد و سعی کند با فضایی در ارتباط باشد که از او انتقاد نشود. البته من 
به شخصه با این رویه موافق نیستم و معتقدم رسانه های کشور در تمام مراحل زندگی 

یک ورزشکار تاثیر مستقیم و موثر دارند.
*بعد از اینکه استقلال جام حذفی را از دست داد به کادر فنی تیم و علی 

الخصوص شفر انتقادات زیادی وارد شد.نظر خودت در این مورد چیست؟
بعد از باخت در این بازی عملا یک جام را از دست دادیم و باید هم از ما انتقاد شود 
اما نباید از این انتقادها فرار کنیم. ما یک تیم هستیم و طبیعتا با هم می بریم، با هم 
می بازیم و با هم قهرمان می شویم.من در آن بازی نبودم ولی خودم را در آن باخت 
شریک می دانم چون همانطور که گفتم ما یک تیم هستیم.این که بخواهیم از یک 
نفر انتقاد کنیم به نظر من درست نیست و همه باید کمک کنیم تیم را به جایگاه اصلی 
برگردانیم. مردم حق دارند که انتقاد کنند چون لیاقت آنها بیشتر از اینها است. اما باید 
قبول کنیم  جایگاه واقعی تیم ما این نیست.من معتقدم سال گذشته که آقای شفر تیم 
را تحویل گرفت وضعیت خیلی بد بود اما با همدلی که ایجاد کرد توانستیم نتایج خوبی 
بگیریم. به طور مثال دیدید در بازی رفت سال قبل مقابل پرسپولیس با وجود اینکه 
بازی را باختیم هواداران روی سکوها از ما حمایت کردند و در نهایت هم دیدید که جام 
حذفی را به دست آوردیم، در لیگ با وجود نتایج ابتدای فصل دوم شدیم و حتی تا 8 تیم 
اول آسیا هم رفتیم اما در نهایت با اتفاقات ابتدای فصل نشد که به مراحل بالاتر برسیم. 
به نظر من شفر چیزی تا اینجا کم نگذاشته و می تواند شرایط تیم را سر و سامان بدهد 
و دوباره مدعی کند. خوشبختانه یا متاسفانه او در این 2 سال بارها و بارها من را روی 

نیمکت نشانده و حمایت من از او باعث نمی شود که حرف و حدیثی  به وجود بیاید.
قبول داری که هواداران از بحث تکراری جباروف و تیام در این برهه خسته  هستند؟

به نظرم باید با واقعیت زندگی کنیم. تیام و جباوف اولین بازیکنان خارجی خوب 
استقلال نبودند و آخرین هم نخواهند بود.به نظر من مسئولان باشگاه از همین الان 
باید برای نیم فصل اقدام کنند و  بازیکنانی که سرمربی  تیم نیاز دارد را جذب کنند.
قطعا در نیم فصل دوم شرایط سخت تر می شود و تیم ها همه برای روشن شدن 
تکلیفشان در جدول پا به مسابقات می گذارند. از طرفی چون بازی های آسیایی هم 
در پیش داریم دیگر فرصتی نخواهد بود و باید طوری کار کنیم که به موفقیت برسیم. 
بازیکنی هم که از تیم جدا شده تکلیفش روشن است و فکر می کنم باز کردن بحث آنها 

چیزی عاید استقلال نمی کند.
و  چشمی  گذاشتن  کنار  داد  خ  اخیر  های  هفته  در  که  اتفاقاتی  از  *یکی 
اسماعیلی از تمرینات بود.ظاهرا آن روز در تمرین اتفاقی رخ داده که خود تو با 

این دو بازیکن حرف زدی....
من زیاد نمی خواهم در این مرود حرف بزنم چون موضوع روزبه و فرشید یک موضوع 
خانوادگی بود که باید در درون باشگاه و تیم حل می شد که این کار انجام شد. من نه 
به عنوان کاپیتان بلکه به عنوان یک برادر بزرگتر رابطه دوستانه ای با کل بچه ها دارم. 
همه ما باید یاد بگیریم که به بزرگترها احترام بگذاریم چون نظم و انضباط مهمترین 

عامل پیشرفت  تیم است.
*به عنوان کاپیتان تیم استقلال سوالی می پرسیم که شفاف جواب بدهی. 
چرا تمرینات استقلال پشت درهای بسته برگزار می شود چون  بالاخره مردم 

دوست دارند از وضعیت تیمشان برخوردار باشند.
استقلال با هوادارانش زنده است. این هواداران هستند که سال ها پشت این تیم 
بودند و باعث شخصیت گرفتن باشگاه شدند. خود من هم مخالف هستم که تمرینات 
پشت درهای بسته برگزار شود. همانطور که تماشاگر در بازی ها به بازیکن روحیه می 
دهد قطعا حضور آنها در تمرینات هم تاثیر گذار است و تمرین با حضور تماشاگران 
استقلال حس مسئولیت پذیری بچه ها را بیشتر می کند. البته می دانم باشگاه هم 
مشکلاتی دارد،مثلا زمینی که ما در آن تمرین می کنیم یک محل نظامی است که 
حتی برای ورود و خروج اعضای تیم هم از ما مدارک شناسایی خواسته اند و باشگاه 
هم برای رفت و آمد ما ضمانت داده است. امیدوارم باشگاه شرایطی را فراهم کند که 

تمرینات تیم استقلال در حضور هواداران برگزار شود.
*در این شرایط انتظار شما از هواداران استقلال چیست؟

هواداران استقلال نشان دادند همیشه در سختی از تیمشان حمایت کردند و من 

به شخصه هیچوقت حمایت های آنها را فراموش نمی کنم. از هواداران می خواهم از 
کادر فنی و بازیکنان تیم مثل همیشه حمایت کنند و  به تصمیمات سرمربی استقلال 
احترام بگذارند. حالا ممکن است او از X و یا Y  بازی بگیرد. متاسفانه در این چند وقت 
چندگانگی هایی در بین طرفداران استقلال وجود داشت و مثلا در فضای مجازی به 
بازیکنان یا مربیان انتقاد زیادی شد.مطمئن باشید اینگونه انتقاد کردن جز اینکه تمرکز 
بازیکن یا مربی را پایین بیاورد کمک دیگری نخواهد کرد. من هنوز بازی که هواداران 
استقلال روی سکوها از شدت سرما و باران می لرزیدند را از یاد نبرده ام. می دانم آنها 
روزهای سختی داشته اند ولی مطمئن باشند با حمایت دوباره آنها و نگاه کلی)نه یک 

بازی و دو بازی( می توانند تیمشان را در جایگاه اصلی اش ببینند.
*البته در این مدت پیشکسوتان استقلال هم در این مدت کم انتقاد نکردند...
پیشکسوتان استقلال هم مثل هواداران هستند.آنها زمانی در این تیم بازی کرده و 
من می دانم در شرایط سخت پرچم این تیم را بالا نگه داشته اند. استقلال 2 ستاره 
بزرگانی  استقلال  پیشکسوتان است.  را مدیون همین  دارد  پیراهنش  روی  که  ای 
داشته و دارد که هواداران با شنیدن اسم آنها به خود افتخار می کنند،افرادی که 
اگر بخواهم اسم ببرم شاید در قالب یک مصاحبه نگنجد.اسم استقلال با حجازی، 
پورحیدری،روشن،علی جباری، قراب، قلعه نویی و خیلی ها که برای موفقیت این تیم 
خون دل خورده اند عجیین شده ولی یک عده هم هستند که مثلا استقلالی هستند 

ولی بدون تعارف بگویم باخت استقلال آرزوی آنها است!
*منظورت با چه افرادی است؟

خود هواداران از رفتار و طرز صحبت این افراد خیلی چیزها را متوجه می شوند.
متاسفانه  برخی از آقایان به اصطلاح کارشناس در تلویزیون حاضر شده و حرف هایی 
می زنند که آدم خجالت می کشد بگوید او کارشناس است. شخصی که هزار پیغام و 
پسغام  به مدیران باشگاه داده که مثلا فلان پست را بگیرد اما چون باشگاه به او پست 
نداده از فرصتی که رسانه ملی به او داده سواستفاده کرده و به قول خودش به باشگاه 
استقلال نیش می زند. یا مثلا هنوز بازی شروع نشده به مجری برنامه می گوید دوست 
داشتم فلانی امروز در ترکیب استقلال بازی می کرد. پیشکسوت واقعی و کسی که 
دلش برای این تیم می سوزد در رسانه ملی می گوید دوست داشتم امروز فلانی بازی 
می کرد؟ البته کارنامه این آقایان برای شخص من روشن است، این ها همان هایی 
هستند که چند سال پیش از اردوی ترکیه تیم استقلال به خاطر مشکلات اخلاقی 
اخراج شدند و چون مردم از این مسائل خبر ندارند  فکر می کنند وجهه خوبی برای 
خودشان درست کرده اند. منِ مهدی رحمتی دیر یا زود از این فوتبال می روم ولی 
مطمئن باشید این افراد از افشاگری های من در امان نخواهند بود. فعلا چون در حال 
بازی کردن هستم دوست ندارم حاشیه ای وارد تیمم کنم ولی هوادار استقلال باید 
بداند که این آقایان به اصلاح کارشناس از بیرون با چه افرادی چه بلاهایی بر سر این 
تیم آوردند و  در این بین چوبش را هواداری خورد که از هیچ موضوعی اطلاع نداشت.

*بگذریم... این روزها هواداران استقلال در صفحات مجازی از ارکان فدراسیون 
هم انتقاد می کنند. فکر می کنی چرا؟

در مورد این سوال من حرف زیاد دارم ولی فقط یک مثال می زنم تا تبعیض ها را 
ببنید. بعد از دربی 2 سال پیش آقای حسن زاده در عرض 24 ساعت رای ما را صادر 
کرد ولی نحوه برخورد و صدور حکم با تیم های دیگر را این روزها مشاهده می کنید.
مردم خودشان عاقل هستند و فکر می کنم خوب همه چیز را متوجه می شوند.
امیدوارم آنها حداقل به هواداران استقلال پاسخ قانع کننده ای بدهند.من حرفی نزنم 

بهتر است.
به عنوان سوال آخر تیم ملی این روزها خود را برای جام ملت های آسیا آماده 

می کند.در مورد تیم ملی نظری نداری؟
من حرف خاصی نمی توانم داشته باشم چون مدت زیادی از خداحافظی من از تیم 
ملی گذشته و اگر قرار بود سوالی پرسیده شود همان زمان باید این اتفاق می افتاد نه 
الان.  فقط این را بگویم من هم مثل همه مردم برای تیم ملی کشورم آرزوی موفقیت 

می کنم.

مدافع اسبق تیم ملی و باشگاه استقلال گفت: بزرگترین آرزوی 
من خداحافظی از فوتبال با پیراهن استقلال بود اما فردی که 

مانع این اتفاق شد را بخشیدم.
حضور  استقلال  در  سال  از 13  بیش  صادقی  امیرحسین 
داشت و هنوز نتوانسته خاطرات سال های دوران حضورش در 

جمع آبی پوشان تهرانی را فراموش کند.
را  استقلال  پیراهن  دوباره  روزی  و مصمم است  دارد  آرزو  او 

پوشیده و بعد از آن برای همیشه کفش هایش را آویزان کند.
صادقی در ابتدای فصل تا یک قدمی استقلالی شدن پیش 
رفت اما پس از ملاقات با وینفرد شفر اتفاقاتی رخ داد که باعث 

شد او به رویای خود نرسد.
این بازیکن در گفت و گو با ایرنا درباره دلایل این موضوع و 

بسیاری از مسائل دیگر سخن گفت.
*از استقلال شروع کنیم، اوضاع خوب نیست.

اتفاقا نظر من بر عکس شماست!
*شما می گویید اوضاع استقلال خوب است اما این تیم از 
جام حذفی کنار رفته، در لیگ برتر با صدر جدول اختلاف 
زیادی دارد و... با این تفاسیر چطور باید قبول کنیم شرایط 

این تیم روبه راه است؟
من اعتقاد دارم اگر برخی ها بگذارند شرایط این تیم خوب می 

شود.
*منظورتان چیست؛ کمی واضح تر توضیح دهید:

اطرافیان استقلال را می گویم، آن هایی که دوست ندارند این 
تیم موفق باشد و هرروز برایش حاشیه درست می کنند و نقشه 

می کشند تا این تیم روی نوار موفقیت نیفتد.
*چرا نباید بگذارند استقلال به موفقیت برسد؟

برای این که منافعشان ایجاب می کند استقلال موفق نباشد. 
در صورتی که برخی اجازه دهند استقلال می تواند به روزهای 
خوبش بازگردد. این تیم در مسیر تازه ای قرار گرفته و در این 

مسیر نیامند زمان است.
*منظورتان جوانگرایی این تیم است؟

دقیقا؛ استقلال نسبت به فصل گذشته تغییرات زیادی در 
ترکیب خود داشته و امروز امید ابراهیمی، مامه تیام، سید مجید 
حسینی، سرور جپاروف و امید نورافکن را دیگر در اختیار ندارد 
و به جای آنها نفراتی همچون اللهیار صیاد منش، رضا آذری 
و... به عضویت استقلال درآمدند که جوان و آینده دار هستند و 
می توانند سال ها برای استقلال و فوتبال ایران مهره های مثمر 

ثمری باشند اما این نفرات نیاز به زمان دارند و باید صبور بود.
مدت  ها  آن  نیست،  زیاد  استقلال  هواداران  صبر  *اما 

هاست نسبت به عملکرد این تیم شاکی هستند.
در همه جای دنیا وقتی تغییرات در تیم به وجود می آید و سن 
تیم جوان می شود به زمان نیاز است تا تیم به مسیر کامیابی 
برگردد. استقلال پوست اندازی کرده و باید جوان ترها پخته تر 

و با تجربه شوند. 
استقلال  هواداران  حق  ناراحتی  و  اعتراض  گویم  نمی  من 
نیست بلکه نظرم بر این است آن ها صاحبان اصلی تیم هستند 
و لایق بهترین ها؛ اما به عنوان عضو کوچکی از خانواده بزرگ 
استقلال از تمامی این عزیزان خواهش می کنم مثل همیشه 

یارو یاور تیمشان باشند.
*نتایج خوب پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا و لیگ 

برتر در این ناراحتی بی تاثیر نیست؟
این درست که پرسپولیس نتایج خوبی کسب کرده و در 2 سال 
گذشته قهرمان لیگ برتر شده اما باید در نظر داشت بازیکنان 
این تیم سال هاست در کنار هم بازی می کنند و با یکدیگر به 

هماهنگی کامل رسیده اند. 
اگر همین شاکله استقلال حفظ شود و جوان ترها به پختگی 
لازم برسند می توانند استقلال را چند سال به تیم اول ایران 

تبدیل کنند. 
*به نظر می رسد به آینده استقلال امیدوار هستی؟

امیر قلعه نویی پرافتخارترین مربی ایران در لیگ برتر است و 
هیچ کس در توانایی های این مربی بزرگ شک و تردیدی ندارد. 
به او علاقه زیادی دارم و همیشه با افتخار گفته ام نقش بزرگی در 
پیشرفت امیرحسین صادقی در فوتبال داشته است اما خود او 

وقتی به استقلال آمد در سال سوم جام گرفت.
دلیل این موضوع نیز فقط اعتمادی است که به او شد. حالا 
حسین  امیر  استقلال  هواداران  که  همانطور  گویم  می  من 
صادقی 20 ساله را به گرمی پذیرفتند به بازیکنان جوان استقلال 

نیز اعتماد کنند. 
من، پیروز قربانی، وحید طالب لو، مجتبی جباری، خسرو 
تا  شد  اعتماد  ما  به  و  آمدیم  که  بودیم  هایی  جوان  حیدری 
توانستیم به مرور زمان خودمان را در ترکیب استقلال جا بیندازیم 

و سال ها برای تیم محبوبمان بازی کنیم.
*نقش شفر در عدم موفقیت استقلال چقدر است؟

تیم  این  با  و  گرفت  تحویل  را  استقلال  گذشته  فصل  شفر 

توانست در لیگ برتر به مقام خوبی برسد و در جام حذفی هم 
عنوان قهرمانی را کسب کند.

تمام مسئولیت فنی تیم بر عهده سرمربی تیم است اما قبل 
از انتقاد از شفر باید ببینیم آیا امکانات لازم برایش فراهم شده 
است؟ آیا تیم را خودش بسته است؟ بازیکنانی را که می خواسته 
گرفته اند؟ اگر همه این مسائل وجود داشته بی تردید کسی جز 

شفر مقصر نیست و باید پاسخگو باشد.
پیش  وقت  چند  نکردی،  خداحافظی  فوتبال  از  *هنوز 
گفته بودی اگر به استقلال بر نگردم از فوتبال خداحافظی 

می کنم؟
فعلا که خداحافظی نکرده ام و قصد انجام آن را نیز ندارم.

*یعنی می خواهی ادامه بدهی؟
در حال حاضر کلاس های مربیگری را پشت سر می گذارم 
اما از تمرین کردن غافل نیستم و می خواهم آمادگی بدنی ام را 
در بالاترین سطح نگه دارم تا به امید خدا در نیم فصل به فوتبال 

برگردم و بازی کنم.
پس تکلیف اینکه گفته بودی اگر به استقلال بر نگردم 

کفش ها را آویزان می کنم چه می شود؟
من یک روز دوباره به استقلال برمی گردم و در این موضوع 

شک نداشته باشید. به این حرفی که می زنم ایمان دارم.
*استقلال؟ کمی عجیب به نظر می رسد؟

را  فوتبال  اولی که  روز  از  و  امیر حسین صادقی هستم  من 
شروع کردم روی پاهای خودم ایستادم و به جز خداوند به کسی 

التماس نکردم.
آنقدر خوب کار می کنم که روزی دنبال من بیایند و دوباره برای 
تیمی که عاشقش هستم و همیشه در قلب من جایگاه ویژه ای 

دارد، بازی کنم.
فوتبال  از  استقلال  پیراهن  با  دوباره  روزی  ندارم  شک 

خداحافظی می کنم.
*یک بار دیگر از ابتدای فصل گفتی که برای بازگشت به 

استقلال با شفر حرف زدی اما این اتفاق رخ نداد، چرا؟
بله، او هم به حضور من در استقلال بی میل نبود ولی گفت 
که در لیست مان جا نداریم. گفت یک بازیکن جا داریم که می 
خواهم فرد دیگری را جذب کنم اما بعد ازآن دو یا سه بازیکن 
بزرگسال دیگر را به خدمت گرفتند و نمی دانم چه اتفاقی رخ 

داد.
*این که یک بازیکن با تجربه استقلال در استقلالی نشدن 

تو نقش داشت چقدر درست بود؟
سوال بعدی لطفا

سنجی  نظر  یک  ات  شخص  صفحه  در  خودت  *اما 
دخیل  موضوع  این  در  را  شخص  یک  همه  و  گذاشتی 

دانستند؟
هواداران استقلال خوشان در این نظرسنجی مشخص کردند 
چه عاملی باعث شد استقلالی نشوم و شما می توانید این کار 
را انجام دهید و مطمئن باشید پاسخ همان چیزی است که 

هواداران در صفحه شخصی ام اعلام کردند.
*از دست این شخص ناراحتی؟

نه من او را بخشیدم. زیرا خود من نیز هزار کار اشتباه در زندگی 
ام انجام دادم و از هیچ کس کدورت ندارم اما حق گرفتنی است 

و حقم را می گیرم.
دیر یا زود دارد اما سوخت و سوز ندارد. گفتم و باز هم می 
گویم من به استقلال بر می گردم و با پیراهن این تیم از فوتبال 

خداحافظی می کنم.

امیرحسین صادقی:

فردی که نگذاشت در استقلال بمانم را بخشیدم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در طول مدت حضورم در ایران هیچ قضاوتی به 
سود پرسپولیس نبوده و داوران حتی یک اوت دستی را هم به ما هدیه نکردند.

برانکو ایوانکوویچ در حاشیه تمرین  دیروز تیم فوتبال پرسپولیس اظهار داشت: باید از 
مربیان خوب ایرانی و پیشکسوتان باشگاه بزرگ پرسپولیس به خاطر تبریک هایشان تشکر 
ویژه کنم. از کسب سه امتیاز مسابقه با پیکان بسیار خوشحالم. همه می دانند با وجود چه 

مشکلاتی توانستیم به این پیروزی مهم برسیم.
وی گفت: مجید جلالی از مربیان بسیار خوب فوتبال ایران است و مانند گذشته تیم 
بسیار با کیفیتی را مقابل ما قرار داد. بازی کردن پس از فینال لیگ قهرمانان کار بسیار 

دشواری بود، فقط یک روز فرصت داشتیم تا خودمان را برای دیدار با پیکان آماده کنیم.
برانکو خاطرنشان کرد: باید به بازیکنانم به خاطر اراده قوی که دارند تبریک بگویم. آنها 

لیاقت این موفقیت را داشتند. 
وی در خصوص بیانیه باشگاه پیکان و گلایه آنها از عملکرد داور مسابقه گفت: باید فیلم 

بازی را یکبار دیگر نگاه کنم اما فکر می کنم قضاوت داور بیشتر به سود حریف بود. 
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: داوران در مدت حضورم در ایران حتی یک اوت را به 
پرسپولیس هدیه ندادند. در بازی دیشب داور اصلا به سود تیم من سوت نزد. می توانید 

نظر کارشناسان داوری را هم در این خصوص سئوال کنید.
وی در خصوص اظهارات علی علیپور و اشاره او به اختلاف سطح داوران در بازی های 
لیگ برتر و لیگ قهرمانان گفت: ما کمک هیچ داوری را نمی خواهیم اما حداقل خواهش 

می کنیم به ضرر ما هم قضاوت نکنند. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در رابطه با صدور رای مهربانانه کمیته انضباطی در 
خصوص اتفاقات بازی با سایپا اظهار داشت: اگر قرار بود نامهربانانه رای دهند باید 10 
بازیکن سایپا تا آخر عمر محروم می شدند. قرار نیست بازیکنان من در زمین بایستند و 
کتک بخورند. آنها در بازی با سایپا هیچ کار اشتباهی نکردند و حتی نباید جریمه مالی 

می شدند. 
برانکو در خصوص دیدار مقابل تراکتورسازی تبریز گفت: یک بازی بزرگ پیش روی ما 

خواهد بود. سپاهان، استقلال و تراکتورسازی حریفان بسیار جدی ما هستند و در این 
دیدار انتظار ورزشگاه پر از هوادار را دارم. 

وی افزود: امیدوارم ملی پوشان ما برای این دیدار در سلامت کامل باشند و بتوانند ما را 
همراهی کنند. قطعا در بازی با تراکتورسازی برای برد به میدان خواهیم رفت. 

برانکو ادامه داد: تراکتورسازی بعد از شروع ضعیف بسیار بهتر شده و توانسته سه 
کاپیتان تیم ملی را خریداری کند و آنها هم برای پیروزی به میدان می آیند. 

وی افزود: در پرسپولیس حضور دارم که به این تیم کمک کنم اما بازیکنان من بیشترین 
نقش را در این موفقیت ایفا می کنند. 

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص شرایط نامعلوم مدیریت باشگاه و احتمال 
جدایی حمیدرضا گرشاسبی، گفت: از ماندن یا جدایی او بی خبر هستم. زمان زیادی 
است که در خصوص تغییرات در فدراسیون فوتبال و باشگاه پرسپولیس مباحث زیادی 

را می شنوم. 
وی ادامه داد: تغییرات مدیریتی در باشگاه های ایران بسیار سریع است اما گرشاسبی 

مدیر بسیار توانمندی بوده و هر کاری توانسته برای پرسپولیس انجام داده است.
برانکو خاطرنشان کرد: باشگاه بزرگی چون پرسپولیس قائم به فرد نیست. در چند سال 

گذشته بازیکنان بزرگی از تیم ما جدا شدند اما پرسپولیس همیشه موفق بوده است. 
وی افزود: همیشه هر مدیرعامل یا هر بازیکنی که به پرسپولیس می آید فلسفه خود را 
می گویم. هدف من جنگیدن برای بردن و کسب بیشترین قهرمانی ها است. پرسپولیس 

40 میلیون هوادار دارد و تیم بسیار بزرگی است. 
وی در خصوص اینکه یک قهرمانی آسیا به پرسپولیس بدهکار است گفت: افتخار می 
کنم به فینال لیگ قهرمانان رسیدیم و تا این حد به جام نزدیک بودیم. در کنار تمام این 

مسائل از برگزاری یک مراسم زیبای ورزشی در ورزشگاه آزادی افتخار می کنم. 
وی ادامه داد: پرسپولیس توانست به بهترین شکل فوتبال خود را به دنیا معرفی کند 
و در کنار این مساله هواداران ما فرهنگ بالای خود را به همه نشان دادند و همه از این 

بازی لذت بردند.

آغاز فعالیت بوکس بانوان در ایران
 فدراسیون بوکس ثبت نام بانوان در پرتال سایت خود را آزاد کرده و بر این اساس بوکس 
بانوان در ایران برای نخستین پس از انقلاب بار فعالیت مقدماتی خود شروع خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، فدراسیون بوکس جمهوری اسلامی ایران در راستای همگانی کردن 
این رشته، در اقدامی قابل توجه به نام نویسی از بانوان علاقمند در زمینه های آموزش 
مربیگری بوکس، داوری بوکس در پرتال فدراسیون پرداخته است تا امیدواری ها برای 

آغاز فعالیت این رشته در بخش بانوان را نیز بیشتر از گذشته کند.
طبق شنیده ها ثبت نام در بخش ورزشکاری پرتال نیز برای بانوان قابل انجام است.

راه اندازی بوکس در بخش بانوان از قول های حسین ثوری رئیس فدراسیون بوکس در 
زمان انتخابات بود که باید دید با این اقدامات می تواند بوکس را در بخش بانوان نیز فعال 

کند یا نه!
حسین ثوری در خصوص ثبت نام بانوان در پرتال فدراسیون بوکس برای دوره های 
آموزش مربیگری و داوری بوکس گفت: با توجه به خواسته فدراسیون  جهانی مبنی بر 

برابری جنسیتی بین مردان و زنان، از این  موضوع جلوگیری نکرده ایم.
او افزود: طبق سیاست فدراسیون جهانی بوکس )آیبا(، در سال های بعد فعالیت بخش 
بانوان همه کشورهایی که عضو آیبا هستند الزامی خواهد شد. ما هم برابر با قوانین و 
مقررات اسلامی کشورمان با حفظ تمام شئونات اسلامی در چهارچوب الزامات اسلامی 

کار را به پیش خواهیم برد.

برانکو ایوانکوویچ:
 داوران یک اوت دستی هم به پرسپولیس هدیه نمی دهند
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علمی و سلامت 

تقویت سلامت با طلای مایع!
آنچه عسل را به محصولی جذاب تبدیل می کند محتوای ترکیبات گیاهی زیست فعال 
و آنتی اکسیدان های آن است. عسل های تیره تر به طور معمول مقدار بیشتری از این 

ترکیبات را در خود جای داده اند.
از دوران باستان، عسل هم به عنوان یک ماده غذایی و هم یک دارو مورد استفاده قرار 
گرفته است. عسل حاوی ترکیبات مفید بسیاری است که فواید سلامت مختلف را ارائه می 
کنند. عسل مایعی غلیظ و شیرین است که توسط زنبور عسل تولید می شود. بو، رنگ و 

مزه عسل به نوع گل هایی که زنبور عسل از آنها تغذیه کرده است، بستگی دارد.
از نظر غذایی، یک قاشق غذاخوری عسل )21 گرم( حاوی 64 کالری و 17 گرم قند، 
از جمله فروکتوز، گلوکز، مالتوز و ساکارز است. عسل تقریبا فاقد فیبر، چربی یا پروتئین 

است.
همچنین، عسل حاوی مقدار کمی - کمتر از یک درصد از مقدار مصرف توصیه شده 
روزانه - از ویتامین ها و مواد معدنی مختلف است، اما باید مقدار زیادی از این محصول را 

مصرف کنید تا نیازهای روزانه شما را پسخگو باشد.
اما آنچه عسل را به محصولی جذاب تبدیل می کند محتوای ترکیبات گیاهی زیست فعال 
و آنتی اکسیدان های آن است. عسل های تیره تر به طور معمول مقدار بیشتری از این 
ترکیبات را در خود جای داده اند. در ادامه با برخی از فواید سلامت عسل بیشتر آشنا 

می شویم.
عسل برای سرماخوردگی

عسل از خواص آنتی اکسیدانی، ضد باکتری و ضد میکروبی برخوردار است که به مبارزه 
با سرماخوردگی و علائم آن کمک می کنند. عسل می تواند به تسکین گلو درد کمک 
کند. همچنین، عسل سیستم ایمنی بدن انسان را تقویت می کند که به بهبودی سریع تر 

و کاهش خطر ابتلا به سرماخوردگی در آینده کمک می کند.
عسل برای سمزدایی

توانایی های شفابخش عسل دیر زمانیست که شناخته شده اند. عسل نه تنها به بهبود 
زخم ها کمک می کند، بلکه به پیشگیری از بیماری های مزمن نیز کمک می کند. عسل 
حاوی خواصی است که به تسریع فرآیند سمزدایی و کارایی هرچه بیشتر آن کمک می 
کنند. رژیم غذایی سمزدایی عسل، مواد مغذی و ویتامین های ضروری مانند ویتامین 
B6، تیامین، کلسیم، آهن، منیزیم، منگنز، و غیره را برای حصول اطمینان از جریان پایدار 
انرژی در اختیار بدن قرار می دهد. ترکیب عسل با یک چای گیاهی و دارچین می تواند 

به سمزدایی بدن کمک کند.
عسل برای مشکلات سینوس

رژیم غذایی ضعیف، مواجهه مداوم با مواد شیمیایی سمی و افزایش سطوح استرس 
می توانند خطر ابتلا به مشکلات سینوس را افزایش دهند. از این رو، بهره مندی از یک 
سیستم ایمنی قوی برای مقابله با این شرایط و باکتری ها می تواند به پیشگیری از عفونت 
های سینوس کمک کند. پیشگیری همواره بهتر از درمان است. مصرف روزانه عسل 
می تواند از ابتلا به عفونت پیشگیری کند. ترکیب عسل با مواد دیگر مانند سرکه سیب و 

دارچین می تواند خواص این ماده غذایی را هرچه بیشتر افزایش دهد.
عسل برای کاهش وزن

مصرف منظم عسل به همراه دارچین می تواند به کاهش وزن حتی در افراد چاق کمک 
کند. 30 دقیقه پیش از صبحانه با معده خالی و پیش از خواب، مصرف ترکیب عسل و 
دارچین در یک فنجان آب جوش را مد نظر قرار دهید. مصرف منظم این نوشیدنی به 

پیشگیری از انباشت چربی در بدن کمک می کند.
عسل برای سرفه

عسل و لیمو هر دو از خواص ضد ویروسی سود می برند. افزون بر این، لیمو حاوی 
ویتامین C است که یک آنتی اکسیدان قوی محسوب شده و می تواند سیستم ایمنی 
بدن انسان را تقویت کند. عسل بخش داخلی گلو را پوشش می دهد و خارش و تحریک 
که می تواند موجب سرفه شود را تسکین می دهد. از این رو، جای شگفتی نیست که 
نوشیدنی عسل-لیموی گرم درمانی رایج برای سرفه و سرماخوردگی است. عسل می 

تواند به کاهش تکرر و شدت سرفه کمک کند.
عسل برای دندان درد

ترکیب عسل و دارچین را می توانید برای تسکین درد دندان استفاده کنید.
نیم اینچ چوب دارچین را شکسته و آن را به پودر تبدیل کنید. همچنین، شما می توانید 

از پودر دارچین استفاده کنید.
مقداری از ترکیب عسل و دارچین را مستقیم روی دندان بریزید. شما می توانید این کار 

را با انگشت تمیز، مقداری پنبه یا یک تکه گاز پانسمان انجام دهید.
این کار را دو یا سه بار در روز انجام دهید تا زمانی که درد تسکین یابد.

مقابل  در  بدن  ایمنی  اقدامات  از  یکی  لخته شدن خون 
خون ریزی است که از اهمیت ویژه ای برای حفظ سلامت در 
مواقع خون ریزی برخوردار است. البته گاهی اوقات وجود 
خون لخته شده در بدن می تواند منجر به بروز مشکلات و 
بیماری هایی شود. در ادامه این مطلب به بررسی این موضوع 

می پردازیم.
مقابل  در  بدن  اقدامات  اولین  از  یکی  خون  شدن  لخته 
خون ریزی است. در این حین خون از حالت مایع به حالتی 
ژله ای، تغییر حالت می دهد که منجر به جلوگیری از هرگونه 

نشت جریان خون می شود. 
اگر قابلیت لخته شدن خون در بدن ما وجود نداشت، در 
ادامه  خونریزی  این  بدن،  درون  رگ های  خونریزی  صورت 
می یافت. بنابراین اگر "لخته شدن خون" مانع از دست رفتن 
خون نمی شُد، بدن انسان خون را از همان قسمتی که به خون 
نیازمند است)یعنی مکان زخم یا خون ریزی(، خون موردنیاز 
را از دست خواهد داد. به بیان دیگر، به طور مثال فرض کنید 
دست شخصی دچار زخم و خون ریزی شده است؛ بنابراین 
این زخم نیاز به خون رسانی بیشتر دارد اما بر اثر خون ریزی، 
تمام خونی که به آن ناحیه ارسال می شود، بر اثر خون ریزی از 
دست می رود. بنابراین لخته شدن خون از این اتفاق جلوگیری 

می کند.
به بیان بهتر لخته شدن خون یک واکنش سالم و حیاتی از 
جانب بدن در برابر خطر است که حین آسیب دیدگی باعث 
نجات جان انسان می شود. البته لازم به ذکر است هنگامی که 
سیستم طبیعی و نرمال بدن دچار اختلال شود، احتمال 
تشکیل لخته های خونی در بدن به وجود می آید که می تواند 

منجر به مشکلات پزشکی شود. 
خوب است بدانیم بسیاری از موارد منجر به لخته شدن 
خون ، بعد از انجام عمل جراحی رخ می دهد. مرکز کنترل 
بیماری ها و محافظت از سلامتی امریکا )CDC( می گوید 50 
درصد از تشکیل و توسعه ی لخته های خونی در طول بستری 
بودن در بیمارستان یا عمل جراحی و یا به فاصله ای کوتاه بعد 

از آن اتفاق می افتد.
 طبق برآورد یک نشریه در سال 2010، لخته شدن خون در 
سیاهرگ ها یکی از عمده ترین مشکلات حوزه سلامت است 
که حدوداً بر 300 هزار تا 600 هزار نفر در امریکا در هرسال 
تأثیر می گذارد. ما در این مطلب به 2 بیماری اصلی لخته 

شدن خون در رگ ها نگاهی می اندازیم که عبارت اند از:
)DVT(1- ترومبوز سیاهرگی عمقی

2- آمبولی ریه
گفتنی است وقتی لخته های خونی مستقیماً در شریان ها 
تشکیل می شوند، دو رویداد عمده پزشکی می تواند رخ دهد 

که عبارت اند از:
1- حمله قلبی؛ وقتی که خون رسانی به عضله قلب قطع 

می شود
2- سکته؛ وقتی که بخشی از مغز دریافت خون را از دست 

می دهد 
یکی از نکات جالب توجه این است که ترومبوز سیاهرگی 
است  پا  در  خون  شدن  لخته  معنی  به  واقع  در  که  عمقی 
)معمولًا در قسمت پایین پا( یکی از عمده دلایل بروز آمبولی 
ریه می باشد. به بیان دیگر آمبولی ریه زمانی رخ می دهد که یک 
لخته ی خونی ناشی از ترومبوز سیاهرگی عمقی در پا به داخل 
جریان خونی که به سمت ریه ها می رود وارد شده و به سمت 

ریه ها حرکت می کند. لازم به ذکر است که وجود لخته های 
خون در ریه ها می تواند در افرادی که دچار ترومبوز سیاهرگی 
عمقی )DVT( نیستند نیز رخ دهد و همچنین آمبولی ریه 
نیز در تمام افراد دچار ترومبوز سیاهرگی عمقی )DVT( رخ 

نمی دهد.
علائم و نشانه های عمومی لخته شدن خون

معمول ترین مکان برای تشکیل و گسترش لخته های خونی، 
پا است. در این صورت علائم ممکن است شامل موارد زیر در 

آن ناحیه باشد.
- درد
- ورم

- احساس گرمی در آن ناحیه
- درد هنگام لمس کردن

- مشاهده تغییر رنگ در ناحیه به قرمز تیره
- احساس درد در عضله ساق پا وقتی که انگشتان پا را به 

سمت بالا می کشیم
همچنین وجود لخته های خونی در بدن، وابسته به مکانی 
داشته  می توانند  مختلفی  علائمی  دارند  وجود  آن  در  که 

باشند. به طور مثال:
لخته های خونی در قلب: درد در ناحیه سینه و احساس 

سنگینی روی سینه، سبک سری و مشکل شدن تنفس.
لخته های خون در شکم: استفراغ، دردهای شدید شکمی
لخته خون در مغز: سردردهای ناگهانی و شدید. تغییرات 

شناختی از قبیل سخت شدن صحبت کردن.
ترومبوز سیاهرگی عمقی چیست؟

توده های ژل مانند از لخته های خونی که می توانند در یکی 
از سیاهرگ ها تشکیل شوند، که البته این اتفاق بیشتر در 
سیاهرگ های عمقی پا )منظور از سیاهرگ عمقی سیاهرگی 
است که در سطح بدن انسان نیست و در عمق بیشتری از 
بدن قرار دارد( رایج است. این مشکل همان ترومبوز سیاهرگی 

عمقی است. 
طبق گفته مرکز کنترل بیماری ها و محافظت از سلامتی 
سیاهرگ های  در  خونی  لخته های  وجود   ،)CDC( امریکا 
عمقی، شرایطی جدی و خطرناک است که معمولًا تشخیص 

داده نمی شود اما قابل پیشگیری است. 
DVT علائم و نشانه های ترومبوز سیاهرگی عمقی یا

ترومبوز  براثر  است  که ممکن  نشانه هایی  و  زیر علائم  در 
سیاهرگی عمقی به وجود آیند، آورده شده است. گفتنی است 

در اغلب موارد، این علائم در ساق پا بروز می کنند:
- تورم
- درد

- درد حین لمس شدن
- قرمزی پوست
- گرمی پوست

این ناراحتی در ناحیه پا می تواند شبیه کش آمدن عضله 
یا درد شدید باشد. البته برای اطمینان از این موضوع که 
این علائم در یک فرد، واقعاً نشانه وجود ترومبوز سیاهرگی 
عمقی است یا خیر باید توسط پزشک موردبررسی نهایی 
قرار گیرد. بنابراین بهتر است فردی که دارای این علائم 
را  موضوع  این  و  مراجعه  پزشک  به  وقت  اسرع  در  است 

موردبررسی قرار دهد.
انجام  موضوع،  این  کامل  بررسی  به  قادر  پزشکان 
آزمایش های بیشتر و همچنین آغاز فرآیند درمان هستند. 
همچنین ممکن است پزشکان جزییات بیشتری از این علائم 

را موردبررسی قرار دهند مثل: 
- مکان و میزان تورم و مقایسه آن با سایر بخش ها و اندام های 

بدن
فرم  و  شکل  با  که  شدن  لمس  حین  در  درد  چگونگی   -

سیاهرگ های موجود در پا مرتبط می شود
گفتنی است پزشکان علاوه بر درمان ترومبوز سیاهرگی 
عمقی می توانند ریسک های دیگر که منجر به بروز ترومبوز 

می شوند را موردبررسی قرار دهند. ریسک هایی مثل:
- سرطان یا درمان سرطان که اخیراً انجام شده

- فلج یا فلج جزئی
- گچ گرفتگی پا ناشی از شکستگی

- سفر اخیر طولانی مدت، از جمله سفر طولانی مدت هوایی
جالب است بدانیم "اتحادیه ملی لخته شدن خون امریکا" 
یک پاسپورت به نام "پاسپورتی برای ایمن بودن" در جهت 

مسافرت های  حین  در  خون  شدن  لخته  از  پیشگیری 
طولانی ساخته است. در واقع در این پاسپورت روش هایی 
برای جلوگیری از لخته شدن خون در هنگام مسافرت های 
طولانی مدت زمینی و هوایی  شامل اقدامات پیشگیرانه عملی 
مثل هیدراته بودن بدن، حرکت دادن قسمت های پایینی پا و 

بلند شدن برای راه رفتن ارائه شده است.
عوامل افزایش ریسک ترومبوز سیاهرگی عمقی

برخی بیماری ها می توانند احتمال ابتلا به ترومبوز سیاهرگی 
عمقی را افزایش دهند که سرطان یکی از این نمونه هاست. 
گفتنی است بیشتر موارد ترومبوز سیاهرگی عمقی در افرادی 

رخ می دهد که:
به راحتی  آن ها  خون  حرکت،  عدم  یا  ناتوانی  علت  به   -

نمی تواند به سمت قلب بازگردد
- پوشش درونی سیاهرگ های آنان به عللی مثل ترومای 
عضلانی دچار آسیب شده و یا دچار بیماری طولانی مدت 

عروقی مثل دیابت هستند.
سایر عوامل افزایش ریسک ابتلا به ترومبوز سیاهرگی عمقی 

عبارت اند از:
- چاقی

- استعمال دخانیات
- دهیدراته بودن و تشنه ماندن بدن

- لخته خون های قبلی
- بارداری

آمبولی ریه چیست؟
آمبولی ریه درواقع بسته شدن یک سرخرگ در سینه است 
که زمانی رخ می دهد که لخته خونی در امتداد جریان خون 

به سمت ریه ها حرکت می کند و درون ریه ها متوقف می شود.
ترومبوز سیاهرگی عمقی و آمبولی ریه معمولًا به هم مرتبط 
هستند و می توانند اغلب اوقات به همراه یکدیگر رخ دهند. 
عمقی  سیاهرگی  ترومبوز  به  مبتلا  که  افرادی  در  پزشکان 
هستند یا در شرایطی هستند که احتمال لخته شدن خون در 
آن ها زیاد است، بیشتر از سایرین نسبت به آمبولی ریه هشدار 

می دهند. 
علائم آمبولی ریه

وجود لخته خون در ریه ها علائم و نشانه های جدی در پی 
دارد که نیازمند توجه فوری است. آمبولی ریه ممکن است بروز 

کند با علائمی مثل:
دلیل  هیچ  بدون  تنفس  شدن  دشوار  تنفس؛  کوتاهی   -

مشخصی
- احساس درد هنگام تنفس عمیق

همچنین سایر علائم آمبولی ریه عبارت اند از:
- تنفس سریع و ضربان قلب سریع

- سرفه همراه با خون
هرکدام از علائمی که در بالا ذکر شد نیازمند رسیدگی و 
توجه فوری است. خواه این علائم ناشی از آمبولی ریه باشند یا 
خیر. سایر علائم جدی که می توانند خبر از آمبولی ریه بدهند 

نیز عبارت اند از:
- اضطراب یا نگرانی

- افتادن و زمین خوردن ناشی از سبک سری یا غش کردن
- تعریق

بنابراین اگر احساس کردید که ناخوش هستید و یا علائمی 
غیرطبیعی در بدن خود مشاهده کردید بهتر است هرچه 

سریع تر با یک پزشک مشورت کنید.

لخته شدن خون، آمبولی ریه و ترومبوز سیاهرگی عمیق

علائم لخته شدن خون چیست؟

 

اولین اسکنر کامل بدن به نام "اکسپلورر")EXPLORER( تصاویر سه بعدی را با 
جزئیات پزشکی بیشتر و سریع تر ارائه می کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ،  پس از گذشت بیش از یک دهه توسعه، اولین 
اسکنر پزشکی کامل بدن در جهان، اولین تصاویر خود را تولید کرده است.

این دستگاه تصویربرداری مبتکرانه تقریبا 40 برابر سریع تر از اسکن های PET یا 
برش نگاری با گسیل پوزیترون کنونی است و می تواند یک تصویر سه بعدی از کل بدن 

انسان طی یک اسکن فوری ارائه دهد.
"اکسپلورر" اسکنر تمام بدنی است که اسکن PET و سی تی اسکن را ترکیب می کند. 
نمونه اولیه این دستگاه پس از سالها تحقیق، در سال 2016 معرفی شد. سپس بعد 

از آزمایشات گسترده، اولین دستگاه در اندازه انسان در اوایل سال 2018 ساخته شد.
با همکاری دانشمندان موسسه یو سی دیویس و مهندسان چینی واقع در شانگهای، 
در نهایت اولین تصاویر اسکن انسان توسط این دستگاه به نمایش گذاشته شد. نتایج 
این تحقیق باور نکردنی توصیف شده است و تیم تحقیقاتی EXPLORER می تواند 

تحقیقات بالینی و مراقبت از بیمار را متحول کند.

"رمزی بداوی" رئیس بخش پزشکی هسته ای در یوسی دیویس می گوید: سطح 
جزئیات شگفت انگیز بود، به ویژه هنگامی که ما روش بازسازی را کمی بیشتر بهینه 
 PET کردیم. ما می توانیم ویژگی هایی را مشاهده کنیم که نمی توان روی اسکن های

مشاهده کرد.
وی افزود: به جرات می توانم بگویم که هیچ دستگاه دیگری نمی تواند داده هایی با این 

دقت و ظرافت را از بدن انسان به نمایش بگذارد.
ارائه  فعلی  تصویربرداری  سیستم های  در  را  توجهی  قابل  پیشرفت  جدید  اسکنر 
می دهد. علاوه بر ارائه اسکن سریع تر، یک تصویر از کل بدن ارائه می دهد که تولیدش 
تنها 20 تا 30 ثانیه طول می کشد. این دستگاه به طور موثر تا 40 برابر حساس تر از 

سیستم های اسکن تجاری رایج است.
این ویژگی ها به این معنی است که "اکسپلورر" با استفاده از دوزهای بسیار پایین تری 
از ردیاب های پرتوی نسبت به میزان رایج کنونی، می تواند عکس های دقیق تری را تولید 
کند. حساسیت بالای تصاویر تولیدی آن همچنین به پزشکان اجازه می دهد تا اهداف 
مولکولی خاصی را که فراتر از محدودیت های سیستم های اسکن فعلی هستند، ببینند.
"سیمون چری" از موسسه یوسی دیویس می گوید: معادله بین کیفیت تصویر، زمان 
حصول و دوز تابش تزریقی برای برنامه های مختلف متفاوت خواهد بود، اما در همه 

موارد، ما می توانیم بهتر، سریع تر و با دوز کم اسکن کنیم.
شاید کاربرد هیجان انگیز و جدید این سیستم این باشد که توانایی گرفتن تصاویر از 
تمام بدن را به صورت لحظه ای دارد. سیستم های فعلی اساسا آهسته و ناکارآمد هستند 

و گرفتن تصویر آنها 30 تا 40 دقیقه طول می کشد.
"اکسپلورر" به طور کامل نوع جدیدی از تصویربرداری تشخیصی را فراهم می کند که 
برای مثال می تواند اندازه گیری جریان خون یا نحوه مصرف گلوکز را در زمان واقعی در 
سراسر بدن انجام دهد.این سیستم تصویربرداری جدید قبل از اینکه به تولید تجاری 
برسد، باید مورد آزمایشات بیشتر و تایید قرار بگیرد، اما "چری" خوشبین است که این 
روند طولی نخواهد کشید و در آینده ای نزدیک به بیمارستان ها و موسسات تحقیقاتی در 
سراسر جهان راه پیدا خواهد کرد.این مطالعه جدید در نشست سالانه انجمن رادیولوژی 

آمریکای شمالی در شیکاگو ارائه خواهد شد.

الکتریکی  سیکلت  موتور  اخیرا  انگلیسی  مهندسان 
پشرفته ای ساخته اند که ظرف 3.1 ثانیه به سرعت 100 

کیلومتر در ساعت می رسد.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، این موتور سیکلت 
بریتانیایی  مهندسان  توسط  و  دارد  نام   "Arc Vector"
طراحی و توسعه داده شده و قیمت آن ۹0 هزار پوند است.
موتور سیکلت مذکور توسط یک تیم از مهندسین شهر 
کاونتری انگلستان طراحی و ساخته شده است. موتور 
سیکلت "Arc Vector" دارای ساختار کربنی است و به 
همین دلیل سنگین نیست و عملکرد آن همانند موتور 

سیکلت های مسابقات حرفه ای موتورسیکلت رانی است و 
از یک سلول الکتریکی برای تولید 3۹۹ واحد ولتاژ استفاده 
ثانیه است  تا 100 این موتور 3.1  می کند. شتاب صفر 
و حداکثر سرعت آن 1۹2 کیلومتر بر ساعت می رسد و با 
هر بار شارژ می توان یک مسافت 200 مایلی)321.86۹ 
کیلومتر( را با این موتور طی کرد. اما نکته ای که نظر افراد 
را درباره این موتور سیکلت جلب می کند این است که این 
موتور دارای یک لباس و یک کلاه ایمنی مخصوص است. 
لباس، خطرات اطراف کاربر را به او هشدار داده و هنگامیکه 
سرعت راکب بالا می رود، به ارتعاش در می آید، کلاه ایمنی 
و  کرده  کنترل  را  گردش  و  سرعت  مانند  اطلاعاتی  نیز 
است.   )rear view camera("عقب دید  "دوربین  دارای 
این موتورتوسط  شرکت "Arc" ساخته شده است. در این 
شرکت یک تیم از متخصصان و مهندسان برتر انگلستان 
که وسایل نقلیه پیشرفته را می سازند، فعالیت می کنند. 
این موتورسیکلت در" بزرگترین نمایشگاه موتورسیکلت 
جهان در اروپا ")EICMA( و در شهر میلان رونمایی شد. 
در این موتورسیکلت از یک شاسی سبک و اجزای کربن 
برای قسمت عقب استفاده شده است و با اینکه یک منبع 

برق بزرگ در این موتور تعبیه شده است اما وزن آن تنها 
220 کیلوگرم است. همچنین در این موتور از قطعاتی 
 BST ترمز برمبو و چرخ های ،Ohlins  نظیر سیستم تعلیق
استفاده شده است. افراد با خرید هر موتور می توانند شارژر 
مخصوص آن را نیز دریافت کرده و آن را در مکانی که خود 
تعیین می کنند نصب کرده و هر بار موتور خود را ظرف 45 
دقیقه شارژ کنند. کلاه ایمنی این موتور توسط شرکت 
"Zenith" و با همکاری شرکت بریتانیایی"Hedon" طراحی 
شده است و دارای حسگرهای سرعت و سیستم تعیین 
مسیر است که بر روی لبه کلاه تعبیه شده اند. دوربین نمای 
عقب کلاه ایمنی به کاربر امکان می دهد آنچه را که پشت 
سرشان است را بدون نیاز به چرخش سر خود مشاهده 
کنند. لباس سفارشی که Origin نام دارد، با استفاده از 
فناوری "تعامل انسان و رایانه")HMI( طراحی شده است. 
این لباس با همکاری شرکت Knox، طراحی شده است 
و علاوه بر پخش کردن موسیقی می تواند به کاربر اطلاع 
دهد که چه میزان از حد توانایی موتورسیکلت استفاده 
شده است و این کار را نیز بر اساس عواملی مانند چگونگی 

ترمز کردن تشخیص می دهد.

یک موتور سیکلت برقی با پرینتر سه بعدی ساخته شده است. تمام بخش های این 
وسیله نقلیه از جمله چرخ های آن پرینتی هستند.

به تازگی یک موتور سیکلت الکتریکی به نامNERA با کمک پرینتر سه بعدی ساخته 
شده است. البته این موتور سیکلت در حقیقت یک نمونه اولیه است.

موتورسیکلت مذکور از 15 قطعه پرینتی ساخته شده و با یک موتور الکتریکی کار می 
کند. باتری این وسیله نقلیه در بدنه آن کار گذاشته شده است.

همه قسمت های موتورسیکلت به غیر از اجزای الکتریکی آن از جمله تایرها و چارچوب، 
قسمتی که چرخ و محور جلوی موتورسیکلت را به بدنه وصل می کند و صندلی، با کمک 
پرینتر سه بعدی ساخته شده اند.  علاوه بر آنکه فرایند تولید این موتورسیکلت بسیار جالب و 

یگانه است، تایرهای بدون باد و سپرهای انعطاف پذیر آن نیز جلب توجه می کنند.

اولین اسکنر کامل بدن با تصاویر 3 بعدی رونمایی شد

معرفی موتورسیکلت الکتریکی انگلیسی با صفر تا صد 3.1 ثانیه

موتورسیکلتی که با پرینتر سه بعدی ساخته شد

تحویل مستقیم دارو به چشم با میکروسوزن جدید
محققان سنگاپوری موفق به ابداع یک پچ دارویی جدید شده اند که با سوزن های بسیار 

کوچک و نازک، امکان تزریق مستقیم دارو به چشم را فراهم می کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، ما قبلا در مورد میکروسوزن ها شنیده ایم که تقریبا 
بدون درد، دارو را از طریق پوست به بدن می رسانند. دانشمندان در دانشگاه فناوری 

"نانیانگ" سنگاپور، همین رویکرد را برای درمان بیماری های چشم به خدمت گرفته اند.
چشم  به  که  کرده اند  ابداع  ممکن  سوزن های  کوچک ترین  با  کوچک  پچ  یک  آنها 
چسبانده می شود. در حالی که قطره های چشم، اغلب برای تحویل داروها به چشم 
استفاده می شوند، مشکلاتی هم به همراه دارند. از جمله اینکه مقدار زیادی از دارو پس از 

ورود به چشم، به سادگی به شکل اشک از آن خارج می شود.
این روش شامل استفاده از سوزن های زیرپوستی برای تزریق مستقیم دارو به داخل 
چشم است، هرچند بیماران باید برای هر تزریق به یک کلینیک مراجعه کنند. البته این 
روش چندان دلپذیر نیست و حتی می تواند باعث عفونت شود. گزارش شده که این پچ 
بدون درد بوده و طریقه استفاده آسانی دارد. پروفسور "چن پنگ" رهبری توسعه این پچ را 
بر عهده داشته است و آن را از اسید هیالورونیک ساخته است که به طور طبیعی در چشم 
یافت می شود. این دستگاه 2 میلی متر در 2 میلی متر اندازه دارد و سطح آن دارای ۹ سوزن 
کوچک است که می توانند حاوی دارو شوند. هر سوزن نازک تر از موی انسان است و شکل 
هرمی آن، نفوذ آن به بافت چشم را تسهیل می کند. این پچ به سادگی یک بار در سطح 
چشم فشرده می شود و سپس برداشته می شود که احتمالا ناراحتی بسیار کمی به همراه 
داشته باشد. با این حال، هنگامی که آن را بیرون می کشند، میکروسوزن ها نیز از پچ جدا 
می شوند و در لایه بیرونی چشم باقی می مانند. سپس به آرامی تجزیه می شوند و به تدریج 
 "DC101" دارو را به چشم می رسانند.  این فناوری در آزمایشات برای ارائه یک پادتن به نام
به موش های مبتلا به تنگی عروق قرنیه مورد استفاده قرار گرفت. این بیماری می تواند با 
رشد عروق خونی در قرنیه به کوری منجر شود. پس از ارائه تنها یک دوز 1 میکروگرمی، 
کاهش ۹0 درصدی در ناحیه عروق خونی در قرنیه حیوانات دیده شد. در مقابل، در 
گروهی از موش ها که دوز 10 میکروگرم را از طریق چکاندن قطره چشمی دریافت کرده 

بودند، هیچ کاهش معنی داری دیده نشد.
علاوه بر این، یک هفته بعد از درمان با پچ، هیچ زخمی حاصل از سوراخ های ایجاد شده 

توسط میکروسوزن ها در سطح چشم مشاهده نشد.
"پنگ" می گوید این پچ از یک ماده طبیعی در بدن ساخته شده است و ما در آزمایشات 

روی موش ها نشان داده ایم که بدون درد بوده و کمترین میزان تهاجم را دارد.
وی افزود: اگر نتایج آزمایشات حیوانی روی انسان ها نیز با موفقیت تکرار شود، این 
پچ می تواند گزینه خوبی برای بیماری های چشم مانند گلوکوما باشد که نیاز به درمان 

درازمدت در خانه دارند.
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عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف استان قم ؛به دلیل نداشتن بودجه

طرح ساماندهی و پلمب واحدهای بدون 
پروانه در قم متوقف شده است 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم: 

آمارهای اساسی برای تامین 
نیازمندی های قم استخراج شود 

اجتماعی

بیست و یکمین جلسه کارگروه تنظیم بازار عصر سه شنبه با حضور مهرداد غضنفری 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم و اعضای این کارگروه در سالن امام 
رضا)ع( فرمانداری برگزار و اعضای کارگروه بر استفاده از ظرفیت خطوط ریلی برای حمل 

بار تاکید کردند. 
فرماندار قم در این جلسه با اشاره به کاربردی بودن خطوط ریلی، گفت: خطوط ریلی به 

عنوان پدافند غیرعامل عمل می کند و در شرایط عادی هم بسیار مقرون به صرفه است.
رضا سیار خاطرنشان کرد: باید نهاده های دامی از طریق قطار باری جابه جا شود و 

مشکلاتی که در تخلیه بار وجود دارد نیز مرتفع شود.
وی در ادامه با اشاره به درخواست اتحادیه شن و ماسه برای تفویض اختیار تعیین قیمت 
شن و ماسه به خودشان، گفت: موافقت با این درخواست منطقی نیست و تعیین قیمت 

شن و ماسه باید در جلسه های کارشناسی و تخصصی بررسی شود.
از جمله  باشد که حق همه طرفین  میزانی  به  باید  ماسه  و  افزود: قیمت شن  وی 

کامیونداران و صاحبان کارخانه حفظ شود.
سیار اضافه کرد: باید از افزایش قیمت خودسرانه و همچنین کم فروشی شن و ماسه 

جلوگیری کرد.
وی گفت: قیمت هر تن شن و ماسه 120 هزار ریال بود و در حال حاضر 180 هزار ریال 

است که این قیمت را یک شبه به ما تحمیل کردند.
 رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در این جلسه گفت: برای حل مشکل حمل نهاده 

های دامی، حمل بخشی از این نهاده ها از طریق ریل صورت گیرد.
محمدرضا طلایی افزود: در صورت تامین زیرساخت ها و رفع مشکلات موجود، انتقال 
500 تن کود شیمیایی و 2 هزار تن ذرت از بندر امام خمینی)ره( به استان قم، از طریق 

ریل راه آهن صورت خواهد گرفت.
وی همچنین با اشاره به افزایش قیمت گوجه فرنگی، گفت: قیمت این محصول تا 20 

روز دیگر کاهش می یابد و متعادل می شود. 
مدیرکل دفتر امور اقتصادی استانداری قم نیز دراین جلسه گفت: در سال های گذشته 
سیلوی استان به ریل راه آهن متصل بود، ولی به دلیل توسعه کمربندی ها، این ارتباط 

قطع شده است.
مجید آوری فرد افزود: با توجه به پیگیری های صورت گرفته برای اتصال مجدد سیلوی 
استان به ریل و تخصیص 280 میلیارد ریال اعتبار، در حال حاضر این طرح 98 درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد و به زودی به بهره برداری می رسد.
راه آهن قم در حال حاضر 509 کیلومتر خط اصلی، 30 کیلومتر خطوط صنعتی و 

تجاری و 50 کیلومتر خط فرعی دارد و متشکل از 15 ایستگاه است.

اتصال و ارتباط با خطوط راه آهن اصفهان، اراک و محور جدید و قدیم تهران، ورود و 
خروج بیش از 28 هزار واگن باری در ماه، ورود و خروج بیش از 15 هزار سالن مسافری 
در ماه، ورود و خروج روزانه 50 رام قطار مسافری و 30 رام قطار باری و واقع شدن در مرکز 

کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب کشور از ویژگی های مهم راه آهن قم می باشد.
حضرت  حرم  به  نزدیک  فاصله  در  شهر  مرکز  در  قم  آهن  راه  ایستگاه  داشتن  قرار 
معصومه)س( و عبور خط راه آهن از داخل شهر و امکان پیاده سازی TOD و ایجاد 
فرصت های سرمایه گذاری در راستای توسعه خدمات شهری از دیگر ویژگی های راه 

آهن قم است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت نیز گفت: لاستیک های ماشین های سبک به 

وسیله عمده فروشی ها بین خرده فروشان با قیمت های مصوب توزیع شده است.
محمود سیجانی افزود: عمده فروشی ها 70 درصد از سهمیه خود را به خرده فروشی ها 

می دهند و در زمینه تامین و توزیع لاستیک مشکلی در استان نداریم.
وی ادامه داد: سهمیه خوبی برای استان قم در زمینه لاستیک سبک در نظر گرفته 
اند و پیگیری شده لاستیک سنگین نیز اختصاص یابد که فکر می کنم با این اختصاص 

مشکلات موجود مرتفع شود.
وی گفت: مقداری کمبود لاستیک برای خوردوهای درون شهری وجود داشت که در 

حال جبران است.
سیجانی در عین حال افزود: استان قم از نظر تامین و توزیع لاستیک خودروهای سبک 
و سنگین نسبت به سایر استان ها از وضعیت مناسب تری برخوردار است و خودروهای 

باری و مسافری سهم خود را در مرحله اول دریافت کرده اند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این که هر تن شن و ماسه حدود 180 هزار 
ریال به فروش می رسد، گفت: اتحادیه شن و ماسه افزایش قیمت نمی خواهد، ولی 

درخواست دارد مدیریت قیمت و هزینه ها با خودشان باشد.
به گفته وی، بازار شکر تنظیم است و مشکل خاصی وجود ندارد و در هفته های اخیر 
لبنیات 10 درصد، گوجه فرنگی 20 درصد و خیار 17 درصد افزایش قیمت داشته است.

مدیر شرکت غله و خدمات بازرگانی قم نیز در این جلسه گفت: سه تشکل در زمینه 
روغن، برنج و شکر در قالب انجمن های واردکننده زیر نظارت اداره کل بازرگانی دولتی 
ایران کار می کنند. بهزاد رادمنش افزود: 160 تن شکر و 160 تن برنج به استان قم 
تخصیص یافته است که از این میزان 94 تن شکر و 39 تن برنج هنوز جذب استان نشده 

است و مابقی جذب شده است.
وی ادامه داد: برای گرفتن این تخصیص به استان چانه زنی زیادی کردیم، ولی فرآیند 

جذب پایین است و سرعت در تخصیص و صدور حواله کافی نیست.

معاون فرهنگی سپاه قم خبر داد

اجرای برنامه های هفته بسیج با رویکرد ۴۰ 
سالگی انقلاب در قم

معاون فرهنگی اجتماعی سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( از اجرای برنامه های هفته 
بسیج با رویکرد پاسداشت 40 سالگی انقلاب در قم خبر داد. اکبر بختیاری اظهار داشت: 
هفته بسیج یکی از افتخارات و دستاورد های نظام مقدس جمهوری اسلامی و از ابتکارات 
و یادگار های ماندگار حضرت امام )ره( است. وی با تاکید بر ضرورت گرامیداشت ایام این 
هفته گفت: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته در سپاه استان، 40 سرفصل و 380 
برنامه مربوط به هفته بسیج در سطح درون سازمانی و برون سازمانی نظر گرفته شده است 
که بر اساس تقویم هر ساله در کشور، از 29 آبان تا پنجم آذر اجرا می شود، ولی در استان قم 
با توجه به برنامه صبحگاه مشترک »بیعت با امام« در روز نهم ریبع الاول با حضور نیرو های 
مسلح و قشر های مختلف بسیج در مسجد جمکران و نیز یادواره 6 هزار شهید استان قم، 
برنامه های هفته بسیج عملا از 26 آبان آغاز شده و در حال اجراست. معاون فرهنگی 
با اشاره به جزییات برنامه های این هفته خاطرنشان کرد:  اجتماعی سپاه استان قم 
غبارروبی مزار شهدا در روز پنجشنبه اول آذر، حضور پرشور بسیجیان در میعادگاه های نماز 
جمعه در شهر ها و مناطق استان، سخنرانی فرمانده سپاه استان قبل از خطبه های نماز 
جمعه دوم آذر و سخنرانی مسئولان سپاه و بسیج پیش از خطبه های نماز جمعه مناطق 
استان و همایش پیاده روی بسیج جامعه زنان استان از حرم تا جمکران، از جمله برنامه های 
گرامیداشت هفته است. وی با بیان اینکه قرارگرفتن در آستانه چهل سالگی پیروزی انقلاب 
اسلامی، تلاش مضاعفی برای معرفی بسیج به عنوان یکی از دستاورد های مهم انقلاب 
می طلبد، افزود: در همین راستا برپایی نمایشگاه هایی در مصلای قدس قم و در محل های 
عمومی، مساجد و ... پیش بینی شده که مردم با سری نمایشگاهی، خدمات بسیج در 
طول 40 سال انقلاب را در حوزه های علمی، محرومیت زدایی، امنیت، امر به معروف، 
سازندگی و ... مرور می کنند، ضمن آنکه همایش توجیهی توانمندسازی ائمه جماعات 
مساجد استان نیز پیرامون آشنایی با دستاورد های انقلاب در زمینه بسیج، برگزار می شود. 
بختیاری برگزاری یادواره های آبروی محله، ویزیت رایگان پزشکان بسیجی در مناطق کمتر 
برخوردار استان، مسابقات فرهنگی هنری، اعزام جهادگران بسیجی به نقاط محروم، 
فضاسازی فرهنگی با پوستر های بسیج، اعزام راویان به مدارس، برپایی اردو های راهیان 
نور دانش آموزی، پخش فیلم و سرود و ... را بخش های دیگری از برنامه های سپاه قم در 

هفته بسیج خواند.
 

 معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم :
تسهیل ازدواج جوانان نیازمند مشارکت مردمی است

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم با تاکید بر ضرورت مشارکت 
مردمی برای تسهیل ازدواج جوانان گفت: انجمن خیرین ازدواج قم به منظور جلب مشارکت 

های عمومی و فرهنگ سازی برای تسهیل در ازدواج جوانان در حال تاسیس است.
 علی پارسانیا با اشاره به نهایی شدن اساسنامه انجمن خیرین ازدواج قم افزود: تغییراتی 
برای نحوه ثبت این انجمن در زیر مجموعه ثبت شرکت ها به منظور فراهم شدن زمینه برای 
حضور شخصیت های حقوقی صورت گرفته است. وی ادامه داد: تسهیل ازدواج جوانان، 
ایجاد سازو کار مشارکت هدفمند خیران در بخش های مختلف، هماهنگی مشارکت خیران 
در فرایند ازدواج جوانان، توجه به فرهنگ سازی، شبکه سازی تشکل های فعال در زمینه 
ازدواج و ایجاد ظرفیت حضور پررنگ تر مردم در زمینه تسهیل ازدواج جوانان از جمله 
اهداف شکل گیری انجمن خیرین ازدواج قم است. معاون اداره کل ورزش و جوانان قم 
با اشاره به فعالیت پنج سازمان مردم نهاد در حوزه ازدواج و خانواده در این استان گفت: 
اداره کل ورزش و جوانان تنها نقش ستادی داشته و در حوزه اجرا ممنوعیت قانونی دارد، 
به همین دلیل استفاده از تشکل ها و سازمان های مردم نهاد از جمله اولویت های کاری 
این اداره کل است. پارسانیا با اشاره به راه اندازی سامانه تسهیل ازدواج جوانان توسط یکی 
از تشکل های مردم نهاد قم گفت: این تشکل با حمایت های اداره کل ورزش و جوانان قم 
به منظور کاهش هزینه های ازدواج جوانان، این سامانه را راه اندازی کرده است که خدمات 
ویژه ای به زوج های جوان ارائه می دهد. وی تصریح کرد: این سامانه با 60 مرکز مرتبط با 
جشن های عقد و عروسی قرارداد منعقد کرده و با شرایط ویژه در اختیار زوج های جوان 
قرار می دهد که می تواند سهم مهمی در کاهش هزینه های زوج های جوان داشته باشد. 
پارسانیا اظهار داشت: به مظنور کاهش آمار طلاق، تحکیم خانواده و آشنایی زوج های 
جوان با مهارت های زندگی مشترک از ابتدای سال 94 طرح زندگی پایدار با مصوبه ستاد 
ساماندهی امور جوانان در این استان اجرا شد که جذابیت های مالی این سامانه عاملی 
تشویقی برای مشارک بیشتر زوج های جوان در این دوره های آموزشی خواهد شد. از سال 
94 تا ابتدای شهریورماه امسال 18 هزار و 700 زوج جوان قمی در قالب 142 همایش 

آموزشی با مهارت های زندگی مشترک آشنا شدند.

رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم:
67 کتابفروشی قم در طرح پاییزه مشارکت دارند

رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم با اشاره به اجرای طرح پاییزه کتاب از 24 آبان ماه 
در این استان گفت: این طرح که تا 4 آذرماه در 67 کتابفروشی قم اجرا می شود با استقبال 
خوبی مواجه شده است. حمید خرمی افزود: در این طرح به منظور حمایت از خرید و رونق 
فروش کتاب، آثار عرضه شده در این کتابفروشی ها از 15 تا 30 درصد تخفیف به فروش می 
رسد. وی با اشاره به مشکلات اقتصادی در تامین یارانه مورد نیاز این طرح ادامه داد: طرح 
پاییزه که در سال های گذشته طی 20 روز برگزار می شد، امسال به 10 روز کاهش یافته 
است. رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم با بیان این که کتابفروشی های شرکت کننده 
در این طرح بیشتر شامل کتابفروشی های واقع در مجتمع ناشران و مجتمع تجاری قدس 
قم می شوند، افزود: هر شخص با مراجعه به یکی از کتاب فروشی های عضو این طرح با 
استفاده از کارت ملی می تواند تا سقف یک میلیون ریال از تخفیف 15 تا 30 درصدی 
بهره مند شود. مجتمع ناشران قم در خیابان معلم و مجتمع تجاری قدس در خیابان ارم 
این شهر قرار دارد. خرمی با اشاره به استقبال علاقه مندان به کتاب از این طرح گفت: 
برخی کتابفروشی های عضو این طرح در 2 روز ابتدایی، تمام سهمیه یارانه خود را مصرف 
کرده اند که این استقبال نشان می دهد که اگر هزینه تمام شده کتاب کاهش یابد، علاقه 
مندی برای خرید کتاب بیین مردم وجود دارد. وی همچنین با اشاره به برگزاری بیست و 
ششمین دوره هفته کتاب جمهوری اسلامی همزمان با اجرای طرح پاییزه در قم، گفت: 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به منظور توجه مردم به حوزه کتاب و کتابخوانی، هفته ای 
به نام هفته کتاب جمهوری اسلامی در تقویم نامگذاری کرده است. رئیس اتحادیه ناشران 
و کتابفروشان قم ادامه داد: در قالب این هفته ویژه برنامه هایی از جمله روز کتاب گردی با 
حضور مسئولان استان، تقدیر از پیشکسوتان نشر و کتابفروشی و همچنین برگزار جشنی 
با این عنوان اجرا می شود. بیست و ششمین دوره هفته کتاب جمهوری اسلامی ایران 
با شعار »حالِ خوشِ خواندن« از تاریخ 24 آبان تا 1 آذرماه با مشارکت بیش از 60 نهاد و 

سازمان در سراسر کشور در حال برگزاری است.

رئیس سازمان بسیج هنرمندان استان قم :

تحول درحوزه فرهنگی قم در گرو حذف 
موازی کاری است

رئیس سازمان بسیج هنرمندان قم تحول درحوزه فرهنگی استان را درگرو حذف موازی 
کاری و کنارگذاشتن نگاه اداری به حوزه فرهنگی دانست.

قاسم بابایی تاکید کرد: درشرایطی که رهبر معظم انقلاب بر تهاجم و شبیخون فرهنگی 
دشمن تاکید می کنند، باید جهادی و بسیجی وارد میدان شد و خودخواهی و خودبینی را 
کنار گذاشت. وی با تاکید بر ضرورت نقش آفرینی بیشتر شورای فرهنگ عمومی در مسائل 
مختلف فرهنگی گفت: هنرمندان بسیجی آماده هر گونه همکاری با شورای فرهنگ 
عمومی برای ارتقای فرهنگی جامعه است.  وی ادامه داد: معرفی اسلام به جهان با زبان 
هنر، مواجهه با هجمه فرهنگی دشمنان و فراهم کردن بستر لازم برای فعالیت هنرمندان 
با دغدغه مشترک انقلابی رسالت و هدف بسیج هنرمندان است بر همین اساس آماده 
هرگونه همکاری با نهادهای و سازمان های فرهنگی استان می باشیم. رئیس سازمان 
بسیج هنرمندان قم گفت: خاضعانه از مسئولان و متولیان فرهنگی استان بارها درخواست 
کرده ایم که از ظرفیت های بسیج هنرمندان استفاده و با برگزاری جلسات مشترک از 
موازی کاری در فعالیت های فرهنگی اجتناب شود. بابایی، اداری کردن فضاهای فرهنگی 
را عامل تشدید کننده در کمبود زیرساخت های فرهنگی در استان دانست و ادامه داد: 
نتیجه طبیعی دراختیار قرار ندادن فضاهای هنری به هنرمندان، گرایش آنها به فعالیت 
های زیرزمینی است که این موضوع بسیار آسیب زاست. وی با بیان اینکه بسیج هنرمندان 
نسبت به وضعیت فرهنگی دغدغه و رسالت دارد گفت: با وجود اینکه بسیج هنرمندان بر 
اساس قانون باید یکی از دعوت شدگان به جلسات شورای فرهنگ عمومی استان باشد 
ولی تاکنون این امر محقق نشده است. وی افزود: درحوزه فعالیت های فرهنگی و هنری 
هیچ کمبودی از نظر قانون درکشور وجود ندارد بلکه آنچه مشکل اساسی است ضعف در 
اجرای این قوانین می باشد. ١٠ هزار هنرمند و هنرجو زیرمجموعه ٩ انجمن فرهنگی 

هنری در رشته های مختلف هنری در قم فعالیت می کنند.
 

مدیرکل صدا و سیمای استان قم خبر داد

پایان نگارش فیلمنامه سریال شهید زین الدین
مدیرکل صدا و سیمای استان قم از اتمام نگارش فیلمنامه سریال شهید زین الدین در 
قالب 28 قسمت 45 دقیقه ای خبر داد. حجت الاسلام و المسلمین محمد لطفی نیاسر 
اظهار کرد: سریال 19 دی در قالب 26 قسمت 45 دقیقه ای است که کار نگارش فیلم نامه 
آن تمام شد؛ همچنین نگارش فیلم نامه سریال شهید زین الدین نیز در قالب 28 قسمت 
45 دقیقه ای نیز به پایان رسید. وی خاطرنشان کرد: بین 55 تا 65 درصد مردم استان قم 
در فصول مختلف، مخاطب سیمای استان هستند، اما درصد مخاطبان رادیوی قم کمتر 

است و بین 15 تا 20 درصد مردم استان مخاطب رادیوی قم هستند.

سرپرست استانداری قم:

افزایش نشاط اجتماعی در دستور کار 
بخشداران قم است

سرپرست استانداری قم با اشاره به اهمیت برگزاری برنامه های فرهنگی برای مقابله با آسیب 
های اجتماعی اظهار داشت:  افزایش نشاط اجتماعی در دستور کار بخشداران قم است.

سید محمدرضا هاشمی صبح دیروز به همراه تعدادی از مدیران استانداری با حضور در 
و اعضای شوراهای اسلامی بخش  با دهیاران  بخشداری سلفچگان در نشستی صمیمی 
سلفچگان، مشکلات این بخش را از ایشان دریافت نمود. سرپرست استانداری قم در این 
نشست با اشاره به افزایش اعتبارات وزارت کشور در زمینه ی مقابله با آسیب های اجتماعی 
اظهار داشت: بایستی کار میدانی در زمینه ی افزایش نشاط اجتماعی و کاهش آسیب ها 
صورت بگیرد. وی با تاکید بر برگزاری مراسم جشن در مناسبت های مختلف و جلب مشارکت 
حداکثری مردم افزود: بایستی گزارش فعالیت های بخشداران در این زمینه به استانداری 
قم ارسال شود. سرپرست استانداری قم با بیان اینکه مقابله به آسیب های اجتماعی نباید به 
اعتبارات دولتی گره زده شود افزود:  بایستی مسئله ی مبارزه با مواد مخدر را مردمی نمود و 
از ظرفیت های مردم در این زمینه استفاده کرد. هاشمی خاطرنشان کرد: اگر خانواده ها 
هوشیار نباشند علارغم هزینه هایی که دولت و نظام در بحث مبارزه با مواد مخدر انجام می 
دهند، به توفیق مورد نظر دست نخواهیم یافت. وی در بخش دیگری از سخنان خود به مسئله 
ی امنیت به عنوان یکی از دستاوردهای نظام در منطقه ای ناامن اشاره و خاطرنشان کرد: در 
شرایطی که بسیاری از کشورهای منطقه با مشکلات امنیتی و جنگ دست به گریبان هستند 
نظام اسلامی از ثبات و امنیت ویژه برخوردار است. سرپرست استانداری قم گفت: در سایه ی 
مشارکت مردم، بسیج و دستگاه های مرتبط با نیروی انتظامی می توانیم مولفه های امنیتی 
در بخش های استان را ارتقاء  دهیم. هاشمی همچنین مسئله ی رونق اشتغال روستایی را به 
عنوان یکی از سیاست های محوری دولت تدبیر و امید مورد توجه قرار داد و افزود: 12 هزار 
میلیارد تومان تسهیلات برای روستاییان کشور در نظر گرفته شده است که مسئولان استان قم 
اعم از بخشداران برای تخصیص سهم استان قم باید تلاش مضاعف داشته باشند. وی در بخش 
پایان سخنان خود با بیان اینکه از سرمایه گذاری در استان قم با جدیت حمایت می کنیم بیان 
داشت: البته مسائل زیست محیطی و ویژگی ها و ظرفیت های استان قم نیز بایستی در طرح 
های سرمایه گذاری رعایت شوند. سرپرست استانداری قم پس از این نشست با حضور در منطقه 

ویژه اقتصادی سلفچگان از تعدادی از واحدهای صنعتی در این بخش بازدید نمود.

رئیس دانشگاه شهاب دانش قم :

سومین کنفرانس بین المللی مهندسی 
زیست پزشکی ایران در قم برگزار می شود

سومین کنفرانس بین المللی و بیست و پنجمین کنفرانس ملی مهندسی زیست پزشکی ایران 
7، 8 و 9 آذر ماه در دانشگاه شهاب دانش قم برگزار می شود.

مهدی کراری  در نشست خبری با حضور اهالی رسانه در این دانشگاه برگزار شد اظهار کرد: 
دانشگاه شهاب دانش برای برخی از رشته های درسی سرمایه گذاری خاص کرده است که 

معماری و مهندسی پزشکی از جمله این رشته ها است.
وی افزود: مهندسی پزشکی رشته ای بین رشته ای است و زمینه کاری بسیاری در ارتباط با این 
رشته وجود دارد. رئیس دانشگاه شهاب دانش قم در ادامه عنوان کرد: طی 20 سال آینده به 
کمک مهندسی پزشکی، ایران در زمینه پزشکیرشد بالایی در سطح دنیا خواهد داشت. کراری 
اضافه کرد: به کمک دستگاه های تولیدی بواسطه رشته مهندسی پزشکی روند تشخیص و 
درمان بیماری های مختلف مداوماً بهتر و راحت تر می شود. مهندسی پزشکی مستقیما در 
زمینه درمان و طول عمر افراد تأثیرگذار است. وی افزود: در مهندسی بافت که از گرایش های 
مهندسی پزشکی است، متخصصان قادر به ساخت بافت هایی می شوند که قابلیت تولید و تکثیر 
سلول های بافت های شبیه سازی شده بدن را دارند. رئیس دانشگاه شهاب دانش قم اذعان کرد: 
امسال بیست و پنجمین کنفرانس ملی و سومین کنفرانس بین المللی »مهندسی زیست پزشکی 
ایران« در روزهای هفتم، هشتم و نهم آذر ماه با حضور دانشجویان و دانش پژوهان ایرانی و غیر 
ایرانی و همچنینپروفسور خوزه خاویرسررانو از دانشگاه فنی مادرید اسپانیا، پروفسور کریستیان 
ژوتن از دانشگاه گرنوبل آلپ فرانسه و دکتر سید حسین احمدی از مرکز قلب تهران در دانشگاه 
ادامه داد: سال گذشته که دومین دوره کنفرانس  شهاب دانش قم برگزار می شود. کراری 
بین المللی مهندسی زیست پزشکی در ایران برگزار شد، دانشگاه امیرکبیر متولی برگزاری بود 
و دانشگاه شهاب دانش قم نیز همکاری زیادی در این زمینه انجام داد. وی عنوان کرد: قبل از 
برگزاری افتتاحیه کنفرانس، کارگاه های عملی با موضوعات مختلفی مانند چگونگی راه اندازی 
کسب و کار در زمینه مهندسی پزشکی برگزار می شود. رئیس دانشگاه شهاب دانش تشریح کرد: 
صبح روز 8 آذر ماه افتتاحیه کنفرانس بین المللی مهندسی زیست پزشکی ایران و بعد از ظهر 
همان روز نیز نشست های تخصصی برگزار می شود. کراری با بیان اینکه مقالات پذیرفته شده در 
این کنفرانس، در IEEE XPLORE   ثبت خواهند شد گفت: امسال 154 مقاله به این کنفرانس 
ارائه شده است که از این تعداد، 100 مقاله پذیرفته شده است که 66 مقاله انگلیسی زبان و 
34 مقاله فارسی زبان است. تعداد مقالات ارائه شده امسال نسبت به سال گذشته 15 درصد 
رشد داشته است.وی مطرح کرد: رایزنی ها برای حضور معاون وزیر علوم و همچنین معاون وزیر 
بهداشت در این کنفرانس در حال انجام است ولی هنوز حضور آنان قطعی نشده است. رئیس 
دانشگاه شهاب دانش از برگزاری اختتامیه این کنفرانس در 9 آذر ماه با ارائه جمع بندی مباحث 
مطرح شده در طول برگزاری این کنفرانس خبر داد و گفت: این کنفرانس امکان بازآموزی جامعه 

پزشکی را دارد.

معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم:

ساماندهی محور قم - جنت آباد در انتظار 
تخصیص بودجه است

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: تعریض، روکش آسفالت 
و روشنایی محور قم - جنت آباد که مسیر دسترسی به ایستگاه راه آهن محمدیه می باشد، در 

انتظار ابلاغ و تخصیص بودجه است.
عباس فراهانی افزود: جاده جنت آباد محوری روستایی است و اهالی سه روستا از جمله 
روستاهای حسین آباد میش مست و جنت آباد از این مسیر استفاده می کنند. وی اضافه کرد: 
تعریض و روکش آسفالت این محور از وظایف 2 اداره کل راه و شهرسازی و راهداری و حمل و نقل 
جاده ای می باشد که قول های مساعدی برای تامین اعتبار در راستای بهبود مسیر، آسفالت 
و روشنایی این محور داده شده است. وی خاطرنشان کرد: این محور تا روستای حسین آباد 
میش مست به طول 13 کیلومتر می باشد، که در سال های گذشته با هدف بهره مندی راه 
آهن و کاهش حوادث جاده ای تعریض و روشنایی آن نیز انجام شده است. فراهانی با بیان این 
که 2 کیلومتر از این مسیر، محور اختصاصی ایستگاه راه آهن محمدیه است، اضافه کرد: این 
مسیر برای بهره برداری و دسترسی مسافرانی است که از حمل و نقل ریلی استفاده می کنند 
و امیدواریم با تامین اعتبار مورد نیاز محدوده مورد نظر، از وضعیت خوبی برخوردار شود. وی با 
اشاره به این که مسیر 2 کیلومتری به سمت ایستگاه راه آهن محمدیه نیاز به تعریض دارد، گفت: 
اگر طول این مسیر تملک شود، علاوه بر تعریض، امکان روشنایی آن فراهم می شود که در حال 
پیگیری تامین اعتبار آن هستیم. معاون اداره کل راه و شهرسازی قم افزود: در صورتی که تامین 
اعتبار لازم انجام شود، با توجه به شرح وظایف هر یک از اداره های راه و شهرسازی و راهداری و 

حمل و نقل جاده ای، این طرح اجرایی خواهد شد.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم  خبرداد

اجرای حریم حفاظتی 3 محوطه باستانی قم
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم گفت: 3 محوطه باستانی در استان قم به منظور حفظ و 

نگهداری بلوک چینی شدند.
حمید یزدانی اظهار داشت: برای اجرای این طرح حدود 750 میلیون ریال از محل اعتبارات 

ملی و استانی  هزینه شده است.
وی  با بیان اینکه محوطه باستانی چهل بندگان صرم، تپه باستانی قمرود و محوطه باستانی 
البرز، پس از انجام گمانه زنی و تهیه مستندات تاریخی و نقشه ها بلوک چینی شدند. اظهار 
داشت: براین اساس، تمامی دستگاه های خدمات رسان موظف هستند در راستای حفظ حریم 
آثار تاریخی پیش از هرگونه ساخت و ساز در مجاورت این محوطه، هماهنگی لازم را با این اداره 
کل انجام دهند. مدیرکل میراث فرهنگی فرهنگی قم ادامه داد: حریم این آثار تحت حفاظت و 
نظارت اداره کل میراث فرهنگی استان قم می باشد و براساس قانون هرگونه دخل و تصرف در 
حریم این آثار جرم محسوب شده و مجرمان مشمول مجازات های قانونی خواهند شد. حمید 
یزدانی گفت: تاکنون چند مرحله کاوش در قره تپه قمرود انجام شده است، آثار به دست آمده 
شامل بقایای معماری ارزشمند و تعدادی ظروف سفالین است که با آثار سیلک کاشان و چشمه 

علی دامغان قابل مقایسه می باشد. قدمت آثار به دست آمده به 6400 سال پیش می رسد.

 معاون فرهنگی و پرورشی اداره کل آموزش و پرورش استان قم

37۰۰دانش آموز دختر قمی به اردوی
 راهیان نور اعزام می شوند

 معاون فرهنگی و پرورشی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از اعزام سه هزار و 700 دانش 
آموز دختر قمی به اردوی راهیان نور تا 18 آذرماه خبر داد.

ناصر حمزه ای اظهار داشت: اولین دوره اعزام دختران به مناطق عملیاتی غرب کشور در تاریخ 
18مهر سال جاری آغاز و دومین دوره اعزام به مناطق عملیاتی جنوب کشور نیز در 29 آبان در 
قالب یک کاروان 180 نفره به مدت چهار روز آغاز شد که این مرحله از اعزام دختران تا تاریخ 
18 آذر به تعداد سه هزار و 700  نفر ادامه خواهد داشت . وی ادامه داد: مرحله سوم از اعزام ها 
از تاریخ هفتم تا 30 بهمن امسال برای دانش آموزان پسر به تعداد سه هزار و 200 نفر انجام 
خواهد شد. معاون فرهنگی و پرورشی اداره کل آموزش و پرورش استان قم بیان کرد: این اردو 
در سال جاری به دانش آموزان پایه دهم و یازدهم متوسطه دوم اختصاص دارد که با رضایت 
ولی دانش آموز ثبت نام انجام می شود و اگر ولی دانش آموزان مایل به همراهی با فرزندان خود 
باشند می توانند به همراه فرزندان خود با شرط رعایت جنسیت شرکت کنند. وی گفت: مدت 
زمان اردوی راهیان نور چهار روز است که دو روز کامل در منطقه عملیاتی جنوب از یادمان های 
شهدای دفاع مقدس از جمله یادمان شهدای شلمچه، بیت المقدس، اروند رود، محمودیه، 
هویزه و دیگر زیارتگاه ها بازدید خواهند کرد . حمزه ای عنوان کرد: محل اسقرار دانش آموزان، 
پادگان شهید زین الدین در اندیمشک و شهید حبیب الهی در اهواز کاملا آماده پذیرایی بوده و 
در شب دوم رزمایش »انقلاب اسلامی و دفاع مقدس« به مدت سه ساعت برای دانش آموزان در 

اهواز اجرا خواهد شد.

دربیست و یکمین جلسه کارگروه تنظیم بازار استان قم تاکید شد
لزوم بهره گیری از ظرفیت خطوط ریلی برای حمل بار درقم 

رئیس پلیس راه استان ایلام از افزایش 25 درصدی برخورد 
با تخلفات حادثه ساز در 7 ماهه سال جاری توسط تیمهای 

گشتی پلیس راه استان خبر داد. 
سرهنگ رضا همتی زاده با اشاره به نقش مهم تخلفات 
چپ- به  همچون)سبقت-سرعت-انحراف  ساز  حادثه 
راه  داشت:پلیس  و...(اظهار  ایمنی  همراه-کمربند  تلفن 
استان ایلام با برنامه ریزی دقیق و هدفمند و حضور موثر 
از تصادفات  به منظور پیشگیری  در محورهای مواصلاتی 
با تخلفات رانندگان بویژه تخلفات حادثه ساز که  رانندگی 
نقش بسزای در وقوع تصادفات داشته برخورد قاطع و بدون 

اغماض خواهد داشت.
وی خاطرنشان کرد:طی تجزیه و تحلیل های بعمل آمده 
شاهد نقش 65درصدی تخلفات حادثه ساز در سال جاری 
بوده ایم که به همین منظور تمرکز پلیس راه استان در برخورد 

با تخلفات حادثه ساز در ادامه سال جاری خواهد بود. 

سرهنگ همتی زاده افزود:با توجه به فصل سرما و ریزش 
نزولات آسمانی رانندگان محترم با رعایت نکات ایمنی و توجه 
به توصیه های پلیسی رانندگی نمایند تا انشاءالله شاهد به 
مواصلاتی  محورهای  در  رانندگی  حوادث  رسیدن  حداقل 

استان باشیم.
 ضرورت  استفاده  راکبان و سرنشینان  موتورسیکلت سواران 

از کلاه ایمنی
 رئیس پلیس  راه استان ایلام همچنین  از برگزاری آموزش 
راکبان موتورسوار  و توزیع کلاه ایمنی رایگان به موتورسیکلت 
و  حمل  و  راهداری  کل  اداره  همکاری  با  قانونمند  سواران 
نقل جاده ای استان در روستای چشمه پهن و چشمه رشید 

شهرستان سیروان خبر داد .
سرهنگ همتی زاده اظهار داشت : در این کلاس آموزشی 
ضمن  نهادینه کردن فرهنگ ایمنی ترافیک و آموزش قوانین و 
مقررات راهنمایی و رانندگی  به موتورسیکلت سواران قانونمند 

و  فوائد استفاده از کلاه ایمنی برای این دسته از راکبان  در 
جهت پیشگیری از تصادفات و تلفات جاده ای  تشریح شد.

وی ادامه داد  :هدف استفاده از کلاه ایمنی برای راکبان 
موتورسیکلت سوار کاهش خطر و آسیب شدید سر و مغز به 
وسیله کاهش نیروی ضربه وارده به سر و صورت  در هنگام 
تصادف است  چرا که موتورسیکلت یک وسیله نقلیه دوچرخ 
بدون حفاظ و بدون تعادل و کم حجم است و به راحتی در 

تصادفات به راکب آسیب وارد می کند.
رئیس پلیس راه استان ایلام  افزود : از کلیه راکبان انتظار 
می رود که فرهنگ استفاده از کلاه ایمنی را در بین دیگر 
موتورسیکلت سواران ترویج کنند و از کلاه ایمنی اهداء شده 
استفاده نمایند تا  بتوانیم با این روش از حوادث و تلفات 

انسانی جلوگیری کنیم.
وی در پایان گفت  : در این همایش به تعداد 50 نفر از 

راکبین موتورسیکلت سوار کلاه ایمنی رایگان اهداء شد.

رئیس پلیس راه استان ایلام  خبرداد
افزایش برخورد با تخلفات حادثه ساز در 7 ماهه سال جاری

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: 
هم اکنون 120 واحد صنعتی و تجاری در این منطقه 

مشغول فعالیت می باشد. 
سید مهدی علیزاده طباطبایی روز سه شنبه در حاشیه 
بازدید سرپرست استانداری قم از منطقه ویژه سلفچگان 
در گفت و گویی داشت: 87 درصد واحدهای این منطقه 
فعال  کماکان  کردند  دریافت  برداری  بهره  پروانه  که 

هستند.
وی با اشاره به شاخص ها و مزیت های این منطقه 
مجوز  دارای  اقتصادی سلفچگان  ویژه  منطقه  افزود: 
عام است و همه نوع فعالیت اعم از تولیدی و تجاری در 
آن مجاز محسوب می شود، از این رو همه نوع فعالیت 

تولیدی، تجاری و خدماتی صورت می گیرد.
سرمایه  های  مزیت  همچنین  طباطبایی  علیزاده 
گذاری در منطقه ویژه که آن را از سایر نقاط گمرکی 
کشور متمایز می کند را مورد توجه قرار داد، و افزود: 
کشور،  اقتصادی  ویژه  مناطق  ایجاد  قانون  اساس  بر 
محدوده محصور مناطق ویژه خارج از مرزهای گمرکی 
تلقی می شود، و به همین علت ورود تجهیزات و امکانات 

تولید به این نقاط نیازی به تعرفه گمرکی ندارد.
وی یادآور شد: کلیه کالاهایی که از طریق این مناطق 
وارد کشور شود، مشمول تعرفه گمرکی است، ولی به 
مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز برای تولید محصول، 

تعرفه گمرک تعلق نمی گیرد.
معافیت  سال  هفت  همچنین  طباطبایی  علیزاده 
مالیاتی را از امتیازهای سرمایه گذاری در مناطق ویژه 
سرمایه  متقاضیان  معمول  طور  به  گفت:  و  کرد  ذکر 
گذاری در این منطقه نخست طرح خود را ارایه داده 
و پس از تایید به دبیرخانه شورای عالی ارسال، و پس 
از بررسی به هر میران که ارزش افزوده ایجاد کند، از 

پرداخت تعرفه گمرکی نیز معاف می شود.
وی افزود: در گمرکات عادی کشور کالا باید در محدوده 
زمانی سه ماهه ترخیص شود، در غیر این صورت متروکه 
اعلام خواهد شد، اما در مناطق ویژه قانون به صراحت 
می گوید متروکه اعلام شدن از اختیارهای منطقه است، 
و تا زمانی که کالا برای تامین مایحتاج تولید در منطقه 

قرار دارد، متروکه اعلام نمی شود.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: 
زمین مورد نیاز برای سرمایه گذاری در این منطقه به 
صورت نقد و اقساط واگذار می شود، و متقاضی اگر در 
باقی مانده سال مراجعه کند در حدود 25 درصد دریافت 
نقدینگی خواهیم داشت و بقیه در قالب اقساط 36 ماهه 

دریافت خواهد شد.
وی همچنین با اشاره به مشکلات و محدودیت های 
منطقه ویژه افزود: برخی مواقع به جهت مسائل کشور 
مقرراتی وضع می شود، و گاهی نیز عدم درک و فهم 

صحیح قوانین و مقررات موجود از سوی دستگاه های 
مختلف مشکلاتی را ایجاد می کند.

سید محمد رضا هاشمی سرپرست استانداری قم به 
همراه جمعی از مسئولان این استان با سفر به بخش 
سلفچگان ضمن برگزاری نشست صمیمی با دهیاران و 
شوراهای اسلامی این بخش از سه واحد تولید تجهیزات 
مونتاژ  همچنین  و  پتروشیمی  و  گاز  نفت،  صنایع 
خودروهای سنگین و نیمه سنگین و واحد تولید ماشین 
آلات صنعتی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان بازدید 

کرد.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در 50 کیلومتری 
قم در زمینی به مساحت 2000 هکتار در سال 1376 
عنوان  به  منطقه  رسید.این  وزیران  هیات  تصویب  به 
مهمترین و نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز 
سیاسی – اقتصادی کشور، واقع در مسیر جاده ابریشم، 
راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال – جنوب و 
شرق – غرب ایران بوده و جهت برقراری ارتباط با اروپا، 
کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، 
صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر 
است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و 
کشور ایفا نماید.بخش سلفچگان یکی از بخش های 
پنج گانه استان قم است که دارای یک نقطه شهری و 

چهل روستا است. 

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم:

12۰ واحد صنعتی درمنطقه اقتصادی سلفچگان قم فعال می باشد 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: آمارهای اساسی که میزان مصرف 
مردم را نشان می دهد باید برای تامین نیازمندی های استان از جمله اقلام مصرفی و 

همچنین تصمیم گیری های حال و آینده استخراج شود. 
مهرداد غضنفری عصر سه شنبه در بیست و یکمین جلسه کارگروه تنظیم بازار، افزود: 
دستگاه های اجرایی باید موجودی کالاهای انبار شده استان و همچنین میزان مصرف 
اقلام مختلف توسط مردم استان را بدانند و بر اساس آن درخواست خرید کالاهای مختلف را 

به سازمان های مرکزی ارائه دهند.
وی اضافه کرد: سرانه مصرف حال و آینده جمعیت ساکن در استان مشخص تا در تامین 
کالاها با بحران مواجه نشویم. وی با بیان این که آمار به برنامه ریزی کمک می کند، ادامه داد: 
پیش نیاز موضوع و تعیین سهمیه بر اساس اعداد و ارقام استانی صورت می گیرد و دبیرخانه 
تنظیم بازار باید این اعداد را با کمک دستگاه ها استخراج کند. غضنفری خاطرنشان کرد: 
باید با توجه به بحران هایی که در چند ماه گذشته گذرانده ایم، در تنظیم بازار تدبیر کنیم که 

این تدبیر چراغ راه آینده ماست. 
وی با تاکید بر لزوم پیگیری مسائل و مشکلات در زمان اولیه، از مسئولان دستگاه ها 
خواست: همت خود را در حل مشکلات به کار بندند و اجازه ندهند پیگیری کارها در دقیقه 

90 یا زمانی که مشکل پیش آمد، صورت گیرد.
  وی با تاکید بر متعادل نگه داشتن قیمت ها در بازار، گفت: برای بسیاری از اقشار جامعه 
تفاوت قیمت در 100 یا 200 تومان هم مهم است و از این رو دستگاه های مسئول نسبت به 

تغییر قیمت ها حساس باشند.
معاون استاندار قم همچنین با اشاره به مقرون به صرفه بودن استفاده از ظرفیت ریل راه 
آهن، گفت: ریل ظرفیت مطمئنی است که در اختیار دولت می باشد و همواره به ویژه در 

هنگام بروز مشکل و بحران بیشترین بهره برداری را می توان از آن نمود.
وی همچنین با اشاره به درخواست اتحادیه شن و ماسه برای تفویض اختیار قیمت گذاری 

شن و ماسه به این اتحادیه، این مساله را کارشناسی ندانست.

عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف استان قم گفت: طرح ساماندهی و پلمب واحدهای بدون پروانه به 
دلیل نداشتن بودجه و برخی مشکلات متوقف شده و در این صورت نمی توانیم اشرافی بر واحدها از 

لحاظ احتکار و تخلفات صنفی داشته باشیم. 
سید ابراهیم صحفی با اشاره به مکانیزه کردن سیستم اتاق اصناف اظهار داشت: سیستم های 
اتاق اصناف از جمله اتوماسیون اداری و انتخابات الکترونیک اتحادیه ها و ارتباط با ادارات بهداشت و 
شهرداری به صورت تحت وب و شبکه درآمده اند که در این رابطه اتاق اصناف و شهرداری برای تسهیل 
در پرداخت عوارض کسبه و بازاریان ارتباط خوبی با یکدیگر برقرار کرده اند. وی با بیان اینکه سیستم 
مکانیزه پرداخت عوارض به منظور سهولت در انجام کارهای بازاریان و کسبه راه اندازی شده است، 
افزود: سیستم های بخش عوارض اتاق اصناف با شهرداری لینک بوده و باجه بانک نیز در این محل 
وجود دارد، ازاین رو کسبه و بازاریان می توانند عوارض خود را در همین محل پرداخت کنند. عضو 
هیئت رئیسه اتاق اصناف استان قم با اشاره به اینکه به دنبال شناسایی مشاغلی که نیاز به شهرک های 
تخصصی دارند هستیم، تصریح کرد: یکی از فعالیت هایی که با همکاری شرکت شهرک های صنعتی و 
چند اداره دیگر در قم انجام می شود شناسایی و برنامه ریزی برای ساخت شهرک های صنفی تخصصی 
است که زمینه توسعه کسب وکار و اشتغال زائی برای اصناف خواهد شد. وی ادامه داد: شهرک بنکداران 
نخستین کار در این زمینه بوده که با واگذاری تعداد زیادی زمین انجام شده اما اکنون با کج سلیقگی 
و نگرش سازمانی جلوی واگذاری زمین ها گرفته شده است و این طرح بزرگ استانی که سبب انتقال 
عمده فروشان مواد غذائی از هسته مرکزی شهر به شهرک بنکداران می شود با مشکل مواجه شده است. 
صحفی تأکید کرد: کارشکنی برخی نهادهای مرتبط سبب شده تا واگذاری زمین به بنکداران متوقف 
و نیز سبب دلسردی آنان شود که در این راستا درخواست همکاری و مساعدت از مسئولان  استان را 
داریم. صحفی وجود واحدهای صنفی فاقد پروانه در قم را یکی دیگر از معضلات و مشکلات دانست 
و خاطرنشان کرد: طبق قانون نظام صنفی فردی که می خواهد یک واحد صنفی راه اندازی کند باید 
قبل از افتتاح آن پروانه کسب دریافت کند. عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف استان قم تصریح کرد: طرح 
ساماندهی و پلمب واحدهای بدون پروانه به دلیل نداشتن بودجه و برخی مشکلات متوقف شده و در 

این صورت نمی توانیم اشرافی بر واحدها ازلحاظ احتکار و تخلفات صنفی داشته باشیم.
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آیا  اتحادیه اروپا از توان کافی برای نجات برجام برخوردار نیست؟ 

اتحادیه اروپا؛ تبعات و چرایی 
تاخیر در ارائه بسته برجامی 

بسته برجامی پیشنهادی اروپا باوجود اعمال تحریم های آمریکا علیه ایران تاکنون 
نهایی نشده است؛ موضوعی که برخی آن را یک بازی سیاسی برای خرید زمان می 
دانند و برخی نیز معتقدند به رغم برخورداری تروئیکای اروپا از اراده لازم برای نجات 
برجام اما از توان کافی برخوردار نیست.  بسته پیشنهادی اعضای اروپایی برجام که قرار 
بود قبل از اعمال تحریم های ثانویه آمریکا به منظور خنثی سازی آن تقدیم ایران شود، 
تاکنون به مقامات کشورمان تحویل داده نشده است. البته تیرماه به دنبال خروج آمریکا 
از برجام، نخستین بسته اروپایی به ایران تقدیم شد که البته محتوای آن با انتظارات 
تهران بسیار فاصله داشت.از این رو حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« رئیس 
جمهوری کشورمان آن را مایوس کننده دانست و گفت: متاسفانه در بسته پیشنهادی ارائه 
شده راهکار عملیاتی و شیوه مشخصی برای ادامه همکاری ها وجود نداشت و یک سری 
تعهدات کلی در حد بیانیه  های سابق اتحادیه اروپا عنوان شده بود.پس از ازسرگیری دور 
دوم تحریم ها از سوی آمریکا، گویی هنوز اروپایی ها در تدوین بسته نهایی مورد قبول 
ایران موفق عمل نکرده اند. در این راستا »فدریکا موگرینی« مسوول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا، دیروز )دوشنبه 28 آبان( در جریان نشست وزرای امور خارجه این اتحادیه 
که در شهر بروکسل برگزار شد به »کانال مالی ویژه« )SPV( در بسته پیشنهادی اتحادیه 
اشاره کرد؛ سازوکاری که رفع موانع بانکی و تجاری ایران و اتحادیه اروپارا مد نظر دارد.

مسوول سیاست خارجی اتحادیه در کنار اعلام حمایت مجدانه اروپا از توافق هسته ای 
اما تاکید کرد که نمی  تواند تاریخ مشخصی را برای را ه  اندازی کانال ویژه تسهیلات مالی 
با ایران مشخص کند. این موضع گیری مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با آن چه 
جمهوری اسلامی ایران در قبال پایبندی کامل به برجام از اتحادیه انتظار دارد، بسیار 
فاصله دارد. مقامات کشورمان در ازای همکاری های برجامی بر پایه 13 گزارش مثبت 
آژانس، توقع برداشته شدن گام های هماهنگ و ملموس از جانب اتحادیه اروپایی دارند 
که در ظاهر برای نجات برجام در مقابل ایالات متحده ایستادگی کرده است. ضمن این که 
اعلام زمان دقیق تحویل بسته برجامی برای ایران و شرکای اقتصادی کشور ما از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است.به همین دلیل »سیدعباس عراقچی« معاون سیاسی وزیر امور 
خارجه روز دوشنبه گذشته در جریان چهارمین همایش بین المللی »نظام بین الملل، 
تحولات منطقه ای و سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران« که در دانشگاه علامه 
طباطبایی برگزار شد، به تشریح تلاش های اروپا به منظور حفظ برجام پرداخت. معاون 
سیاسی وزیر امور خارجه ناتوانی تروئیکای اروپا را در پیاده سازی کانال ویژه مالی ناشی از 
فشار سنگین آمریکا دانست اما در عین حال تاکید کرد: چه اروپا نمی خواهد با ما کار کند 
و بازی می کند و چه این که می خواهد کار کند و قادر نیست با فشارهای آمریکا، در نتیجه 
فرقی ندارد. ما با شرایطی روبه رو هستیم که اروپا نتوانسته یا نخواسته سازوکاری ایجاد 
کند که خواست ایران را تأمین کند. تا زمانی در برجام می مانیم که منافع ما تأمین شده 
باشد. الآن به دلیل منافعی که برای ما از لحاظ اقتصادی و سیاسی وجود دارد در برجام 
هستیم.از نگاه تهران تنها نتیجه مهم است و اروپا چه به دلیل فشارهای آمریکا و چه به 
لحاظ سیاسی کاری و خرید زمان، برجام را به عنوان یکی از بزرگترین ابتکارهای خود با 
خطر مواجه خواهد کرد؛ خطری که به باور تحلیلگران و حتی مقامات اروپایی، هر چند 
به بروز مشکل در اقتصاد ایران منجر خواهد شد اما در نهایت دامن اتحادیه اروپا را پیش 
از آمریکا خواهد گرفت. به باور کارشناسان، اهمیت سیاسی- امنیتی برجام و خاورمیانه 
ای با ثبات همواره بیش از فواید اقتصادی توافق مورد توجه مقامات اروپایی قرار داشته 
به طوری که در سفر دیروز »جرمی هانت« وزیر امور خارجه انگلیس به ایران نیز به آن 
پرداخته شد. وی شرایط خاورمیانه را بسیار پیچیده، دشوار و مسموم ارزیابی کرد که حفظ 
برجام در این شرایط اهمیت دارد.در این که مقامات اروپایی همچون وزیر امور خارجه 
انگلیس از برجام حمایت سیاسی می کنند، شک و شبهه ای وجود ندارد. چند روز پیش 
رهبران اتحادیه از جمله »دونالد توسک« رئیس شورای اروپا و »ژان کلود یونکر« رئیس 
کمیسیون اروپا به همراه »سیریل راماپوسا« رئیس جمهوری آفریقای جنوبی در پایان 
هفتمین نشست مشترک خود، بر اهمیت برجام و ضرورت بهره گیری ایران از منافع آن 
تاکید کردند. در بخشی از بیانیه مذکور آمده بود که »ما بر اهمیت حفظ و تداوم اجرای 
کامل و موثر همه ابعاد برجام، از جمله لغو تحریم  ها و پیامدهای ناشی از آن که همسو با 
صلح و امنیت منطقه و جهان است، تاکید می  کنیم.«اینک در شرایطی که تهران به دلیل 
تحریم های نفتی و بانکی انتظار برداشته شدن گام های عملی از سوی اتحادیه را دارد، 
کانال مالی ویژه ایران و اروپا )اس.پی.وی( که رهبران قاره سبز شامل وزرای امور خارجه 
آلمان، انگلیس، فرانسه و مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با همراهی چین و روسیه 
در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل از آن رونمایی کردند با مشکل مواجه شده است. 
گفته می شود که مشکل در تعیین کشور میزبان این نهاد اروپایی است که تا کنون اتریش 
و لوکزامبورگ از پذیرش آن شانه خالی کرده اند. اما »امیرحسین زمانی  نیا« معاون وزارت 
نفت ایران دیروز دوشنبه در همایش معرفی فرصت  های سرمایه  گذاری قشم در حوزه 
نفت و انرژی از احتمال راه اندازی نهاد ویژه مالی در فرانسه خبر داد که به احتمال زیاد در 

هفته های آتی اجرایی خواهد شد. 

غلامرضا ظریفیان: 

درباره این که چه چیزی منافع ملی 
محسوب شود،  تفاهم نداریم 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: همچنان در بحثهای مفهومی اختلاف نظر داریم 
و دچار آشفتگی و آشوب فکری هستیم. یعنی دقیقاً تفاهم نداریم که چه چیزی منافع 

ملی محسوب می شود و در این زمینه اختلافات جدی است. 
غلامرضا ظریفیان درباره موانع ایجاد وفاق ملی گفت: وفاق و انسجام ملی با استاندارد 
کردن مؤلفه های مشترک توسط مردم، احزاب و حاکمیت، ممکن می شود و البته احزاب 
باید به مثابه »دولت در سایه« به مردم کمک کنند و در این راستا دولت هم باید برای 
نهادهای مدنی میدان ایجاد کند تا مشخص شود کدام حزب صلاحیت تحقق هدف رشد 
و تأمین رفاه عمومی را دارد.ظریفیان در تبیین موانع شکل گیری وفاق ملی تأکید کرد: 
معمولاً جوامع یک تعریفی از منافع ملی دارند و شاخصه ها و مصداقهای روشنی هم برای 
این منافع ملی ارائه میدهند که این مصداقها هم البته خیلی متعدد و کثیر نیستند. طبیعتاً 
بخشی از مصادیق این امر، اعتقاد و آرمان های جامعه است که از این نظر در ایران همیشه 
دین اسلام به عنوان پناه اساسی جامعه مطرح است. فرهنگ ایرانی هم در همین ردیف 
قرار میگیرد. توحید، عدالت اجتماعی، اخلاق، کرامت انسانی هم مصادیق دیگر آن است. 
مقابله با تهدید سرزمین و جغرافیای یک کشور، رشد و توسعه یک جامعه در حوزه علمی 
و اقتصادی، نوع مناسبات با دنیای خارج و مسئله مهم رفاه عمومی هم از شاخصه های 
منافع ملی است.عضو شورای مرکزی مجمع ایثارگران با تأکید بر این که یکی از موانع 
وفاق ملی، عدم تعیین شاخص های مشترک و عدم استاندارد کردن این شاخصها است، 
گفت: در جوامع مردمسالار که البته مشارکت مردم و بحث نهادینه شدن نقش مردم در 
سرنوشت و اداره کشور لحاظ شده، طبیعتاً همه مردم و ملت به شکل عام اعم از نخبگان، 
احزاب، نهاد دولت، حاکمیت باید به یک وفاق در تعیین مؤلفه های چندگانه منافع ملی 
برسند. همان گونه که در همه دنیا با هر نوع گرایشی اعم از سوسیالیستی و لیبرالیستی و 
گرایشهای دیگر، به این مهم رسیده اند.این استاد دانشگاه ادامه داد: وفاق و انسجام ملی با 
استاندارد کردن مؤلفه های مشترک توسط مردم، احزاب و حاکمیت، ممکن میشود و البته 
احزاب باید به مثابه »دولت در سایه« به مردم کمک کنند و در این راستا میدان دولت هم 

باید برای نهادهای مدنی ایجاد کند.
ظریفیان گفت: اشکال مهم از ادبیات سیاسی ماست. در بحث منافع ملی، مؤلفه های 
اصلی استانداردسازی و کدگذاری نشده است و به عبارت دیگر و به تعبیر وسیع تر به 
فرزندانمان از ابتدا در ابعاد آموزشی و تربیتی و کُنشی در این زمینه آموزش نداده ایم و 
آنان را آماده نکرده ایم تا بر سر مفاهیم مرتبط با منافع ملی، یکسان عمل کنند. بنابراین 
همچنان در بحثهای مفهومی اختلاف نظر داریم و دچار آشفتگی و آشوب فکری هستیم. 
یعنی دقیقاً تفاهم نداریم که چه چیزی منافع ملی محسوب می شود و در این زمینه 
اختلافات جدی است.وی تصریح کرد: جامعه شناسها در بررسی تاریخ و فرهنگ ایران 
معتقدند از نظر سیاسی در بزنگاه های تاریخی در 120 یا 130 سال گذشته جنبشهای 
مهمی محقق گردیده است، مانند مشروطه، نهضت ملی و انقلاب اسلامی که در آن ها 
یک روح جمعی و یک خرد جمعی در کنار یکدیگر توانسته گامهای بزرگی بردارد که 
منجر به تغییر اجتماعی و سیاسی وسیعی شد.به گفته ظریفیان، مردم ایران در طول 
تاریخ در معرض حملات خارجی و استبداد داخلی قرار داشتند و در نهایت وضعیتی 
حاکم شد که نهایتاً یکی از مبانی شکل گرفته این است که روانشناسی در مجموع بر 
جامعه شناسی ما سیطره انداخته است. به معنی دیگر فردیت در بستر طولانی تاریخی 
در آن بزنگاه ها بر مشارکت عمومی سیطره انداخته است. درنتیجه، در این بستر تاریخی، 
ما قانونگریز و مشارکت ستیز شده ایم. حتی در زمانی که در حرکتهای جمعی شرکت و 
در قالب احزاب فعال، ایفای نقش می کنیم، باز هم دیده می شود که فردیت ما بر حرکت 
جمعی ما سایه می افکند. این یکی از موانعی است که تا حدودی بهبود یافته است، اما 

همچنان در سپهر اصلی اش بر جامعه ما حاکم است.
ظریفیان در این باره توضیح داد: این سپهر و هویت جمعی در مردم ما کمابیش و در 
نخبگان و اساتید دانشگاهی بیشتر ارتقا یافته، اما هنوز نهادینه نشده است. برای نهادینه 
شدن این امر باید موانع فرهنگی و تاریخی موجود برداشته شود و این امر نیاز به کمک و 
حل مسئله حتی از طریق آموزش و پرورش دارد. آموزش و پرورش ما توانسته حوزه خرد 
فردی را تقویت کند، اما هنوز خرد جمعی ما نتوانسته رشد مناسب را داشته باشد. بنابراین 

یکی از آسیبهای جدی، غلبه روانشناسی بر جامعه شناسی ماست.

نکتـه

مصاحبه  در  گذشته  هفته  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
لوایح  علیه  فضاسازی  علت  که  بود  گفته  آنلاین«  با »خبر 
است«.  افراد  برخی  میلیاردی  هزار  ده ها  »منافع  پولشویی، 
این گفته های اخیر محمدجواد ظریف  از  انتقادهای شدید 
درباره پولشویی گسترده در ایران، از همان روز انتشار تاکنون 
ادامه داشته و روز یکشنبه نیز به صحن علنی مجلس کشیده 

شد.
مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  یک  رابطه،  همین  در 
نظام در واکنش به هجمه های صورت گرفته به ظریف گفت: 
خود این افراد و جریان های افراطی بارها و بارها با اظهارات و 
اقدامات خودشان به منافع ملی ضربه های بزرگی وارد کرده 
اند و همچنان در مسئولیت هستند. از جمله اقدامات آنها 
حمله به سفارت عربستان بود که به موجب آن بهانه ای به 

دست بدخواهان ما دادند و به منافع ملی لطمه وارد کردند.
حجت الاسلام والمسلمین مجید انصاری در گفت و گو با 
جماران ، درباره دلایل هجمه به وزیر امور خارجه کشورمان 
گفت: علی القاعده باید کسانی که اقداماتشان قانونی و درست 
است، از هر اقدامی که در جهت مبارزه با فساد و در راستای 
شفافیت در کشور انجام می شود، استقبال کنند. مایه تعجب 
و تأسف است که یک عده در برابر این موضوع، موضعی به 
شدت منفی گرفتند. البته به نظر می رسد که برخی افراد 
موضوع پولشویی در اظهارات آقای ظریف را صرفاً به آن دلیل 

که مخالف او  هستند، بهانه ای برای حمله به وی قرار دادند.

های  بارها ضربه  منتقد ظریف خود  جریان های   *
بزرگی به منافع ملی زدند

وی افزود: چنین هجمه ای به آقای ظریف از قبل وجود 
داشت، به نحوی که در زمان مذاکرات برجام نیز شاهد بودیم 
با وجود تمام زحماتی که آقای دکتر ظریف می کشید و حتی 
زمانی که در اوج مذاکرات بود، مورد هجوم شدید و اهانت 
همین جریان قرار می گرفت. حتی اتفاق افتاده که در زمان 
با  از مذاکرات، در فرودگاه و مسیر آن  بازگشت آقای وزیر 
هجوم تندروها مواجه شود. در مجلس نهم نیز مورد هجمه و 

بی احترامی برخی از همین افراد قرار گرفت.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: دکتر ظریف 
به عنوان مدیری توانا و صادق که مورد تمجید رهبر معظم 
عده ای  معارضانه  هجوم  مورد  روزها  این  بوده،  هم  انقلاب 
قرار گرفته و این بهانه برای مخالفین ایجاد شده تا بگویند 
سخنان آقای ظریف با مطرح کردن موضوع پولشویی، بهانه ای 
به دست دشمنان داده است. در حالی که خود این افراد و 
جریان های افراطی بارها و بارها با اظهارات و اقدامات خودشان 
به منافع ملی ضربه های بزرگی وارد کردند و همچنان در 
به سفارت  آنها حمله  اقدامات  از جمله  مسئولیت هستند. 
عربستان بود که به موجب آن، بهانه ای به دست بدخواهان ما 

دادند و به منافع ملی لطمه وارد کردند.

در  اقتصادی  فساد  مظاهر  از  یکی  پولشویی   *
سیستم ماست

وی بیان کرد: این روزها مردم رفتارهای جریانات سیاسی و 
اشخاص را به خوبی رصد می کنند و خوب تشخیص می دهند 
که آیا این انتقادات و حمله ها واقعاً از سر دلسوزی نسبت 
به منافع ملی است یا اینکه با هدف تخریب دولت و به ویژه 
امور  وزیر  مگر  می شود.  دنبال  ظریف  دکتر  آقای  شخص 
خارجه به چه چیزی جز این مطلب که پولشویی در کشور 
وجود دارد، اشاره کرد؟ این مسأله در کشورهای دیگر نیز 
وجود دارد. اصلًا به دلیل وجود همین مسأله بود که مجلس 
شورای اسلامی قانون مبارزه با پولشویی را چندین سال قبل 

تصویب کرد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار داشت: اگر ما 
مسأله ای به نام پولشویی در کشور نداشتیم، پس چرا درباره 
آن قانون تصویب کردیم؟ همچنان که ما امروز در کشور فساد 
هم داریم. پس اگر کسی آمد و درباره فساد حرف زد و گفت 
باید با فساد مقابله کرد، باید با او برخورد کنیم؟ به هر حال 
پولشویی یکی از مظاهر فساد اقتصادی در سیستم ماست، این 
روزها خوشبختانه در زمینه مبارزه با مفاسد اقتصادی عزمی 
شکل گرفته و قوه قضائیه نیز برخورد کرده است و مردم هم 

روی این موضوع حساس هستند.

* یکی از اقدامات جریان های تبهکار، قاچاقچیان 
مواد مخدر و کالا و ارز، پولشویی است

وی بیان کرد: یکی از مسائلی که همواره به اقتصاد ما لطمه 
وارد کرده، مسأله پولشویی است. یکی از اقدامات جریان های 
تبهکار، قاچاقچیان مواد مخدر و کالا و ارز، پولشویی است. 
برخی مراکزی هم که پنهان بوده و درصدد فرار از مالیات 
اقتصادی خود  اقدامات غیرقانونی  بر  یا در تلاشند  هستند 
سرپوش بگذارند، به پولشویی روی می آورند. اساساً موضوعی 

که آقای ظریف به آن اشاره کرد، موضوعی نبود که بخواهد 
در این مقیاس گسترده واکنش هایی را به دنبال داشته باشد.

من نمی دانم مگر این افراد در جامعه نیستند و فشارهای 
سنگینی را که این نوع رفتار و گفتار طی سالهای گذشته به 
خصوص در دولت های نهم و دهم بر کشور تحمیل کرد را 

ندیده اند؟
انصاری در ادامه گفت: حتی در مجلس شورای اسلامی 
نیز برخی نمایندگان در نامه ای به هیأت رئیسه انتقاداتی را 
نسبت به این اظهارات مطرح کرده و تقاضای رسیدگی به این 
موضوع کردند. اتفاقاً آن نمایندگان جزو کسانی هستند که از 
ابتدای مذاکرات برجام میانه خوبی با آقای ظریف نداشتند و 

همیشه او را با ادبیات تند خطاب قرار می دادند.

فضای  که  نیست  جوانمردی  و  انصاف  شرط   *
رسانه ای را علیه آقای ظریف تحریک کنند

وی ادامه داد: در شرایط فعلی که آقای ظریف و دستگاه 
دیپلماسی کشور در خط مقدم مقابله با دشمنان کشور قرار 
دارند و تلاش می کنند تا تحریم های ظالمانه و یکجانبه آمریکا 
را برای رفع موانع مراودات بانکی، اقتصادی و فروش نفت کم 
اثر کنند و در شرایطی که مقامات اتحادیه اروپا برای دیدار با 
ظریف به ایران می آیند و وی باید از موضع قدرت و با خیالی 
آسوده در این میدان سخت با مثلث شوم آمریکا، اسرائیل و 
عربستان مقابله کند، این شرط انصاف و جوانمردی نیست که 
فضای رسانه ای را علیه آقای ظریف تحریک کنند و اعصاب او 
را برهم بریزند. این عده امروز دقیقاً همان کاری را می کنند 

که در جریان مذاکرات برجام می کردند.
انصاری گفت: آقای دکتر ظریف در جریان مذاکرات برجام 
بخش عمده ای از فکر و وقت خود را صرف پاسخگویی به 

فضاسازی های منفی و نادرستی می کرد که این افراد ایجاد 
و  آقای ظریف  توان  و  وقت  از  بخشی  نیز  امروز  می کردند. 
همکارانش باید صرف پاسخگویی به شبهاتی شود که یک 
عده از روی کینه و حسادت یا بی اطلاعی مطرح می کنند و 

مسلماً این به هیچ وجه در راستای منافع ملی نیست.

* هیچ گاه پیشنهادات مثبتی را از سوی مخالفین 
دولت ندیدم

وی با اشاره به جریان مخالف برجام و لوایح چهارگانه 
گفت: این جریانی خاص با دیدگاه های ویژه خود در مسائل 
آنها  تشخیص  به  می خواستیم  ما  اگر  که  است  بین الملل 
کشور را اداره کنیم، هر روز باید با یک نقطه از دنیا درگیر 
ستیز و جنگ می بودیم و منافع ملی را قربانی می کردیم. 
من نمی دانم مگر این افراد در جامعه نیستند و فشارهای 
سنگینی را که این نوع رفتار و گفتار طی سالهای گذشته به 
خصوص در دولت های نهم و دهم بر کشور تحمیل کرد را 
ندیده اند؟ آقای احمدی نژاد 8 سال با همین ادبیات با دنیا 
رفتار کرد و دستاوردش جز تحریم های پی در پی و وارد 

کردن فشار با مردم چه بود؟
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه گفت: امروز 
بخشی از مشکلات اقتصادی ما تاوان همان برخوردهاست. به 
هرحال من هیچ گاه پیشنهادات مثبتی را از سوی این جریان و 
اظهارات آنها ندیدم و تا به حال ندیدم آنها طرح یا پیشنهادی 
برای برون رفت از این وضعیت و رفع مشکلات مردم داشته 
باشند. متاسفانه آنها تنها به دنبال متشنج کردن فضای سیاسی 
کشور و ملتهب کردن فضای میان ایران و جامعه بین الملل و 

تشدید تحریم ها و فشارها علیه مردم هستند.

بدترین  تحریم ها  دورزدن  بهانه  به  جریان هایی   *
سوءاستفاده های مالی را کردند

وی گفت: نمی توان گفت همه افرادی که مخالف برجام، 
هستند،  ظریف  آقای  اظهارات  یا    FATF چهارگانه لوایح 
منافع مالی و اقتصادی دارند، شاید هم با دلایل کارشناسی 
و حقوقی مخالف برخی مسائل باشند. ولی قطعاً جریان هایی 
دارای منافع اقتصادی و مالی در فضایی مبهم بوده اند. چنانچه 
ما در گذشته هم شاهد بودیم که جریان هایی به بهانه دورزدن 
تحریم ها بدترین سوءاستفاده های مالی را کردند و پرونده های 
هزاران میلیاردی مانند بابک زنجانی، گم شدن دکل های نفتی 
و کشتی هایی که معلوم نشد چه سرنوشتی پیدا کردند، از 

نمونه های بارز آن دوره بودند.
انصاری در پایان اظهار کرد: بی تردید عده ای در شرایط 
نامتعادل اقتصادی با دنیا منافعی به بهانه دور زدن تحریم و 
منافعی در تجارت غیرشفاف خواهند داشت که اگر شفافیت 
وجود داشته باشد، نمی توانند منافعی کسب کنند. این سخن 
به این معنا نیست که هر کس با لوایح چهارگانه یا پولشویی 
که  نیست  تردیدی  اما  دارد.  مالی  منافع  مخالفت می کند، 
این  پرده  پشت  بسا  که چه  منافعی هستند  دارای  عده ای 

فضاسازی ها نیز آنها باشند.

مجیدانصاری:

جریان های منتقد ظریف بارها ضربه های بزرگی به منافع ملی زده اند 

سیاسـت هـای خارجی عربسـتان بـا ناکامی هـای عدیده 
ای مواجـه شـده و ایـن شکسـت ها با افشـای ماجـرای قتل 
'جمـال خاشـقچی' روزنامـه نـگار منتقـد رژیـم سـعودی در 
اسـتانبول بـا آمریت مقام هـای عالی رتبه این رژیـم، ریاض را 

در تنگنـای شـدیدی قرار داده اسـت .
رصـد مـی کنند، پیـش بینی کـرده بودند که بـا توجه به 
ناکامـی هـای مکـرر عربسـتان با وجـود هزینه های سرسـام 
آوری کـه متقبـل شـده و افشـای جنایـت علیه یـک روزنامه 
نـگار به دسـتور یکـی از عالـی ترین مقـام ها، ریـاض مجبور 
خواهـد بـود تـا از برخـی مواضـع اشـتباه خود عقب نشـینی 
کند که این موضوع در سـخنان اخیر 'سـلمان بن عبدالعزیز' 
شـاه سـعودی مبنی بر حمایت و اسـتقبال از راه حل سیاسی 

بـرای بحـران یمن تحقـق عینی بخـود گرفت. 
شـاه سـعودی که کشـورش از سـال 94 تاکنون بـا وجود 
محکومیـت هـای گسـترده منطقـه ای و جهانـی به کشـتار 
مـردم بـی گنـاه و بـی دفاع یمن ادامـه می دهد، گفـت که از 
راه حل سیاسـی برای پایان بخشـیدن بـه این جنگ حمایت 

مـی کند.
بـدون شـک بایـد گفـت کـه اگـر فشـارهای متعـدد و 
شکسـت هـا و ناکامی هـای ریـاض در صحنه هـای مختلف 
منطقـه و از بیـن رفتن حیثیت سیاسـی و نظامی این کشـور 
در سـال هـای اخیـر نبود، هیچگاه چنین سـخنانی از سـوی 
عالـی تریـن مقام سـعودی مطـرح نمی شـد، ولی بـه خاطر 
چندین شکسـت گسـترده ریاض در سـال های اخیر، اکنون 
آنـان مجبـور شـده اند تـا در خصـوص برخی سیاسـت های 

منطقـه ای خـود تجدید نظـر کنند.
بـه طـور کلی بایـد گفت که سیاسـت خارجی عربسـتان 
بـه خصـوص از زمان روی کارآمدن ملک سـلمان و فرزند وی 
'محمـد بـن سـلمان' در 23 ژانویـه 2015 )جمعـه 3 بهمـن 
1393( بـا قبـل از آن بسـیار متفـاوت اسـت و مهـم تریـن 
ویژگی آن را می توان در تندروی های ناشـیانه و خام صحنه 
گردانـان این سیاسـت ها در سـال های اخیر نام بـرد که بدور 
از هرگونه تدبیر و دوراندیشـی و فقط بر اسـاس برخی منافع 
آنـی و زودگـذر به دنبال رسـیدن به آنها بـا صرف هزینه های 

هستند. میلیاردی 
می توان از بحران هشـت سـاله سـوریه ، راه اندازی جنگ 
علیـه مـردم یمـن ، اختـلاف بـا قطر ، اقـدام علیـه جمهوری 
اسـلامی ایـران و دخالـت در انتخابات پارلمانی عـراق و لبنان 
را مهـم ترین این سیاسـت هـا نام برد که تقریبـا همگی آنها 
بعد از گذشـت چند سـال با شکسـت مواجه شـده و خشـم 
حاکمـان ریـاض را به خاطـر صرف وقت زیـاد و پول هنگفت 

بـرای آنها برانگیخته اسـت.
بـا توجـه بـه گسـتردگی هـر یـک از موضوعات مزبـور به 
طـور مختصـر و مفیـد خلاصـه ای از هر یـک از ایـن ناکامی 

هـا ارایه می شـود.
در سـوریه عربسـتان بـه خاطـر حضـور دمشـق در محور 
مقاومـت همـواره از سیاسـت هـای آن ناراضـی و همیشـه به 
دنبـال فرصتـی بـرای از بین بردن نظام سیاسـی این کشـور 
بـود. بروز برخی حرکت های مردمی در منطقه شـمال آفریقا 
و گسـترش آن بـه برخی کشـورهای منطقه، ریـاض را بر آن 
داشـت تا با اسـتفاده از این فرصت انتقام چندین سـاله خود 

را از دمشـق بگیرد.
عربسـتان کـه از سـال های قبل بـا برخی نفوذهـا در بین 
حـوزه هـای علمیه سـوریه بـه دنبال ایجـاد جای پایـی برای 
حرکـت هـای بعـدی خـود بـود ، بسـرعت از فرصـت پییش 
آمده اسـتفاده کرد و با تجهیز و تسـلیح شـماری از جوانان از 
کشـورهای مختلف با همراهی کشـورهای همسـایه سوریه از 
جملـه ترکیـه ، اردن و لبنـان اقـدام به ایجاد ناامنـی با هدف 

سـاقط کردن نظام سیاسـی دمشـق کرد.
اکنـون ریـاض بـا وجـود صـرف هزینـه ای بالـغ بـر 440 
میلیـارد دلار بـه صـورت نقـدی و برخـی هزینـه هـای دیگر 
تسـلیحاتی ، آموزشـی و سیاسی برای بسـیج 36 هزار نیرو از 
120 کشـور جهان و تشـکیل بیش از یکصد گروه تروریستی 
در سـوریه و عراق مجبور شـده دسـت خالی از سـوریه خارج 

شـود و تیرهای برخی مسـوولان کشـورهای منطقه از جمله 
عربسـتان برای اقامه نماز جمعه در دمشـق به سـنگ خورده 

است.
ایـن اولیـن شکسـت عربسـتان اسـت و خـروج سـوریه از 
بحـران نیـز موجـب می شـود تا جایگاه سیاسـی بسـیاری از 
کشـورهای در منطقـه تغییـر کرده و چه بسـا نقـش آفرینی 
آنهـا نیـز در اوضـاع و سیاسـت های منطقه ای عوض شـود و 
فـردای بحران سـوریه قبـل از آن با بعد از بحـران قابل قیاس 
نباشـد و ریـاض مجبور شـود تا برخـی ملاحظات دمشـق را 
بـا وجـود بـی میلـی در ارتبـاط با سیاسـت هـای منطقه ای 

در نظـر بگیرد. 
اواخـر بحران هشـت سـاله سـوریه نیـز ریاض بـه صورت 
محرمانـه بـه دمشـق پیشـنهاد جبـران خسـارت را در مقابل 
بیـرون رانـدن ایـران و نیروهـای مقاومـت از سـوریه مطـرح 
کـرده بـود که بـا علنی شـدن آن حیثیت سیاسـی باقیمانده 
عربسـتان در کنـار دسـت رد دمشـق، بیـش از پیـش از بین 

رفت.
در یمـن نیـز وضعیت عربسـتان بهتر از سـوریه نیسـت و 
ایـن کشـور کـه از سـال 1394 جنگی سراسـری با تشـکیل 
ائتلافـی علیـه مردم بی دفاع و بی سـلاح یمن بـه راه انداخته 
اسـت ، اکنـون پـس از گذشـته چهار سـال با وجود اسـتفاده 
از مجهزترین و پیشـرفته ترین سـلاح های دریافتـی از غرب 
بـه خصـوص آمریـکا و بمب های هوشـمند، مجبور اسـت از 
سـوی شـاه این کشـور موضوع اسـتقبال از راه حل سیاسـی 

را پیشـنهاد دهد.
در جریـان بحـران یمـن عربسـتان بیـش از 40 هـزار 
غیرنظامـی بـی دفاع از جمله شـمار زیادی زن و کـودک را به 
شـهادت رسـانده و یا زخمی کـرد که بر اسـاس برخی آمارها 
از ایـن رقـم 17 هـزار نفـر شـهید و مابقـی زخمی شـده اند.

عربسـتان و نیروهـای ائتـلاف همـراه ایـن کشـور فقـط 
در هشـت مـاه گذشـته بیـش از 425 نظامـی را در جریـان 
درگیریهـا از دسـت داده انـد و بیـش از 269 نفـر نیـز زخمی 
شـده انـد که ایـن بـرای یـک ارتش کـه مدعـی قدرتمندی 
و تجهیـز بـا آخریـن تسـلیحات روز و مـدرن دنیا می باشـد، 

خفـت بار اسـت.
اکنـون کار بـه جایـی رسـیده که عربسـتان مجبور اسـت 
تـا بـا ارایـه امتیازات زیـاد به نظامیـان خود آنـان را به صحنه 
درگیـری با مردم بی سـلاح یمن بفرسـتد و بـه خاطر ناکامی 
در ایـن راه نیـز مزدورانـی از کشـورهای آفریقایـی و شـرکت 

هـای آمریکایـی ماننـد 'بلک واتـر' جلب و جـذب کند.
ریـاض در ارتبـاط بـا یمـن هنـوز به عمـق فاجعـه بحران 
پـی نبرده و حاکمان عربسـتان باید سـالیان زیادی شکسـت 
و خفـت تحمیـل جنگ علیه مـردم یمن را با ذکـر ماجراها و 
ناکامـی هـای آن در کتاب های تاریخ و نقل سـینه به سـینه 

و نسـل در نسـل مـردم یمن تحمـل کنند و چه بسـا مجبور 
باشـند تـا انتقام پـدران یمنی را کـه کودکان آنـان در جریان 
ایـن بحـران بـا بمب های هوشـمند آمریکایی شـهید شـدن 

نیـز به جـان بخرند.
اگـر عربسـتان بـا یـک کشـور قدرتمنـد وارد جنـگ می 
شـد و بـا ایـن خفت خـارج مـی شـد ، تحلیلگران بـه برخی 
عناصـر قـدرت بیـن دو طرف اشـاره مـی کردنـد و در نهایت 
نتایج را در ارتباط با علت شکسـت عربسـتان ارایه می کردند، 
ولـی جنـگ یمن بسـیار متفـاوت اسـت و در یک طـرف این 
جنـگ کشـوری بـا ارتش مجهـز به انـواع تانک هـا و نفربرها 
و جنگنـده هـای پیشـرفته در کنـار ناوچه های جنگـی و در 
طـرف دیگـر آن مردمی بی سـلاح و بـا امکانات اولیـه ولی با 
ایمـان راسـخ برای دفاع از سـرزمین خود حضـور دارند که در 
نهایـت پیروز شـدند و عربسـتان بایـد پس از ایـن میلیون ها 
دلار برای رسـانه های خود و وابسـتگانش هزینه کند تا دیگر 

بـه این موضـوع نپردازند.
عربسـتان بـا وجـود درگیـر بـودن در جبهـه هـا و بحران 
هـای مختلـف بدون در نظـر گرفتن این که قـادر به مدیریت 
همـه ایـن بحران ها نیسـت ، زمینه های اختلاف با همسـایه 
خـود یعنـی قطـر را نیـز فراهـم کـرد و به یکبـاره روابـط دو 
کشـور قطـع و صـف آرایـی هـا بیـن دو طـرف با طرفـداری 

برخـی از عربسـتان و برخـی از قطـر در منطقه ایجاد شـد.
عربسـتان ، امـارات، بحریـن و مصـر در خرداد مـاه 1396 
روابـط دیپلماتیـک خـود را با قطر قطع و با متهـم کردن این 
کشـور بـه حمایـت از گروه هـای تروریسـتی و نزدیکی بیش 
از انـدازه بـه ایران، تحریم هـا و محدودیت های گسـترده ای را 

علیه این کشـور اعمـال کردند. 
در مقابـل نیـز قطر با نزدیک شـدن به برخی کشـورهایی 
کـه بـا عربسـتان اختـلاف دارنـد ، ضمـن رهایـی خـود از 
محاصـره اقتصادی و مشـکلات ناشـی از آن اکنـون مقاوم در 
منطقه حضور دارد و حتی پیش شـرط هایی را برای شـرکت 
در برخـی اجـلاس هـای منطقـه ای با حضور دیگر کشـورها 
از جملـه عذرخواهـی ، پایان دادن به محاصره و نشسـتن پای 
میـز مذاکـره را مطـرح مـی کنـد که همگـی اینهـا حاکی از 
آن اسـت که عربسـتان در ایـن ارتباط نیز سیاسـت هایش با 
شکسـت مواجـه شـده و اکنون با قطـری قدرتمندتـر از قبل 
مواجـه اسـت کـه دارای طرفدارانـی در منطقـه اسـت کـه از 

تهدیدهـای ریاض بـرای کودتا نیز هراسـی نـدارد.
در ارتبـاط بـا برخـی طرح هـا مانند ایجـاد 'ناتـوی عربی' 
بـا حمایـت آمریـکا نیز سیاسـت های عربسـتان با شکسـت 
مواجه شـده اسـت . ایـن طرح به دنبال سـفر 'دونالـد ترامپ' 
رئیـس جمهـوری آمریـکا به عربسـتان با هـدف جلوگیری از 
افزایـش نفـوذ ایران مطرح شـد، ولی به خاطـر وجود اختلاف 
هـای عمیـق بین کشـورهای عرب کـه برخی از آنها پیشـتر 

اشـاره شـد ، نتوانسـت شـکل بگیرد و تنها به برگـزاری چند 
رزمایش محدود شـد. 

نهایـت این تشـکل نظامـی به خالی شـدن حسـاب های 
دلاری عربسـتان و سـرازیر شـدن آن به جیب شـرکت های 
تسـلیحاتی آمریکایـی ختم شـد و ریـاض در ایـن صحنه نیز 
نتوانسـت با دسـت پر و برای در دسـت داشـتن ابتـکارات در 

منطقه خارج شـود.
در کنـار شکسـت هـای مزبـور عربسـتان در ارتبـاط بـا 
اوضـاع در عـراق و لبنان و برگزاری انتخابـات پارلمانی در این 
کشـورها نیز با وجـود صرف هزینه های هنگفـت برای خرید 

برخـی نامزدهـا و یـا رای مردم، شکسـت خورد.
عربسـتان در سـال های قبـل همواره به دنبـال حمایت از 
اقدامـات تروریسـتی در عـراق بود، ولـی با توجه بـه برگزاری 
انتخابات و تغییر نظام سیاسـی در این کشـور و نقش مجلس 
در آن، در چند سـال اخیر از فاز حمایت اقدامات تروریسـتی 
خـارج و بـه حمایت از برخی اقدامات سیاسـی در این کشـور 

روی آورد.
ریـاض در جریـان برگزاری انتخابات پارلمانی اردیبهشـت 
مـاه 1397 در عـراق و پیش از آن بسـیار تـلاش کرد تا بتواند 
افـراد وابسـته به خـود را وارد مجلـس کند تـا از آن طریق بر 
رونـد امـور سیاسـی عـراق تاثیر گـذار باشـد، ولـی در نهایت 
نـه تنها سـفیر عربسـتان از عـراق به خاطـر دخالـت در امور 
داخلـی این کشـور اخراج شـد، بلکه نتایج انتخابـات و ائتلاف 
هـای پیـروز و بـه دنبال آن رئیـس جمهوری و نخسـت وزیر 
مـورد نظـر ریاض در عراق روی کار نیامـد و برنامه ریزی های 
عربسـتان را در ارتبـاط بـا انتخابـات پارلمانی عـراق برهم زد 
. مشـابه همین شکسـت انتخاباتی بـرای عربسـتان در لبنان 
نیـز رقـم خـورد و در نهایت ریـاض را در تنگنای بـدی از نظر 

سیاسـت های منطقه ای قـرار داد.
خشـم ریـاض از شکسـت هـای پـی در پی در سـال های 
اخیـر ایـن کشـور را مجبور به تجدید نظر در برخی سیاسـت 
هـای خـود و در پیـش گرفتـن سیاسـت جدیـد در ارتباط با 

کرد. منطقه 
بـه بـاور و تحلیـل غلـط ریـاض، مهم تریـن عامـل و پایه 
و اسـاس همـه شکسـت های عربسـتان در سـال هـای اخیر 
نقـش آفرینـی ایـران بـه عنـوان یکـی از قدرت هـای منطقه 
ای در صحنـه هـای مختلـف اسـت کـه در صـورت در پیش 
گرفتن سیاسـتی بـرای حذف آن مـی توانـد در دیگر صحنه 

هـا پیروز شـود.
عربسـتان روی همیـن اصـل در سـال هـای اخیـر تمرکز 
خـود را بـر ناامـن کـردن ایـران قـرار داد و به صورت رسـمی 
نیز موضوع کشـیدن ناامنـی ها به داخل ایـران را مطرح کرد.

این سیاسـت ریاض نیـز در نهایت به بـروز برخی اقدامات 
تروریسـتی در مجلـس شـورای اسـلامی ، حرم حضـرت امام 
)ره( و مراسـم رژه نیروهای مسلح در اواخر شهریور ماه 1397 

در اهواز منجر شـد و نتوانسـت به اهداف مورد نظر برسـد.
عربسـتان در این ارتباط حتی با اسـتفاده از تجربه سـوریه 
اقـدام بـه برخـی هماهنگی هـا و برنامه ریـزی ها بـرای اتاق 
بحـران در کشـورهای اطـراف ایـران از جمله شـمال عـراق و 
پاکسـتان کرد که در پاکسـتان با مخالفت و در شـمال عراق 
بـا موافقـت مواجـه شـد، ولـی موشـک هـای سـپاه بـا رصد 
اطلاعاتـی دقیق جلسـه هماهنگی آنـان با برخی گـروه های 
تروریسـت را منهدم کردند و پیام روشـنی نیـز به نمایندگان 

کشـورها و طـرف هـای حاضـر در این نشسـت دادند.
سـخن آخـر این که تـا زمانی که ریاض برخـی واقعیت ها 
در منطقه را قبول نکند مجبور خواهد شـد شکسـت سیاست 
هـای غلـط خـود را قبـول کنـد و بایـد در نظر داشـته باشـد 
کـه همانگونه که جمهوری اسـلامی ایران بارهـا تاکید کرده، 
حـل و فصـل مشـکلات منطقه در گـرو همـکاری و همیاری 
کشـورهای آن و نـه قـدرت های خـارج از منطقه اسـت و اگر 
قـرار اسـت ایـن مشـکلات حـل شـود همه بـا هـم باید حل 
شـود و حـل جداگانه آنها امکانپذیر نیسـت، چـرا که در عصر 
حاضـر امـور از پیچیدگی خاصـی برخوردار هسـتند که حل 

جداگانـه آنها امـکان ندارد.

تنگنای شدید عربستان با افشای ماجرای قتل 'جمال خاشقچی' 

سیاست های منطقه ای ریاض بر گسل ناکامی

خبــر
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عز و جل بجنبان و به خاطر خدا، دوست بدار 
و به خاطر خدا، دشمن بدار
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نامحـرمانه

خبــر

رفیق دوست: هنوز تدارکاتچی هستم 
محسن رفیق دوست وزیر سپاه در سال های 61 تا 64 می گوید: یک سال پیش از انقلاب بازداشت 
و در مهرماه 57 آزاد شدم پس از آن مسئول تدارکات راهپیمایی های ایام محرم و اربعین، مراسم استقبال 
و حفاظت شخصی از امام )ره( بودم، بعد هم که سپاه تشکیل شد تدارکاتچی سپاه شدم و هنوز هم 
تدارکاتچی هستم. رفیق دوست، وزیر سپاه در سال های 61 تا 64 می گوید: خودروی بلیزر حامل امام 
متاسفانه به علت »بی عرضگی ما مفقود شد« مالک بلیزر »علی مجمع الصنایع« پس از مدتی وضع 
اقتصادیش بد شد و خودرو را به شخص دیگری فروخت. او هم به نفر دوم و خریدار بعدی هم به نفر 
سوم فروخت تا آنجا را پیگیری کردیم. نفر سوم می گفت نمی دانم به چه کسی فروختم. البته احتمالات 
زیادی در این مورد بود مثلا کسی آن را خریده و پنهان کرده است و می خواهد بعدها گرانتر بفروشد یا 

منافقین خریده و از بین برده اند در این مورد حرف های زیادی زده می شود.

صدور حکم متهمان پرونده اختلاط خاک و گندم 
روابط عمومی دادگستری استان فارس از صدور حکم پرونده اخلالگران نظام اقتصادی از طریق 
اختلال خاک با گندم، دوباره فروشی، کم فروشی و گران فروشی خبر داد.به گزارش روابط عمومی 
دادگستریفارس متهمان پرونده اخلالگران نظام اقتصادی از طریق اختلاط خاک با گندم، دوباره فروشی، 
کم فروشی و گران فروشی جمعاً به 81 سال حبس و بیش از 754 میلیارد ریال جزای نقدی محکوم 
شدند.براساس این گزارش، احکام متهمان اخلالگر در نظام اقتصادی کشور از طریق کم فروشی، گران 
فروشی و دوباره فروشی گندم های خریداری شده از دولت به قیمت یارانه ای و فروش مجدد به دولت 
در فصل خرید تضمینی به قیمت آزاد و اختلاط گندم های خریداری شده از کشاورزان با خاک، ماسه، 
ذرت، علوفه و سایر ناخالصی ها جهت افزایش وزن و فروش به دولت در فصل خرید تضمینی برای 
جبران کسری گندم های امانی دولت، در شعبه ویژه دادگاه رسیدگی به جرائم مفسدان و اخلاگران نظام 

اقتصادی مستقر در استان فارس صادر شد.

الیاس حضرتی: جهانگیری و عارف در ۱۴۰۰ کاندیدا می شوند
الیاس حضرتی نماینده تهران در مجلس از کاندیدا شدن جهانگیری و عارف برای انتخابات آتی 
ریاست جمهوری و عدم کاندیدا شدن خود در انتخابات آتی مجلس خبر داد.وی در بخشی از گفت و 
گوبا تسنیم  گفت: آقای لاریجانی یک انسان شایسته و لایق و توانمند است ولی باید دید در آن زمان چه 
اتفاقی می افتد ولی روند کلی این است که اصلاح طلبان کاندیدای خودشان را خواهند داشت. تا آنجایی 
که من خبردارم آقای عارف مصمم است در انتخابات 14۰۰ کاندیدا شود، آقای جهانگیری قاعدتاً باید 

بیاید وعلاوه بر اینها نفرات دیگری هم هستند.

وزارت خارجه: نامه ای از قوه قضاییه دریافت نکرده ایم 
سخنگو و رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه اعلام کرد: وزارت امور خارجه 
نامه ای از قوه قضاییه دریافت نکرده است.بهرام قاسمی در پاسخ به سوال ایسنا درمورد اخبار منتشر شده 
در برخی از رسانه ها مبنی بر این که قوه قضاییه مهلتی 1۰ روزه به محمد جواد ظریف داده تا مستندات 
خود را در مورد پولشویی به این قوه ارائه کند، گفت: ما تاکنون در این ارتباط نامه ای از قوه قضاییه دریافت 
نکرده ایم.وی ادامه داد: از منبع و منشا این خبر اطلاعی ندارم و نمی دانم که منبع خبر برخی رسانه ها 
که اقدام به انتشار این موضوع کرده اند کجاست ولی همان طور که گفتم وزارت خارجه تاکنون نامه ای در 

این ارتباط از قوه قضایه دریافت نکرده است.

حمایت آشنا از ظریف
رییس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری در پیامی در صفحه توئیتر خود با عنوان »برای 
محمد جواد ظریف«، با روایتی از یک انسان موفق اعلام کرد: آغاز موفقیت انسان های موفق در پرهیز از 
جنگیدن با کسانی است که کوچکی خود را با تهمت به بزرگان پنهان می کنند. حسام الدین آشنا در 
پیامی که در صفحه شخصی خود در توئیتر منتشر کرده آورده است که ' از انسانی موفق خواستند تا راز 
خود را با دیگران در میان بگذارد. لبخندی زد و گفت: موفقیت من زمانی آغاز شد که نبردهای کوچک 
را به جنگجویان کوچک واگذار کردم.دست از جنگیدن با کسانی کشیدم که کوچکی خود را با تهمت 

به بزرگان پنهان می کردند.

حمله شهردار سابق تهران به رئیس مجلس
محمدعلی افشانی شهردار سابق تهران امروز در صحن علنی شورای شهر حاضر شد و با ارائه سخنانی 
به شدت از رییس مجلس انتقاد کرد.افشانی در بخشی از سخنانش با نقل حرف و حدیثی که درباره 
مقاومت او در برابر اجرای قانون منع بازنشستگان مطرح می شد، گفت: عده ای گفتند افشانی با لاریجانی 
ساخته تا برای انتخابات 14۰۰ برنامه بریزند ولی این مسایل پیش آمد تا همه بفهمند لاریجانی برای 

انتخابات 14۰۰ با چه کسی نقشه ریخته است.

شایعه استیضاح ظریف تکذیب شد
یک عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت که درخواستی برای استیضاح وزیر امور خارجه 
تقدیم هیئت رئیسه مجلس نشده است.علی اصغر یوسف نژاد در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: ممکن 
است نمایندگان اظهاراتی را در مخالفت با صحبت های آقای ظریف مطرح کرده باشند اما هیئت رئیسه 

تقاضایی برای استیضاح آقای ظریف دریافت نکرده است.

دادسرای روحانیت: صدرالساداتی ۴ شاکی دارد 
دادسرای ویژه روحانیت تهران، علت بازداشت صدرالساداتی را شکایت 4 شاکی خصوصی اعلام 
کرد و از آزادی وی با تودیع قرار وثیقه خبر داد.به گزارش تسنیم، روابط عمومی دادسرای ویژه 
روحانیت تهران اعلام کرد: آقای سیدمحمدمهدی صدرالساداتی با شکایت 4 شاکی خصوصی به 
این دادسرا احضار شد.براساس این گزارش، صدرالساداتی پس از انجام تحقیقات و صدور قرار تأمین 

کفالت آزاد شده است.

مدیرحج و زیارت استان قم اعلام کرد

دارندگان قبوض ودیعه گذاری حج تمتع  
نسبت به تکمیل اطلاعات اقدام کنند

سازمان حج و زیارت با صدور فراخوان عمومی از تمامی دارندگان قبوض ودیعه گذاری حج تمتع 
دعوت کرد تا نسبت به تکمیل اطلاعات خود اقدام کنند.

مدیر حج و زیارت استان قم با اعلام  این خبر اظهارداشت : به منظور ساماندهی اولویتها، اطلاعات 
و ارتباطات، از کلیه دارندگان قبوض ودیعه گذاری حج تمتع دعوت می شود از صبح روز دوشنبه 14 
reserve. آبان ماه، نسبت به تکمیل اطلاعات خود در سامانه رزرو حج سازمان حج و زیارت به نشانی

haj.ir اقدام نمایند.
مهدی صالحی تاکید کرد: تمامی دارندگان قبوض ودیعه گذاری حج تمتع لازم است اطلاعات خود 

را در سامانه یاد شده تکمیل نمایند.
صالحي گفت: هدف از این فراخوان آن است که دارندگان قبوض ودیعه گذاری حج، اطلاعات 
شخصی خود را دراین سامانه تکمیل، اصلاح و به روز رسانی نمایند تا ضمن ساماندهی کلی اولویت های 
باقیماندهبرای تشرف، برقراری ارتباطات بعدی سازمان حج و زیارت با ایشان، اطلاع رسانی نسبت به 

اولویتها، برنامه های آموزشی و توجیهی و ثبت تغییرات بعدی احتمالی و ... امکان پذیر گردد.
مدیر حج و زیارت استان قم افزود: ودیعه گذاران می توانند شخصا به سامانه مذکور مراجعه و نسبت 
به تکمیل اطلاعات فردی خود اقدام نمایند و در صورت عدم دسترسی شخصی به سامانه مذکور می 
توانند به دفاتر زیارتی دارای مجوز مراجعه و با پرداخت مبلغ ٣هزارتومان نسبت به تکمیل اطلاعات 

فردی اقدام کنند.
صالحي توضیح داد: به تناسب سهمیه تعیین شده در هر سال، اولویت های تشرف، به ترتیب اولویت 
در همان سال اعلام می شود. بر همین اساس اولویت های تشرف به حج سال 1٣٩8 بزودی اطلاع 

رسانی خواهد شد.
مدیر حج و زیارت استان قم، در خصوص دلایل فراخوان عمومی برای تکمیل اطلاعات دارندگان 
قبوض ودیعه گذاری حج تمتع و فراخوان اولویت های سال 8٩ بعد از ساماندهی اطلاعات ودیعه گذاران، 
افزود:فراخوان عمومی برای تکمیل اطلاعات دارندگان قبوض ودیعه گذاری حج تمتع برای ساماندهی 
اطلاعات یک میلیون و ٢۰۰هزار نفر از ودیعه گذاران است گفت:  بعد از این ساماندهی اطلاعات ، 

فراخوان اولویتهای تشرف سال ٩8 را اعلام خواهیم کرد.
صالحی افزود: در سالهای 84, 85 , 86 متقاضیانی برای حج تمتع نام نویسی کرده اند و در بانک ملی 
ودیعه گذاری و ثبت اطلاعات انجام داده اند که طی این سالهای اخیر ممکن است تغییراتی در اطلاعات 
یا نشانی و برنامه ریزی های آنها اتفاق افتاده باشد که ما تصمیم گرفتیم این اطلاعات را ساماندهی کنیم.

وی با بیان اینکه تعداد ثبت نام کننده ها در سالهای ذکر شده به حدود یک میلیون و ٢۰۰هزار نفر می 
رسد، توضیح داد: ساماندهی اطلاعات این افراد برای تعیین اولویت ها، ارتباط گیری ، تعداد حاضران 
برای تشرف، آموزش ها و اطلاع رسانی به موقع به متقاضیان است.مدیر حج و زیارت استان قم تاکید 
کرد: این فراخوان برای ساماندهی و بروز رسانی اطلاعات این یک میلیون و ٢۰۰هزار نفر است.صالحی 
در پاسخ به این پرسش که آیا در این فراخوان مشخص است که هر فرد چه مقدار باید وجه برای عزیمت 
پرداخت نماید، گفت: این فراخوان صرف نظر از زمان تشرف و پرداخت وجه نقد است و تنها به به تکمیل 
اطلاعات مربوط می شود.به گفته وی، متقاضیان باید برای تکمیل اطلاعات به سامانه رزرو حج سازمان 
حج و زیارت به نشانی reserve.haj.ir یا دفاتر خدمات زیارتی مراجعه کنند.مدیر حج و زیارت استان قم  
تصریح کرد: به هیچ عنوان در این مقطع اولویت بندی سال تشرف وجود ندارد و طبیعتاً بعد از ساماندهی 

اطلاعات و بروز رسانی آنها ، فراخوان مجددی برای اولویت های تشرف سال ٩8 خواهیم داد

ایمان - مهدی مرادی: کارگاه  گروه ابزار زنی واجرایی پامیرآقای محمدی در 
جاده کاشان  قم از مجموعه های کارآمد و به روز در صنعت سنگ بری وابزار 
زنی واجرا به شمار می رود که تاکنون در اجرای پروژه های شاخص قم مشارکت 
داشته و از معدود کارگاه های ابزار زنی خبره محسوب می شود که در نصب و 
اجرا هم خدمات دهی می کند و از اکیپ های تخصصی کارآزموده متشکل از 

استادکاران ورزیده و مجرب اتباع وایرانی در حوزه اجرا برخوردار است.
علی محمدی مدیر  کارگاه گروه گاه ابزار زنی  واجرایی پامیر از اتباع کشور 
افغانستان است که به لحاظ سال های طولانی اقامت و سکونت در کشورمان 

انس و الفتی مثال زدنی با هموطنان ایرانی دارد.
وی در مصاحبه با خبرنگارما گفت : از حدود ٢5 سال قبل همراه با خانواده 
به ایران اسلامی مهاجرت و سکنی گزیدیم که از حدود ٢۰ سال قبل در شهر 

قم سکونت داریم.
وی با بیان اینکه از دوران کودکی و نوجوانی به کارهای هنری علاقه خاصی 
داشته ام افزود: از همان دوران نوجوانی به بازار کار ورود کرده و همزمان به 
تحصیل در مدرسه نیز مشغول بودم و دوره های آموزشی فنی و حرفه ای و 

دوره نرم افزاری در رابطه با صنعت سنگ بری  و کارهای معماری را گذرانده و 
زبان انگلیسی را نیز در حد کلی و عمومی فرا گرفتم.

این فعال صنایع سنگ بری و استاد کار ابزار زنی آنگاه با اشاره به فعالیت 
خود در زمینه های ابزار زنی، نصب و اجرا و همچنین مبحث تلفیق آجر و سنگ 
و نیز آجر سنتی، افزود: طرح های ما عموماً سنتی بوده که دارای ریشه های  
اصیل فرهنگ ایرانی و همچنین افغانی است من برای یادگیری این صنعت 
علاقه و شوق فراوانی داشتم به طوری که در بسیاری از مراکز به صورت رایگان 
فعالیت می کردم چرا که هدف من یادگیری فنون این صنعت و کسب تجربه 
بوده خوشبختانه استادکارانی که نزد آنها کار را آموختم همکاری و تعامل خوبی 

با من داشتند.
علی محمدی سپس با اشاره به اولین پروژه ای که به طور مستقل آن را اجرا 
کردم ؛ گفت: این پروژه مربوط به 15 سال قبل بوده و در حالی که دوستان و 
آشنایان من را از انجام کار مستقل به دلیل جوان بودن ) 18 سال سن داشتم( 
و بی تجربگی منع می کردند؛ اما قبول ریسک کرده و به لطف خدا پروژه را با 
موفقیت اجرا کردم این ابزار کار مجرب در ادامه فعالیت های خود را در صنایع 
سنگی، آمیزه ای از حرفه، هنر و تجربه کاری قلمداد کرد و افزود: در گذشته 
کارها در این حوزه عمدتاً با فلز دستی و با دخالت دست انجام می شد که امروزه 

دستگاه CNC ، جایگزین دست شده است.

* بهره گیری از آخرین  تجهیزات و روشهای  تولید صنایع سنگی
وی با بیان اینکه از ابتدای ورود به این صنعت همواره مقتضیات روز صنایع 
سنگی به جلو حرکت کرده ام افزود: تاکنون افزون؛ بر ٣5۰ میلیون تومان 
ام،وی  این مجموعه سرمایه گذاری کرده  اندازی  راه  و  احداث، تجهیز  بابت 
افزود :دستگاه های خریداری شده در این مجموعه عمدتاً ساخت داخل کشور 
ایران است که صنعت گران خلاق و ماهر اصفهانی این دستگاه را با معیار و 

استانداردهای روز جهانی ساخته اند.
وی خاطرنشان کرد: دستگاه های نصب شده در این مجموعه، به دنبال 
تبادل نظر و مشورت های کارشناسی با صنعت گران سازنده اصفهانی خریداری 
و برخی از این دستگاه ها برای اولین بار به استان قم وارد و در این مجموعه 

راه اندازی شده است.
وی یادآور شد که دستگاه های یاد شده با ایده هایی که خود به صنعت گران 
داده  به صورت انحصاری برای این مجموعه طراحی و ساخته شده که در نوع 

خود بی نظیر محسوب می شود.
علی محمدی آنگاه از همکاری شمار زیادی انبوه سازان استان قم با مجموعه 
تحت مدیریت خود خبرداد و گفت: از آنجایی که کیفیت در این مجموعه الویت 
اول به شمار می رود و کارها با نهایت دقت و وسواس و ظرافت خاص انجام می 
شود؛ مورد تأیید فعالان این حوزه قرار گرفته و اساساً کیفیت و ظرافت کارهای 
ما، معرف این مجموعه بوده و مؤثرترین ابزار تبلیغی برای ما به حساب می آید.

* نقش واسطه ها را از چرخه تولید و اجرا صنایع سنگی  حذف 
نموده ایم

مدیر گروه ابزار زنی  واجرایی پامیر آنگاه با تأکید بر امتیازات ویژه ی این 

مجموعه اظهار کرد: مزیت اصلی این مجموعه انجام پروژه ها از صفر تا صد است 
بدین ترتیب نقش واسطه ها را از چرخه تولید و اجرا و نصب حذف و هزینه 
های کارفرما را به میزان قابل توجهی کاهش داده و در وقت آنها نیز صرفه جویی 
قابل ملاحظه ای صورت گرفته است. چرا که دیگر نیازی به مراجعه و پیگیری 
و تبادل نظر با چند واحد مختلف مجزا از هم را نداشته و همه نیازهای آنها از 
طراحی تا نصب و اجرا توسط این مجموعه از صفر تا صد پوشش داده می شود.

علی محمدی همچنین با بیان اینکه در چند پروژه تجهیزات کارگاه را به محل 
اجرا انتقال داده ایم؛ از پروژه های آقایان کاشانی، خلیقه قلی،  خداپرست نام برد.

* 90 درصد سنگ های مورد استفاده این واحد از نوع تراورتن است 
وی سپس خاطر نشان کرد که سنگ های مورد نیاز را عمدتا از داخل قم 
تهیه می کنیم و بیش از ٩۰ درصد سنگ های مورد استفاده ما از نوع تراورتن 
است، حال آنکه در گذش ته عمدتا از سنگ گرانیت استفاده می شد. البته 
گرانیت با شرایط آب و هوایی استان قم چندان هماهنگی ندارد و از این رو 
فعالان صنایع سنگی، اغلب به سنگ تراورتن روی آورده اند.این استادکار مجرب 

ابزار زنی واجرا در ادامه با اعلام اینکه 1۰ نفر در مجموعه تحت مدیریت وی به 
صورت مستقیم مشغول به کار هستند، افزود: این پرسنل هم اتباع افغان و هم 
برادران ایرانی را شامل می شوند. اغلب این نیروها، استادکار بوده و از تجارب 
4 تا 5 ساله در حوزه ی ابزار زنی برخوردار و به این حرفه مسلط هستند. در 
همین حال تیم اجرایی ما استادکاران سنگ کار و آجرکار تشکیل می دهند و 
اکیپ های تخصصی این مجموعه از ٣۰ تا ٣5 نیروی کارآمد و زبده در حوزه 
نصب و اجرا تشکیل شده است. چرا که به طور معمول چند پروژه به صورت 
همزمان در دست اجرا داریم و باید به موقع از این پروژه ها بازدیدوکاررا تکمیل 

وتحویل کارفرما دهیم. 

علی محمدی آنگاه مشتریان مجموعه تحت مدیریت خود را اشخاص حقیقی 
موجه و با شخصیت توصیف کرد که به انجام تعهدات مالی خود ملزم و متعهد 

هستند و از کیفیت بالای کار این مجموعه به خوبی شناخت دارند.

* انتقاد از استفاده برخی  طراحان از نمای غیراسلامی در قم
وی در ادامه به این نکته اشاره کرد که در سطح استان قم برخی طراحان در 
تمامی ساختمان و اجرای نما از طرح های منتشره در فضای مجازی و اینترنت 
کپی برداری می کنند که این طرح ها همخوانی و سنخیت چندانی با آداب و 
رسوم ملی و سنتی و فرهنگ اصیل ایران و اسلام و به خصوص مبلمان مذهبی 

شهر قم ندارد ضمن اینکه برای کارفرما نیز مقرون به صرفه به نظر نمی رسد.
وی تصریح کرد: ما در طرح های خود سعی می کنیم ابتکار و خلاقیت به 
خرج دهیم و ایده هایی نو با الهام از فرهنگ اصیل ایرانی - اسلامی و همچنین 
بافت مذهبی شهری قم طراحی و اجرا کنیم که در عین حال هزینه های 
کارفرما را نیز کاهش دهیم . ما پیشنهادات خود را در این خصوص به کارفرمایان 
عزیز ارایه می کنیم و مشخصاً ماندگاری و مقاومت کار را مورد تأکید قرار می 
دهیم که بسیار اهمیت دارد و خوشبختانه کارفرمایان پیشنهادات ما را قبول 

می کنند.

در سطح استان قم برخی طراحان در تمامی ساختمان و اجرای نما از 
طرح های منتشره در فضای مجازی و اینترنت کپی برداری می کنند 
که این طرح ها همخوانی و سنخیت چندانی با آداب و رسوم ملی و 
سنتی و فرهنگ اصیل ایران و اسلام و به خصوص مبلمان مذهبی 

شهر قم ندارد 

*  هیچ گاه کیفیت و ظرافت را فدای  کمیت کار نمی کنیم
مدیر گروه ابزار زنی  واجرایی پامیر درپاسخ به سوال خبرنگارما مبنی بر اینکه 
مشتریان این مجموعه بیشتر متقاضی کارهایی با دستگاه CNC و یا با دخالت 
دست هستند؛ اظهار کرد: مشتریان به طور کلی کار با کیفیت و در عین حال 

با ظرافت را طلب می کنند.
دستگاه CNC ابزاری برای اعمال دقت و سرعت بیشتر در کار است اما 
نهایتاً این دست انسان است که پایان کار را اعلام می کند. یعنی در هیچ پروژه 
ای دستگاه CNC به تنهایی نمی تواند پایان کار را رقم بزند. کما اینکه برخی 
کارهای جزیی با مته باید انجام شود و نیز حکاکی ها که با نهایت ظرافت باید 
صورت گیرد که ماشین و ابزار ) CNC ( این وجه از کار را نمی تواند انجام دهد 
و خلاقیت و تسلط استاد کار و هنر دست او باید ظرافت کاری ها را اعمال کند.

وی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار ما که از اشتغال به کار پرسنل ایرانی 
در کنار اتباع افغانی در مجموعه ابزار زنی نمونه جویا شد؛ گفت: از معدود 
کارفرمایان و فعالان این صنعت هستم که بیشترین نیروهای ایرانی را در این 
مجموعه مشغول به کار کرده و اساساً روابط و مناسبات دوستانه و صمیمانه ای 
با برادران ایرانی دارم. در این رابطه باید اذعان کنم تمامی پرسنل این مجموعه 
نیروهایی تلاش گر مسلط به کار و متعهد به اخلاق حرفه ای هستند که برادران 

ایرانی بعضاً در برخی موارد عملکرد بهتری در حوزه کار مربوطه دارند.

* ملزم و متعهد به رعایت قوانین و آداب و رسوم و عرف شهرقم 
هستیم

علی محمدی آنگاه با اشاره به وضعیت اتباع افغانی هموطن خود، ادامه داد: 

برادران تبعه افغان که در ایران و مشخصاً در قم سکونت و در این مجموعه 
اشتغال به کار دارند؛ دارای اوراق و مدارک اقامتی بوده و خود را تابع و ملزم به 
قوانین و مقررات جمهوری اسلامی ایران می دانند. اساساً این وظیفه شرعی و 
اخلاقی و قانونی هر فردی به شمار می رود که ملزم و متعهد به قوانین و آداب 
و رسوم و عرف شهر و جامعه ای باشد که در آن زندگی می کند. در عین حال 
اتباع افغان در هر صحنه ای که به آنها نیاز باشد؛ حضور فعال دارند کمااینکه 
برخی هموطنان ما در دوران دفاع مقدس در کنار برادران ایرانی خود با دشمن 
بعثی یعنی عراق جنگیده و به درجه جانبازی هم نایل آمده اند. همچنین برخی 
از اتباع افغانی به عنوان مدافع حرم نیز انجام وظیفه نموده وبه درجه رفیع 

شهادت نایل آمده اند 

* زمینه سرمایه گذاری اتباع افغانی درحوزه های مولد و کار آفرینی 
فراهم شود

مدیر کارگاه  گروه ابزار زنی  واجرایی پامیر سپس با بیان اینکه عملکرد 
نادرست و بعضاً مجرمانه عده ای معدود از اتباع افغانی را نباید به حساب همه 

ی این افراد گذاشت تصریح کرد: اکثریت قریب به اتفاق اتباع افغانی که به 
دلیل مشکلات و ناملایمات کشورخود سال ها قبل به جمهوری اسلامی ایران 
پناه آورده اند، افرادی قانون مدار و زحمت کشی هستند که طی سال ها، کار 
و تلاش در حوزه های سخت و طاقت فرسا سرمایه اندک اندوخته اند اما قادر 
به سرمایه گذاری در هیچ بخشی درایران نیستند و سرمایه های آنها بلاتکلیف 
مانده؛ چنانچه دولت جمهوری اسلامی ایران در این زمینه تدبیری بیاندیشد و 
با اعطای مجوزهای لازم؛ بستری برای سرمایه گذاری اتباع افغانی در حوزه های 
مولد و کارآفرینی در ایران و به خصوص استان قم فراهم سازد؛ که اطمینان و 
آسودگی خاطر سرمایه گذاری نیز تضمین شود؛ شاهد رونق گرفتن کسب و 

کار در حوزه های مختلف خواهیم بود ضمن اینکه برای تعداد قابل توجهی از 
برادران ایرانی و افغانی فرصت شغلی ایجاد خواهد شد.

از معدود کارفرمایان و فعالان این صنعت هستم که بیشترین نیروهای 
ایرانی را در این مجموعه مشغول به کار نموده ایم  و اساساً روابط و 

مناسبات دوستانه و صمیمانه ای با برادران ایرانی داریم

* مهمترین مشکلات  و درخواست از مسئولان 
علی محمدی آنگاه با اشاره به برخی مشکلات اتباع افغانی افزود: یکی از 

مشکلات اساسی ما محرومیت از دریافت گواهینامه راهنمایی ورانندگی است
درحالی که به وسیله نقلیه شدیداً نیاز داریم چون کارگاه ابزار زنی در جاده 
کاشان مستقر بوده اما همزمان باید به چند پروژه ساختمانی مختلف سرکشی 

کرده و خدمات ارایه نماییم.
وی با بیان اینکه مشکل مزبور را با برخی مسوولان مربوطه در میان گذاشته 
و خواستار راهکار شده است ادامه داد: مسوولان محترم در جواب به این خواسته 
ما متذکر شده اند که هنوز قوانینی در راستای صدور گواهینامه برای اتباع افغانی 
مصوب و ابلاغ نشده؛مگر اینکه اتباع  پاسپورت تهیه نماید،که امیدواریم با تدوین 
و ابلاغ چنین قانونی، بتوانیم از مزایای استفاده از خودرو و رانندگی برخوردار 

شویم و خدمات هرچه مؤثرتری به برادران ایرانی ارایه کنیم.
مدیر کارگاه گروه  ابزار زنی واجرایی  پامیرآنگاه با اشاره به اینکه مردم ایران 
و به خصوص استان قم همواره با مهر و عطوفت با اتباع افغانی برخورد کرده 
اند، خاطرنشان کرد: ما اتباع افغانی نیز خود را همواره ملزم به قدردانی از مردم 
خونگرم و مهمان دوست قم و برادران و خواهران ایرانی می دانیم و از درگاه 

خداوند متعال برای همه عزیزان سلامت و سعادت را آرزو می کنیم.
وی سپس از مسوولان ذیربط تقاضا کرد  در زمینه صدور مجوزهایی که 
امکان معامله و ثبت اسناد مالکیت و دریافت پروانه کسب را امکان پذیر کند، با 

اتباع افغانی مقیم قم مساعدت لازم به عمل آید.
علی محمدی استاد کار ماهر و مجرب صنایع سنگ و مدیر کارگاه ابزار زنی 
واجرا نمونه در پایان برای سرپرست محترم استانداری و فرمانده انتظامی استان 
قم آرزوی موفقیت و ازمسوولان شهرستان، پرسنل مجموعه ابزار زنی نمونه و 
به خصوص از پدرومادروهمسر خود که ساعت های طولانی نبود وی در کنار 
خانواده را به لحاظ حضور در محل کارگاه وپروژه جهت انجام تعهدات مشتریان، 

صبورانه تحمل می کنند ؛ تشکر و قدردانی کرد.

در  گفت و گو با مدیر گروه ابزار زنی واجرایی پامیر مطرح شد

کیفیت و ظرافت درگروه ابزارزنی واجرایی پامیرحرف اول را می زند


